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روزنامه

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، قانون مداری را یکی از ویژگی های دولت 
روحانی دانست و گفت: رییس جمهوری نمی خواهد کارها را با قانون گریزی پیش ببرد.

به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی روابط عمومی مجمع، آیت ا... اکبر هاشمی رفسنجانی در 
دیدار دبیران استانی سازمان دانشجویی حزب اسلامی کار درمورد عملکرد دولت آقای روحانی، 
به توافق هسته ای اشاره کرد و اظهارداشت: می بینید در آمریکا دمکرات ها و جمهوری خواهان 

که موافقان و مخالفان توافق هستند، بر توانایی های ایران تأکید می کنند.
وی همچنین در پاسخ به مطالبات دانشجویان درمورد انتخابات آتی و چگونگی برگزاری 
آن و ورود اشخاص تأثیرگذار به مجلس، اظهارداشت: اگر چه محدودیت هایی داریم و بعضاً 

بیشتر می شود، اما در مجموع حرکت به سوی بهتر شدن امور و انتخاب نمایندگان واقعی 
اندیشه های مردم پیش می رود. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، فعالیت احزاب در 
چارچوب قانون اساسی، برای احقاق حقوق مردم را مهم دانست و خاطرنشان کرد: خاصیت 

قانون اساسی مراعات و عمل به اصول اساسی آن است و هرکس اصول آن را مخدوش 
کند، دلسوز نظام نیست.

هاشمی رفسنجانی، در خصوص جایگاه مراجع در کشور، گفت: مراجع در 
جامعه احترام دارند و ورود آنها به مسایل اجرایی هم همراه با ملاحظات خاصی 

است....

آیت ا...  هاشمی رفسنجانی: 

روحانی نمی خواهد کارها با قانون گریزی پیش برود

هشدارمدیر کل بیمه سلامت استان قم به بیمه شدگان:

سازمان بیمه سلامت ایران شرکت وابسته ندارد

نوبخت سخنگوی دولت:

برجام نیازی به 
تصویب مجلس 

ندارد

انتقاد تابش از ترکیب هیاتهای نظارت برانتخابات :

 شورای نگهبان از 
نزدیکان احمدی نژاد 

یار گیری می کند؟

سخنگوی دولت نگاه دولت به برجام را مطابق اصل 
176 قانون اساسی دانست و گفت: وقتی مصوبات شورای 
عالی امنیت ملی به تایید رهبر معظم انقلاب برسد، برای 
همه لازم الاتباع است و نیازی به تصویب مجلس شورای 

اسلامی نیست.
به گزارش ایرنا، محمد باقر نوبخت در نشست خبری روز 
سه شنبه ضمن گرامیداشت روز خبرنگار افزود: رویکرد مجلس 
در ارتباط با مذاکرات هسته ای و توجه به آن کاملا متفاوت با 
رویکرد کنگره آمریکا است، در کنگره آمریکا حزب رقیب که 
مخالف مذاکرات است برای بلااثر کردن نتایج مذاکرات فعال شده 
است اما مجلس شورای اسلامی موافق مذاکرات هسته ای است 
و برای صیانت از منافع ملی تلاش می کند و دولت نیز از این 
جهت همواره از مجلس قدردان است. وی افزود: اما در قانون که 
به الزام دولت برای حفظ دستاوردهای هسته ای تصریح شده 
است، مجلس شورای اسلامی اجرایی شدن و موثر بودن مذاکرات 
را مشروط اعلام کرده است که در ماده واحده آن آمده است در 

راستای مصونیت از منافع ملی هرگونه ...

»سقائیان نژاد« در بازدید استاندار از پروژه های عمرانی قم چه قولی داد؟!

قفل  پردیسان 
باز می شود!

افتتاح دوپروژه بزرگ شهری تا پایان سال 
ابراز رضایت استاندار از پیمانکار بلوار مرجعیت

معاون پزشکی و آزمایشگاهی اداره کل پزشکی قانونی استان قم اعلام کرد:

نزاع در صدرعلل مراجعه افراد 
به پزشکی قانونی قم

معاون پزشکی و آزمایشگاهی اداره کل پزشکی قانونی 
استان قم گفت: با در بررسی آمار چهار ماه ابتدایی سال 
جاری مشخص شده است نزاع همچنان رکورد دار مراجعه 

افراد به پزشکی قانونی است.
به گزارش روابط عمومی پزشکی قانونی قم، دکتر فرزانه مهدی 

زاده با بیان اینکه حدود 95 درصد از خدمات پزشکی قانونی در 
حوزه معاینات سرپایی ارائه می شود اظهارداشت: نزاع، تصادف و 
حوادث کار بیشترین میزان مراجعه کنندگان به پزشکی قانونی را 
بخود اختصاص می دهند که از بین آنها آمار مراجعه افراد به دلیل 

ضرب و شتم و درگیری حائز رتبه اول است...
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جانشینان پراید معرفی شدند

رئیس اتحادیه میوه و تره بار قم:

با گرانفروشی برخورد می شود
8
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سرمقاله:  ابوالقاسم عشوندی

اصول  به  استناد  با  بعضی 
هفتاد و هفتم و یکصد و بیست 
و پنجم قانون اساسی جمهوری 
عمل  به  توافق  ایران،  اسلامی 
آمده را یکی از مصادیق مذکور 
در اصول فوق دانسته و طرح و 
تصویب آن را در مجلس شورای 

اسلامی ضروری ...

چرا برجام نیازمند
 اخذ مصوبه از مجلس نیست؟

82

بدین وسیله به اطلاع می رساند دفتر نمایندگی 
اوقاف و امور خیریه کهک در نظر دارد که محصول 
گردوی امامزاده نور علی )ع( کرمجگان را از طریق 
مزایده به فروش برساند لذا از متقاضیان دعوت بعمل 
می آید که پیشنهاد خود را در پاکت در بسته تا آخر 
اداره  به  مورخه 94/6/10  اداری سه شنبه  ساعت 
اوقاف و امور خیریه کهک تحویل نمایند در ضمن 
جلسه مزایده راس ساعت 10 صبح مورخ چهارشنبه 
94/6/11 در محل اداره اوقاف کهک برگزار می گردد. 

در ضمن قیمت پایه 300/000/000 ریال می باشد.
پیشنهاددهندگان بایستی 10 درصد قیمت پایه به 
مبلغ 30/000/000 ریال به صورت چک تضمینی از 
بانک ملی به عنوان سپرده ضمیمه درخواست خود 
نمایند. در ضمن چنانچه پیشنهاددهنده یک نفر باشد 
کمیسیون مزایده با قیمت مناسب شخص مذکور را 
برنده اعلام می نماید. برنده مزایده قیمت پیشنهادی 

را نقدا پرداخت نماید.

اهالی محترم بخش کهک
آگهی مزایده

دفتر نمایندگی اوقاف و امور خیریه کهک

7

لاریجانی 
باز از وزیر 
اقتصاد  دفاع 
می کند؟

7
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بازخوانی استیضاح وزیر احمدی نژاد در آستانه استیضاح طیب نیا

7
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اخبار
سرپرست سازمان فرهنگي ورزشي شهرداري قم مطرح کرد:

اجراي طرح مسجد محوري با استفاده 
از ظرفیت مساجد محلات قم

سرپرست سازمان فرهنگي ورزشي شهرداري قم گفت: هفته گذشته 
سفري به شهر شیراز صورت گرفت تا با استفاده از تجربیات این شهر در 
زمینه مسجد محوري، برنامه ریزي منسجم تر در شهر قم براي اجراي این کار 

صورت گیرد.
سید رسول موسوي نژادیان با اشاره به اهمیت بحث محله محوري و اقداماتي که 
طي سال هاي گذشته در تعدادي از کلان شهرهاي کشور انجام شده است، گفت: شهر 
قم نیز در این زمینه برنامه ریزي هاي خوبي داشته و از امسال محله محوري در دستور 

کار شهرداري قرار گرفته است.
 وي ادامه داد: اما با توجه به بافت مذهبي شهر قم طبق برنامه ریزي هایي صورت 
گرفته و به دنبال مسجد محوري در محله ها هستیم. در همین راستا به دنبال کسب 
تجربه از شهرهاي مذهبي کشور بودیم تا در نهایت الگوي مناسبي براي این کار طراحي 

کنیم.
 سرپرست سازمان فرهنگي ورزشي شهرداري قم با بیان اینکه به دلیل اجراي 
این برنامه در شهر شیراز هفته گذشته سفري به این شهر صورت گرفت گفت: 
در این سفر دیداري با معاون فرهنگي و اجتماعي شهرداري و مسئول فرهنگي 
بازدید  این شهر  از پروژه هاي فرهنگي  هنري کانون هاي مساجد شیراز داشته و 

به عمل آمد.
 وي با بیان اینکه در مسجد محوري به دلیل وجود ظرفیت هاي بالقوه در قم، برنامه 
منسجم تري نسبت به شیراز مي توان برنامه ریزي و پیاده کرد، اظهار کرد: درصدد تلفیق 
تجارب کلان شهرهاي دیگر در این زمینه هستیم تا برنامه خوبي براي این کار در شهر 

قم صورت گیرد.
 موسوي نژادیان گفت: شهرداري به دنبال شروع مسجد محوري در شهر قم است 
از  تا بدین طریق کانون هاي فرهنگي هنري مساجد را محور محلات قرار داده و 

ظرفیت هاي آن استفاده کند.

رئیس مرکز فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایي شبکه فیبر نوري 
اختصاصي شهرداري قم

رئیس مرکز فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري قم از آغاز به کار پروژه 
اجراي شبکه فیبر نوري اختصاصي شهرداري قم خبر داد.

 علي ملك لي گفت: پروژه اجراي شبکه فیبر نوري شهرداري قم به صورت رسمي 
پس از اخذ مجوزهاي مورد نیاز، با حضور دکتر فاکر عضو شوراي اسلامي شهر، مدیر 
عامل و اعضاي هیات مدیره شرکت راما فیبر کیش و جمعي از مدیران و کارشناسان 

شهرداري قم در منطقه پردیسان آغاز شد.
 وي ادامه داد: عملیات اجرایي شبکه فیبر نوري به طول حدود ۸۰ کیلومتر و با 
اعتباري بالغ بر ۸۰ میلیارد ریال مي باشد که طي ۸ ماه کاري در دو فاز خاکبرداري و 
گودبرداري و سپس نصب تجهیزات و راه اندازي شبکه توسط شرکت راما فیبر کیش 

انجام مي شود.
 ملك لي درخصوص مزایاي ایجاد شبکه فیبر نوري در سطح شهر قم گفت: 
مناطق  بین  شبکه اي  پرسرعت  ارتباط  ایجاد  امکان  نوري  فیبر  شبکه  اجراي  با 
ساختمان هاي  کلیه  و  تابعه  سازمان هاي  مرکز،  شهرداري  هشت گانه،  شهرداري 
ارائه  براین  علاوه  مي شود.  ایجاد  و...  ترافیکي  نظارت  جهت  تقاطع ها  شهرداري، 
سرویس هاي الکترونیکي بین مناطق به کمك شبکه فیبر نوري امکان پذیر خواهد 

بود.
وي در ادامه کاهش قطعي شبکه و افزایش سرعت براي شبکه اتوماسیون را از دیگر 

مزایاي راه اندازي شبکه فیبر نوري دانست

معاون فنی و عمرانی فرمانداری تهران :

عوارضی تهران - قم 
جابه جا می شود

معاون فنی و عمرانی فرمانداری تهران از انتقال عوارضی تهران - قم به 
بعد از فرودگاه امام خمینی )ره( خبر داد. 

غلامحسین آرام در گفت وگو با ایسنا، گفت: با توجه به مشکلاتی که عوارضی تهران 
- قم برای مسافران ایجاد کرده است در تلاش هستیم این عوارضی را به بعد از فرودگاه 

بین المللی امام خمینی )ره( منتقل کنیم تا تردد راحت تر انجام شود. 
وی افزود: در سطح استان تهران ۸ پایانه داریم ولی 9۰ درصد مسافرت ها از طریق 

پایانه های شهر تهران اتفاق می افتد. 
وی با اشاره به اینکه 32 روز از تعطیلات و سفرهای تابستانی باقی مانده است، گفت: 
در سال گذشته 42 میلیون نفر از طریق 4 پایانه شهر تهران مسافرت داشته اند و آمار 

سفرهایی که با قطار و هواپیما صورت گرفته اعلام نشده است. 
وی ادامه داد: باید تسهیلات قبل از سفر برای مسافران فراهم شود، تسهیلاتی از 
جمله فروش بلیط به صورت الکترونیکی و اینکه مسافران بتوانند به راحتی نسبت به 

تهیه بلیط خود در زمان مشخص شده اقدام کنند. 

حوادث
معاون پزشکی و آزمایشگاهی اداره کل پزشکی قانونی استان قم اعلام کرد:

نزاع در صدرعلل مراجعه افراد 
به پزشکی قانونی قم

معاون پزشکی و آزمایشگاهی اداره کل پزشکی قانونی استان قم گفت: با 
در بررسی آمار چهار ماه ابتدایی سال جاری مشخص شده است نزاع همچنان 

رکورد دار مراجعه افراد به پزشکی قانونی است.
به گزارش روابط عمومی پزشکی قانونی قم، دکتر فرزانه مهدی زاده با بیان اینکه حدود 
95 درصد از خدمات پزشکی قانونی در حوزه معاینات سرپایی ارائه می شود اظهارداشت: 
نزاع، تصادف و حوادث کار بیشترین میزان مراجعه کنندگان به پزشکی قانونی را بخود 
اختصاص می دهند که از بین آنها آمار مراجعه افراد به دلیل ضرب و شتم و درگیری حائز 
رتبه اول است. وی افزود: طی چند سال گذشته روندکاهشی در تعداد مراجعات سرپایی به 
این اداره اتفاق افتاده اما در هر سال مراجعه کنندگان نزاع و درگیری رتبه اول را از نظر تعداد 
به خود اختصاص داده اند. دکتر مهدی زاده ادامه داد: بررسی آمار مراجعات چهار ماه ابتدای 
سال جاری با مدت مشابه سال قبل نیز بیانگر افزایش یك درصدی پرونده های نزاع بررسی 
شده در این اداره است بطوریکه این آمار در مدت یاد شده سال جاری 3 هزار و 2۰۸ مورد 
و در مدت مشابه سال قبل 3 هزار و 165 مورد بوده است. وی افزود: در چهار ماه ابتدای 
سال جاری تعداد 11 هزار و 933 مورد مراجعه در بخش معاینات این اداره کل صورت 
گرفته که 3 هزار و 2۰۸ مورد مربوط به نزاع و 2 هزار و 572 مورد مربوط به مصدومین 
حوادث رانندگی بوده است. مابقی مراجعات به علت های دیگر نظیر حوادث کار، بررسی 
وضعیت روان افراد، سلامت جسمانی، تعیین سن، دریافت مجوز سقط جنین... بوده است.

رئیس پلیس راهور استان قم تاکید کرد:

تشدید برخورد با سرنشینان 
وسایط نقلیه هنجار شکن

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم از اقدامات 
ویژه این پلیس در برخورد قاطع با سرنشینان وسایط نقلیه هنجار شکن خبر داد.

 به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ سید کرم ا... حسیني در تشریح این خبر گفت: 
با توجه به فضاي معنوي حاکم بر شهر مقدس قم و تاثیر بالاي امنیت اخلاقي در تامین و 
ایجاد امنیت اجتماعي و عمومي، فرماندهي انتظامي استان در طي هماهنگي صورت گرفته 
با مقام قضایي مصمم است با اندک افرادي که رعایت شرایط و وضعیت خاص شهر مقدس 
قم را نکرده و بعضا مرتکب تخلفاتي که متناقض با خواست عمومي و اقشار مختلف جامعه 

به ویژه متدینین است، برخورد قاطع کند.
این مقام انتظامي در ادامه افزود: برنامه ریزي پلیس راهور استان در این طرح بنا بر 
وظیفه ذاتي، برخورد قانوني با رانندگان و سرنشینان وسایط نقلیه اي است که مخل و 
ناقض امنیت پایدار اخلاقي جامعه بوده که موجب تاثر عموم مردم مي شوند. وي آلودگي 
هاي صوتي، ایجاد مزاحمت براي شهروندان، حمل حیوانات به ویژه سگ گرداني در سطح 
شهر و بدحجابي هایي که در وسایط نقلیه اتفاق مي افتد را از جمله رفتارهاي غیر متعارفي 
اعلام کرد که تخلف محسوب شده و موجب توقیف خودرو خواهد شد. رئیس پلیس راهور 
فرماندهي انتظامي استان به نحوه رسیدگي به پرونده هاي تشکیل شده در این خصوص 
اشاره کرد و گفت: به گونه اي پیش بیني شده است که براي تخلفات ذکر شده پرونده 
قضایي تشکیل شده و رسیدگي به آن بر عهده مقام قضایي قرار گیرد، طبیعتا چنین وسایط 

نقلیه اي تا زمان تعیین تکلیف از سوي مرجع قضایي در توقیف خواهند بود.
توقیف مزدا با 18 میلیون ریال خلافي

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم در بخش دیگری از 
سخنان خود از توقیف یك دستگاه مزدا با چندین مورد تخلف و 1۸ میلیون و 5۰۰ هزار 
ریال خلافي خبر داد. سرهنگ حسیني درتشریح این خبر گفت: ماموران پلیس راهور این 
فرماندهي یك دستگاه خودرو مزدا را به علت تخطي از قانوني توقیف کرده و پس از بررسي 
به عمل آمده مشخص شد این خودرو داراي چندین مورد تخلف و 1۸ میلیون و 5۰۰ هزار 
ریال خلافیاست که براي طي مراحل قانوني به پارکینگ منتقل شد. رئیس پلیس راهنمایي 
و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم با تاکید بر رعایت قوانین راهنمایي و رانندگي و 
برخورد با متخلفان به خصوص افرادي که با تخطي از قانون جان خود و مردم را به خطر 
مي اندازند، بیان داشت: قانون براي همه است و پلیس با افرادي که قصد برهم زدن نظم و 

امنیت اجتماعي را دارند، برخورد قاطع خواهد کرد.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

مرگ راننده کامیون براثر بی احتیاطی
رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم از وقوع یک فقره حادثه منجربه 

فوت در کیلومتر 6 جاده قدیم تهران – قم خبر داد.
 سرهنگ اردشیر جمشیدي راد در تشریح این خبر گفت: در ساعات اولیه بامداد، 
راننده یك دستگاه کامیون به علت عدم توجه به جلو با قسمت عقب یکدستگاه تریلي ولوو 
برخورد که در این حادثه راننده کامیون دوم در دم فوت کرد. این مقام انتظامي با اشاره به 
اینکه خستگي و خواب آلودگي و عدم تمرکز رانندگان در ساعات پایاني رانندگي و شب 
هنگام حوادث تلخي را به دنبال دارد، از رانندگان درخواست کرد: با رعایت قوانین و مقررات 

راهنمایي و رانندگي از وقوع حوادث ناگوار براي خود و دیگران جلوگیري کنند.

رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي استان قم اعلام کرد:

پلمپ 7 واحد صنفي متخلف در قم
رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي فرماندهي انتظامي استان قم گفت: طي 

هفته گذشته 7 واحد صنفي متخلف در شهر قم پلمپ شد.
 به گزارش پایگاه خبري پلیس، »سروان محمد رضا فرح بخش« در تشریح این خبر 
اظهار داشت: به منظور ارتقاء امنیت اجتماعي در سطح اماکن عمومي، جلوگیري از بروز 
تخلفات و جرایم صنفي، پاکسازي اماکن آلوده، طرح تشدید کنترل و نظارت بر واحدهاي 
صنفي و اماکن عمومي در سطح شهر قم طي هفته گذشته توسط پلیس امنیت عمومي 
اجرا شد. رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي فرماندهي انتظامي استان قم افزود: در اجراي 
این طرح 7 واحد صنفي به علت نداشتن پروانه کسب، عدم رعایت قوانین و مقررات و 
ضوابط اماکن عمومي و صنفي با دستور مقام قضائي پلمپ شد. سروان محمدرضا فرح 
بخش با بیان این مطلب که، پلیس با اجراي مستمر طرح هاي مبارزه با مظاهر علني فساد 
و همچنین تشدید اقدامات کنترلي و نظارتي خود بر واحدهاي صنفي، درصدد کاهش 
ناهنجاري هاي اجتماعي و اخلاقي است از شهروندان خواست: در صورت مشاهده هرگونه 

تخلف در واحدهاي صنفي، مراتب را از طریق سامانه 11۰ به پلیس اطلاع دهند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

تصادف زنجیره ای با 9 مجروح 
 ـتهران دراتوبان قم 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن 
 ـتهران خبر داد. 9 نفر بر اثر برخورد 3 دستگاه خودرو در اتوبان قم 

مهدی فراهانی با اشاره به حوادث 24 ساعت گذشته قم اظهار کرد: برخورد سه دستگاه 
 ـتهران از جمله این حوادث بود که در آن 9 نفر مجروح شدند. وی در  خودرو در اتوبان قم 
تشریح جزئیات این حادثه گفت: این حادثه ساعت 23 و 34 دقیقه دیروز در سه کیلومتری 
قم روی داد. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خاطرنشان کرد: 
در حادثه دیگری بر اثر واژگونی پژو پنج نفر مجروح شدند. فراهانی اضافه کرد: این حادثه 
ساعت 3 و 2۸ دقیقه بامداد در کمربندی 72 تن به سمت شهر قائم مقابل بوستان مهدی 
روی داد که مجروحان آن توسط پنج دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز درمانی انتقال 
داده شدند. وی از برخورد کامیونت با تریلی خبر داد و بیان کرد: این حادثه ساعت 49 
 ـتهران روی داد. معاون مرکز مدیریت حوادث  دقیقه بامداد در کیلومتر 1۰ جاده قدیم قم 
و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: در این حادثه متاسفانه مردی 26 ساله جان 
خود را از دست داد. فراهانی سقوط از ارتفاع را از دیگر حوادث این مدت برشمرد و افزود: 
این حادثه در ساعت 12 و 27 دقیقه در جاده دلیجان به نیزار روی داد و در آن آقایی 4۰ 

ساله در دم فوت کرد.

مدیر عامل سازمان آتش نشاني شهرداري قم خبرداد:

رها سازی 5 مصدوم برخورد 
پراید و پژو در جاده جمکران

مدیر عامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم از وقوع ۲8 
حریق طي 7۲ ساعت گذشته در قم خبر داد.

عباس جعفري بیان کرد: طي 72 ساعت گذشته 5۸ عملیات آتش نشاني در قم انجام 
شد که شامل 2۸ حریق، هفت عملیات نجات و 23 مورد ایمن سازي مي شود. وي گفت: 
حریق هاي به وقوع پیوسته شامل 13 حریق ضایعات، سه حریق پست برق، 2 حریق منزل، 
2 حریق پیك نیك، یك حریق قسمتي از انبار یکي از بانك ها، 6 حریق خودرو و یك حریق 
کارگاه نجاري مي شود. وي عنوان کرد: نجات هاي انجام شده شامل 2 مورد گیرکردن 
در آسانسور، یك مورد انگشتر بري، یك مورد محبوس شدن کودک داخل خودرو، سه 
مورد محبوس شدن داخل منزل مي شود. مدیر عامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني 
شهرداري قم بیان کرد: ایمن سازي هاي انجام شده شامل 6 مورد بازگشایي درب خودرو و 
منزل، سه مورد رهاسازي گربه، یك مورد صید مار، سه مورد صید زنبور، سه مورد نشت 
سوخت، یك مورد واژگوني خودروي پژو، یك مورد واژگوني تریلي در کمربندي امام علي 
)ع( که منجر به نشت گازوئیل شد، 2 مورد بازگشایي درب منزل، یك مورد قطع آژیر و 
یك مورد بازماندن شیر آب مي شود. وي ادامه داد: برخورد خودروي پراید و پژو در جاده 
جمکران منجر به مصدوم شدن پنج نفر شد که مجروحان پس از رهاسازي تحویل عوامل 

اورژانس شدند.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم 
گفت: 17 هزار راننده قمی در دو بخش 
رانندگان درون شهری و برون شهری 
بیمه تامین اجتماعی بوده و از خدمات 

سازمان بهره مند هستند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی تامین 

اجتماعی قم، سید مجتبی موسوی با اعلام 
این مطلب افزود: تعداد بیمه شدگان تبعی 
در این بخش حدود 49 هزار بیمه شده می 
باشد که با احتساب بیمه شدگان اصلی، 
مجموع بیمه شدگان اصلی و تبعی رانندگان 
در قم به 66 هزار بیمه شده می رسد. وی 

تصریح کرد: رانندگان برون شهری از کلیه 
خدمات و تعهدات سازمان تامین اجتماعی 
به جز ایام بیماری و بیمه بیکاری برخوردار 
قم  اجتماعی  تامین  باشند. مدیرکل  می 
اظهار داشت: نرخ حق بیمه رانندگان 27 
توسط  آن  درصد  که 13/5  است  درصد 

بیمه شده و 13/5 درصد مابقی سهم دولت 
می باشد که در قالب کمك دولت و از محل 
هدفمندی یارانه ها تامین می شود. وی 
گفت: به علت حساسیت شغل رانندگی، 
معاینات اولیه و معرفی به کمیسیون پزشکی 

نیز از متقاضی انجام می گردد.

بهزیستی  عمومی  روابط  مدیر 
شروع  با  همزمان  گفت:  قم  استان 
دهه کرامت مراسم پیوند آسمانی 110 
زوج جوان قمی با حضورمسئولان در 
برگزار  مرکزی   شهرداری  ساختمان 

خواهد شد.
داشت:  اظهار  عباسیان  محمد 
گرامیداشت دهه کرامت و  پیروی ازالگو و 
سیره زندگی اهلبیت علیهم السلام  وانتقال 
روش زندگی معصومین  به نسل جوان از 

سفارشات دین مبین اسلام است که قناعت، 
دوری ازاشرافی گری وتجمل گرائی، سخت 
نگرفتن برهمدیگر، ملاک قراردادن معیارها 
وخصوصیات معنوی ودینی واخلاقی، مهریه 
پایین، بنا کردن زندگی برپایه محبت وعشق 
واقعی ازروی شناخت وحجب وحیا ازجمله 

این سفارشات است.
این  ازدواج  افزود: جشن  ادامه  در  وی 
قشر از جامعه که با عدم بضاعت مالی روبرو 
می باشند بسیار جذاب و قابل تامل برای 

ازدواجشان  مراسمات  در  که  افرادیست 
تجمل گرائی و اسراف را نهادینه می کنند 
و خصوصیات معنوی و اخلاقی را به دست 
فراموشی میسپارند و نمی خواهند باور کنند 
هم  اسراف  و  تجملات  بدون  ازدواج  که 
شدنیست و ما بر آنیم که با حمایت خیرین 
و نیکوکاران اینگونه مراسمات را هر چه بهتر 

برگزار نماییم.
قدردانی  ضمن  درپایان،  عباسیان 
آسمانی،  این جشن  کنندگان  برگزار  از 

ازدواج 11۰ زوج عزیز در  افزود: مراسم 
روز پنج شنبه 29 مردادماه بعد از نماز 
مغرب و عشاء،  با حمایت موسسه خیریه 
حضرت ابالفضل ع و با همکاری اداره کل 
بهزیستی قم و شهرداری قم در ساختمان 
مرکزی شهرداری برگزار خواهد شد که 
بنا داریم به هر زوجی مبلغی هدیه نقدی 
و یك وام قرض الحسنه ده میلیون ریالی 
اهدا  لوازم  جهزیه  از  مقداری  به همراه 

نماییم.

جانشین فرماندهي انتظامي استان 
قم از ایجاد امنیت اجتماعي و اخلاقي 

با استفاده از نیروهاي مردمي خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ 
حمیدرضااسدي اظهار داشت: شهر قم از 
کلانشهرهاي مهم کشور است که از جنبه 
هاي ملي و بین المللي حائز اهمیت و در 
زمینه هاي دیني، فرهنگي، علمي، سیاسي، 
اجتماعي و اقتصادي یکي از استان هاي 
مثمرثمر و تاثیرگذار بوده و به همین علل 
با استقبال اقشارمختلف مردم با انگیزه ها و 
رویکردهاي مختلف به عنوان محل زندگي 
و سکونت قرار گرفته است. وي ادامه داد: 
فرهنگ هاي مختلف موجب بوجود آمدن 
بافت هاي اجتماعي مختلفي شده اند که 
این بافت ها با تعاریفي که از بحث شهروندي 
و  آورده  بوجود  را  تضادهایي  دارد  وجود 
جایگاه شهروندي را تحت تاثیر قرار داده 
استان  انتظامي  فرماندهي  بنابراین  است، 
به منظور ایجاد نظم و امنیت اجتماعي و 
اخلاقي در فرایندي 3 مرحله اي از نیروهاي 
مردمي و مردم مدار در این حوزه استفاده 
انتظامي  فرماندهي  جانشین  کند.  مي 
استان مرحله اول را آموزش عنوان کرد و 

افزود: افرادي را که نیاز به آموزش دارند با 
رویکرد آموزش چهره به چهره، تذکر لساني 
و امر به معروف و نهي از منکر با استفاده از 
نیروي مردمي در دستور کار قرار داده ایم. 
وي مرحله دوم را مشاوره دانست و گفت: 
این مشاوره به صورت مداخله اي مددکاري 
و پیشگیرانه است، وضعیت ظاهري افراد 
در جامعه باید مورد رصد قرار گیرد، زنان 
و مرداني هستند با ظاهر خارج عرف، با 
علائم و نشانه هاي نامتعارف که به دلیل بد 
پوششي و بدرفتاري اول از طریق خود مردم 

آموزش لساني دریافت مي کنند و در صورت 
نیاز مشاوره هاي مددکاري پایدار داده مي 
شود. سرهنگ اسدي مرحله آخر را برخورد 
سلبي ذکر کرد و گفت: در برخورد با افرادي 
که خود را با هنجارهاي جامعه تطبیق نمي 
دهند و حقوق شهروندي را رعایت نمي 
کنند با استفاده از قانون و دستورات ابلاغي، 
اقدامات پلیسي را انجام مي دهیم. وي به 
اجتماعي  ناهمگون  رفتارهاي  که  افرادي 
دارند هشدار داد: براساس اینکه غیر بومي 
خودرو  سوار  نامناسب  لباس  با  هستند، 

مي شوند، آلودگي صوتي ایجاد مي کنند 
و گاهي حتي همراه خود حیواناتي دارند 
باید رفتار  و در سطح شهر مي چرخند، 
انتظارات  براساس  و  را اصلاح کنند  خود 
جامعه دیني و مذهبي قم رفتار کرده، از 
هدایت پلیس تیعیت و خود را با فرهنگ 
دیني و مذهبي و بافت اجتماعي استان قم 
هماهنگ کنند. جانشین فرماندهي انتظامي 
استان ادامه داد: به همین منظور فرماندهي 
انتظامي استان با همکاري نیروهاي مردمي 
امر به معروف و نهي از منکر، ناصحین، سپاه 
و بسیج اقدام به اجراي مانوري در روز پنج 
شنبه در نقاط از پیش تعیین شده سطح 
استان خواهد کرد. این مقام انتظامي اقدامات 
پلیس و نیروهاي مردمي در این مانور را با 
سه رویکرد آموزش، مشاوره و اقدامات سلبي 
دانست و اعلام کرد: این مانور به صورت 
فصلي در طول سال نیز به اجرا در خواهد 
آمد. سرهنگ اسدي خاطر نشان کرد: حدد 
3۰ نقطه شهر براي اجراي این مانور پیش 
بیني شده و در راستاي مطالبات مردمي 
است و نیروهاي اصلي این رزمایش خود 
مردم هستند که در کنار عوامل انتظامي و 

نظامي اجراي ماموریت مي کنند.

به  قم  استاندر  گذشته  روز  صبح 
همراه فرماندار، معاون عمرانی استاندار، 
رئیس  شهرسازی،  و  راه  کل  مدیر 
شورای اسلامی شهر قم و شهردار از 
همسطح 15  غیر  تقاطع  های  پروژه 
خرداد، بلوار مرجعیت و مترو بازدید 
بازدید شهردار قم برای  این  کرد. در 
قول  شهری  بزرگ  پروژه  دو  اتمام 

مساعد داد.
سقائیان نژاد در این بازدید از بهره برداری 
از پروژه تقاطع غیر همسطح 15 خرداد و 
فازهای اول و دوم بلوار مرجعیت در سال 
جاری خبر داد و گفت: پروژه 15 خرداد 
از پروژه هایی عمرانی قم است که  یکی 
قطعا امسال به بهره برداری می رسد. وی 
همچنین با اشاره به پروژه بلوار مرجعیت از 
بهره برداری از فازهای 1 و 2 آن تا پایان 
سال جاری خبر داد و افزود: افتتاح این پروژه 
نقش مهمی در خروج شهرک پردیسان از 

حالت بن بستی فعلی دارد. 
سقائیان نژاد همچنین با اشاره به پروژه 
قطار شهری قم، اظهار داشت: این پروژه 
با پولی که از محل اوراق مشارکت به آن 
تزریق شده و با پشتیبانی ها و حمایت های 
مختلفی که از آن می شود، از نظر پیشرفت 

در وضعیت خوبی به سر می برد.
وی همچنین ضمن تقدیر و قدردانی 
از همراهی استانداری با مجموعه مدیریت 
شورای  و  شهرداری  از  اعم  قم  شهری 
اسلامی شهر، تصریح کرد: بدون شك بازدید 
استاندار از این پروژه ها بیش از همه بیانگر 
وجود وحدت، همدلی و یك عزم راسخ بین 
مسوولان استان برای اتمام هر چه سریعتر 
پروژه های نیمه تمام است. وی همچنین 

حضور استاندار در محل پروژه های نیمه 
تمام قم را نویدی برای همه کسانی که 
در این پروژه ها کار می کنند، عنوان کرد 
و افزود: شهرداری و شورای اسلامی شهر 
قم برای باز کردن گره ها و همچنین حل 
اهتمام  قم  شهری  های  پروژه  مشکلات 

جدی دارند.
نقش مهم دولت در تحقق 

10 هزار میلیارد ریال فاینانس مترو
معاون امور زیربنایی و عمرانی شهرداری 
قم نیز در حاشیه این بازدید طی سخنانی 
گفت: مساعدت دولت برای تحقق 1۰ هزار 
میلیارد ریال فاینانس پیش بینی شده برای 
پروژه قطار شهری قم ضروری است. علیرضا 
قاری قرآن با بیان اینکه پروژه مترو در فاز 
ریال  میلیارد  هزار   5 به  حداقل  نخست 
و در فاز تکمیلی حدود 2۰ هزار میلیارد 
ریال اعتبار لازم دارد، اظهار داشت: از محل 
فروش اوراق مشارکت 3 هزار و 3۰۰ میلیارد 
یافته است.  اختصاص  پروژه  این  به  ریال 
معاون شهردار قم با بیان اینکه تلاش ها 

برای جذب 1۰ هزار میلیارد ریال از طریق 
فاینانس در جریان است، ابراز امیدواری کرد 
با حمایت ها و کمك های دولت تدبیر و 
امید این امر تحقق پیدا کند. قاری قرآن 
همچنین با بیان اینکه به زودی عملیات 
ویژه پروژه متروی قم آغاز خواهد شد، افزود: 
عملیات احداث ایستگاه های مترو نیز حد 
فاصل دپوی مرکزی مسافر تا میدان شهید 
آغاز  مشخص  برنامه  یك  طبق  مطهری 
می شود. وی با اشاره به پروژه تقاطع غیر 
همسطح بلوار 15 خرداد اعتبار برآورد شده 
برای آن را 4۰۰ میلیارد ریال عنوان کرد و 
افزود: طبق زمان از پیش تعیین شده این 
پروژه که در حال حاضر با آهنگ سریعی 
در حال پیشرفت است، در پایان سال 94 
با همه مسایل و مشکلات موجود به بهره 
برداری خواهد رسید. قاری قرآن همچنین 
بلوار مرجعیت وضعیت  با اشاره به پروژه 
این پروژه را در مقایسه با پروژه های دیگر 
مناسب تر توصیف کرد و افزود: یك کیلومتر 
اولیه این پروژه تا حد فاصل سه راه کریمه 

با حل مشکلات ترافیکی تا یك ماه آینده و 
بقیه نیز حداکثر تا دو ماه نخست سال 95 به 
بهره برداری می رسد. وی کل اعتبار پیش 
بینی شده برای بلوار مرجعیت را یکهزار 
میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: 7۰۰ ریال از 
این مبلغ برای قرار داد با پیمانکار مربوطه و 
بقیه نیز به بحث آزاد سازی و تملك املاک 

در مسیر اختصاص پیدا کرده است.
ابراز رضایت استاندار

 از پیمانکار بلوار مرجعیت
بازدید  این  پایان  در  نیز  قم  استاندار 
طی سخنانی گفت: هماهنگی های بسیار 
خوبی بین مدیران شهرداری و استانداری 
برای اجرای طرح های عمرانی در قم ایجاد 
شده است تا این پروژه ها هرچه سریع تر به 
پایان برسند. سید مهدی صادقی اظهار کرد: 
طرح هایی که مورد بازدید قرار گرفت، برای 

هفته دولت افتتاح نخواهند شد.
خوشبختانه  کرد:  خاطرنشان  وی 
مدیران  بین  بسیار خوبی  هماهنگی های 
شهرداری و استانداری برای اجرای طرح های 
عمرانی در قم ایجاد شده است تا این پروژه ها 

هرچه سریع تر به پایان برسند.
استاندار قم ابراز امیدواری کرد با توجه به 
برنامه ریزی های انجام شده توسط شهرداری 
و پیمانکاران، پروژه های عمرانی در زمان 
آخر  تا  و  برسند  پایان  به  شده  مشخص 
امسال شاهد افتتاح چند پروژه عمرانی در 

قم باشیم.
وی درباره احداث بلوار مرجعیت گفت: 
این بلوار یك طرح بسیار بزرگ است که 
پیمانکار پروژه به خوبی کار خود را انجام 
پروژه  این  پایان  برای  و مشکلی  می دهد 

وجود ندارد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:

17 هزار راننده قمی تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند

مدیر روابط عمومی بهزیستی  استان قم  خبرداد:

 برگزاری جشن ازدواج 110 زوج جوان در دهه کرامت

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم  عنوان کرد:

ایجاد امنیت اجتماعي و اخلاقي با استفاده از نیروهاي مردمي

»سقائیان نژاد« در بازدید استاندار از پروژه های عمرانی قم چه قولی داد؟

قفل پردیسان باز می شود!

مدیر کل بیمه سلامت استان قم گفت: همشهریان 
با  برخورد  در صورت  گرامی  بیمه شدگان  و  عزیز 
مواردی در خصوص سوء استفاده از نام و عنوان بیمه 

سلامت از همکاری و ارائه اطلاعات خودداری نمایند.
اظهارداشت:  ایمان  با  گفتگو  در  قمی  فخاریان  دکتر 
برابر گزارشات رسیده از طریق ارتباطات مردمی و پیگیری 
همشهریان عزیز مبنی بر تماس تلفنی برخی از افراد یا 
شرکت ها با عناوین مختلف که ادعا می کند از طرف سازمان 
بیمه سلامت پیگیر صدور دفترچه سلامت برای آنان هستند 
و درخواست پرداخت وجه برای دفترچه بیمه می نمایند. وی 

افزود: سازمان بیمه سلامت ایران برای بیمه نمودن افرادی 
که در جامعه تحت پوشش هیچ بیمه ای نمی باشند سامانه 
امید را طراحی کرده و از طریق این سامانه افرادی که تحت 
پوشش هیچ بیمه ای نمی باشند می توانند جهت ثبت نام و 
اخذ دفترچه بصورت رایگان اقدام نمایند. دکتر فخاریان قمی 
اضافه کرد: تاکنون تعداد 242۰۰۰ هزار نفر در استان قم از 
طریق این سامانه ثبت نام و برای آنان دفترچه بیمه سلامت 
بصورت رایگان صادر شده است. مدیر کل بیمه سلامت 
استان قم تصریح کرد: هیچ شرکت وابسته به سازمان بیمه 
سلامت ایران وجود ندارد و به همشهریان و بیمه شدگان 

عزیز تأکید می گردد به هیچ وجه به تماس های تلفنی 
این شرکت ها اعتماد نکرده و اطمینان داشته باشد که این 
سازمان پیگیری های لازم را برای جلوگیری و سوء استفاده 
از چنین اقدامات ناصواب انجام خواهد داد و فقط به دفاتر 
پیشخوان و نمایندگی های صدور و چاپ دفترچه مجاز 
تحت پوشش این سازمان مراجعه نمایند. دکتر فخاریان 
ضمن هشدار به نیت سوء استفاده برخی شرکت ها یا افراد از 
این موضوع، خواست که در صورت برخورد با چنین مواردی 
ضمن عدم همکاری مراتب را با شماره 326۰29۸3 به روابط 

عمومی اداره کل بیمه سلامت استان قم اطلاع دهند. 

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گفت:  قم  استان  گردشگری  و  دستی 
بانک ها از فرصت های سرمایه گذاری در 
احداث واحدهای اقامتی و گردشگری در 

قم استفاده کنند.
اسحاق  با  ای  جلسه  در  رضایی  عیسی 
طاهری مدیر شعب بانك تجارت استان قم 
که در این اداره کل برگزار شد، اظهار داشت: 
استان قم ام القرای جهان اسلام است و حضور 
زائران ایرانی و غیرایرانی در این استان بهترین 
فرصت برای سرمایه گذاری و درآمد زایی است 
از این رو بانك ها می توانند وارد سرمایه گذاری 
در تاسیسات گردشگری شوند.  وی افزود: این 
اداره کل فرصت های سرمایه گذاری را به بانك 

ها معرفی می کند و مدیران با شناسایی طرح ها و مطالعات 
در این خصوص، به صورت مستقیم وارد سرمایه گذاری می 
شوند.وی ادامه داد: تعامل مستقیم بانك ها با اداره کل باعث 
توسعه و آبادانی استان قم و تقویت اقتصاد کشور در سطح 
ملی می شود.رضایی، با اشاره به اینکه میراث فرهنگی قم 

از سرمایه گذاران بخش خصوصی حمایت می کنند، گفت: 
ورود بخش خصوصی به تاسیسات گردشگری باعث ایجاد 
اشتغال و کارآفرینی می شود از این رو از سرمایه گذاران با 
فراهم سازی بسترسازی های لازم در خصوص اعطای مجوز 
و ارایه تسهیلات حمایت می کنیم. وی افزود: همچنین 

واحدهای  احداث  ظرفیت  قم  استان  در 
اقامتی موجود است چرا که به علت موقعیت 
زیارتی استان شاهد ورود روزانه ده هزار زائر 
خارجی هستیم در حال حاضر ظرفیت تمام 
هتل های استان قم تکمیل است و این امر 
فرصتی مناسب برای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در ساخت و ساز واحدهای اقامتی 
است. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم، ادامه داد: در هسته مرکزی 
شهر قم و نزدیك حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( ظرفیت احداث هتل وجود دارد که با 
تمهیداتی که شهرداری قم در این زمینه انجام 
خواهد داد در آینده شاهد توسعه واحدهای 
اقامتی خواهیم بود. وی بیان داشت: همچنین 
با توافق هسته ای و حضور زائران خارجی بیش از این نیازمند 
افزایش واحدهای اقامتی در این استان خواهیم بود. در پایان 
این جلسه اسحاق طاهری مدیر شعب بانك تجارت استان 
قم اعلام آمادگی همکاری با این اداره کل در بحث سرمایه 

گذاری کرد.

هشدارمدیر کل بیمه سلامت استان قم به بیمه شدگان:

سازمان بیمه سلامت ایران شرکت وابسته ندارد

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

بانک ها از فرصت های سرمایه گذاری در قم استفاده کنند

سرمقاله
چرا برجام نیازمند اخذ مصوبه 

از مجلس نیست؟
بعضی با استناد به اصول هفتاد و هفتم و یکصد و بیست 
و پنجم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، توافق به عمل 
آمده را یکی از مصادیق مذکور در اصول فوق دانسته و طرح 

و تصویب آن را در مجلس شورای اسلامی ضروری و لازم می داند و اشخاصی نیز برجام را 
منصرف از موارد مذکور تلقی و لزومی به بررسی موضوع در مجلس و تصویب آن ملاحظه 

نمی کنند.
به هر حال و چنانچه فقط به اصول هفتاد و هفتم و یکصد و بیست و پنجم و حتی بیشتر 
به اصول هشتاد و هشتاد و دو قانون اساسی توجه و استناد شود، در این صورت نه تنها توافق 
هسته ای، تحت هر نام و عنوان اعم از عهدنامه، مقاوله نامه، قرارداد، و یا موافقتنامه بایستی 
به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد، بلکه حتی دولت باید وام هایی را که دریافت یا 
پرداخت می کند اعم از داخلی یا خارجی و همچنین استخدام کارشناسان خارجی را هم 

به تصویب مجلس برساند.
لکن به نظر می رسد که این طرز تلقی از اصول یاد شده که از نگرشی به جا و به حق 
جامعه برای جلوگیری از اقدامات دولت ها برای برقراری روابط بدون اطلاع مجلس با دولت 
های دیگر در اوایل پیروزی انقلاب ناشی می شود با استقرار و استحکام نظام و رفع پاره 
ای از نگرانی ها و اصلاحات به عمل آمده در قانون اساسی در سال 136۸ توجیهی ندارد. 
اگر چه اصول فوق در بازنگری قانون اساسی هم بدون تغییر باقی مانده باشد. اما با توجه 
به افزایش اختیارات مقام رهبری و ایجاد نهادهای دیگری مثل مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و شورایعالی امنیت ملی طبق اصول 11۰ و 112 و 176 قانون اساسی نظریه مذکور 

از پشتوانه حقوقی و قانونی برخوردار نیست زیرا:
اولا- به موجب اصل 11۰ قانون اساسی، تعیین سیاست های کلی نظام و همینطور 

نظارت بر حسن اجرای آن به مقام رهبری تفویض شده است.
ثانیا- حل معضلات نظام که از طرق عادی قابل حل نیست نیز از طریق مجمع 

تشخیص مصلحت نظام از وظایف و اختیارات رهبری است.
ثالثا- به منظور تامین منافع ملی و پاسداری از انقلاب اسلامی و تمامیت ارضی و 
حاکمیت ملی، شورایعالی امنیت ملی تاسیس و تشکیل گردیده است که از جمله وظایف 
آن، تعیین سیاست های دفاعی-امنیتی کشور در محدوده سیاست های کلی تعیین شده 
از طرف مقام رهبری و مقابله با تهدیدهای داخلی و خارجی می باشد و مصوبات شورای 

مذکور در زمینه های فوق پس از تایید مقام رهبری قابل اجراست.
بنابراین با توجه به اصول یاد شده، مجلس محترم موقعی می تواند به مساله برجام 
ورود و رسیدگی نماید که توافق هسته ای را از جمله سیاست های کلی نظام نداند و آن 
را معضلی که از طریق عادی قابل حل است، بشناسد و مساله را خارج از حدود وظایف و 

اختیارات شورایعالی امنیت ملی تشخیص نماید.
به عبارت دیگر چنین به نظر می رسد که طبق قانون اساسی مسایل و معضلاتی که 
از طریق عادی توسط دولت و مجلس قابل حل و فصل نباشد، حل و فصل آن به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و شورایعالی امنیت ملی با تایید مقام رهبری محول گردیده است. 
فلذا با توجه به ارجاع مساله هسته ای به شورایعالی امنیت ملی به مدتی بیش از ده سال 
و نظارت و اعلام نظر مقام معظم رهبری در این خصوص و عدم دخالت مجلس در امور 
یاد شده در تمام مدت، به نظر می رسد که توافق حاصله در زمینه مسایل هسته ای در 
زمره سیاست های کلی نظام شناخته می شود و تصویب توافق از سوی شورایعالی امنیت 
ملی با تایید مقام رهبری کفایت می کند و موجبی برای ورود مجلس محترم نسبت به این 

موضوع ملاحظه نمی شود.
بدیهی است چناچه مقام رهبری علاوه بر تصویب موضوع در شورایعالی امنیت ملی، 
تصویب آن را در مجلس شورای اسلامی یا مجمع تشخیص مصلحت نظام لازم و ضروری 
تشخیص نمایند در آن صورت توافق هسته ای با هر نام و عنوانی که باشد)عهدنامه،مقاوله 
نامه، قرارداد و یا موافقتنامه( ، حسب مورد بایستی در یکی از دو مرجع قانونگذاری نامبرده 

نیز مورد تصویب قرار گیرد.
*حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری

ابوالقاسم عشوندی  *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,982,000یک مثقال طلا

919,250یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,970,000سکه بهار آزاد ی

8,965,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 3۲,400,000پژو 

SLX 405 3۲,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,۲00,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ۲1,000,000سایپا 111

 ۲0,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX ۲4,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

معاون وزیر کشاورزی خبر داد؛

خرید گندم بیشتر از وعده حجتی
معاون وزیر جهاد کشـاورزی گفت: با توجه به باقی ماندن بیش از یک ماه از 
برداشت گندم، به نظر می رسد میزان خرید تضمینی این محصول بیشتر از 

هشت میلیون تن که وزیر جهاد کشاورزی وعده داده است، شود.
ــرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار کرد: از ابتدای فصل   علی قنبری - مدیرعامل ش
ــت تاکنون بیش از هفت میلیون و 7۰۰ هزار تن گندم به ارزش بالغ بر ۸9۰۰  برداش
ــاورزان خریداری شده است که پیش بینی می شود میزان خرید  میلیارد تومان از کش
تضمینی این محصول در مدت شش ماهه باقی مانده به بیش از هشت میلیون و 2۰۰ 

هزار تن برسد.
وی افزود: در این صورت نیاز داخلی کشور به این محصول استراتژیك تامین می شود 

و امسال گندمی به کشور وارد نخواهد شد.
قنبری ضمن عذرخواهی از گندمکاران بابت تاخیر در پرداخت مطالبات آنها گفت: در 
حال حاضر مطالبات گندمکاران بابت فروش محصول به دولت بالغ بر 27۰۰ میلیارد 
تومان است که همه مسئولان در تلاشند هرچه سریع تر اعتبار مورد نیاز آن را از محل 
قرار داد با یکی از بانك های خصوصی و خزانه دولت تامین کنند اما کشاورزان بدانند که 

مطالبات آنها از دولت گرچه با کمی تاخیر اما قطعا پرداخت خواهد شد.
ــت  ــاورزی بارها از پیش بینی خرید تضمینی حدود هش پیش از این وزیر جهاد کش
ــال گذشته است، خبر  ــتر از س میلیون تن گندم که یك میلیون و 4۰۰ هزار تن بیش

داده بود. 

مهلت صرافان امروز به پایان می رسد؛

زمان پایان فعالیت صرافی های 
غیر مجاز نزدیک است

 مهلت صرافی ها برای انطباق شرایط خود با دستورالعمل بانک مرکزی امروز  به 
اتمام می رسد و پس از آن صرافی های غیرمجاز براساس قانون نباید معاملات 

ارزی داشته باشند. 
مهلت صرافی ها برای انطباق با دستورالعمل شورای پول و اعتبار امروز 2۸ مردادماه به 
اتمام می رسد و پس از این تاریخ صرافی های غیرمجاز طبق قانون نباید معاملات ارزی 
داشته باشند و این امر تنها برای صرافان دارای مجوز از بانك مرکزی امکانپذیر خواهد بود.  
براساس این دستورالعمل حداقل سرمایه اولیه تاسیس صرافی های متعلق به موسسات 
اعتباری)بانك ها و موسسات اعتباری غیربانکی( و نیز صرافی های هفت شهر تهران، کرج، 
اصفهان، شیراز، مشهد، اهواز و تبریز چهار میلیارد تومان و در سایر شهرها دو میلیارد تومان 

تعیین شده است.
همچنین صرافی ها موظف به ارائه ضمانت نامه بانکی بدون قید و شرط حسن انجام تعهد 
به نفع بانك مرکزی به میزان 5۰ درصد آخرین سرمایه ثبتی شده اند. براین اساس شمارش 

معکوس برای صرافی ها آغاز شده است.
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور هم مردادماه سال گذشته در ابلاغیه ای به 
بانك مرکزی دستور ساماندهی صرافی ها را صادر کرد که بر اساس آن صرافی ها تا 2۸ 

مرداد ماه سال جاری برای دریافت مجوز از بانك مرکزی فرصت دارند.
این در حالی است که مسئولان بانك مرکزی بارها در این باره با صرافان بدون مجوز اتمام 
حجت کرده اند و بر این اساس تعداد زیادی از صرافان زیادی در جریان دریافت مجوز از 
بانك مرکزی قرار دارند و طبق اعلام قبلی با اتمام فرصت دریافت مجوز با صرافان بدون 

مجوز برخورد خواهد شد.
براساس قانون، فعالیت صرافان بدون مجوز مشمول ضوابط قانون مبارزه با قاچاق ارز می 
ــط این صرافی ها، کار  ــود و پس از اتمام این دوره )2۸ مرداد( خرید و فروش ارز توس ش

غیرقانونی آشکار است.
حمید تهرانفر معاون نظارتی بانك مرکزی در این زمینه با تاکید بر اینکه برخی از صرافی 
ها دارای کفایت سرمایه مناسبی هستند، اظهارداشت: تعدادی از صرافی های قدیمی در 
ــز در حال دریافت مجوز از بانك مرکزی  ــال تمدید مجوز و تعدادی صرافی جدید نی ح

هستند.
وی با بیان اینکه هرچند آمار تعدادی از صرافان مجاز بر روی سایت بانك مرکزی قرار 
گرفته اما پس از بررسی ها و ارایه مجوز باید آمار 4۰۰ یا 5۰۰ صرافی به این تعداد اضافه 
شود، از متقاضیان بازار ارز خواست تا در معاملات خود به صرافی های دارای مجوز از بانك 

مرکزی مراجعه کنند زیرا فعالیت صرافی های بدون مجوز غیرقانونی خواهد بود.
تهرانفر گفت: از مجموع صرافی هایی که از گذشته با بانك مرکزی در حال همکاری بودند 
در حال حاضر 35۰ صرافی مجوز خود را تمدید کرده و دارای مجوز معتبر می باشند و 
اسامی آنها درسایت بانك مرکزی نیز ثبت شده است. 45۰ صرافی دیگر هم با ارائه مدارک 

خود به بانك مرکزی در حال ورود به لیست صرافی های مجاز هستند.

  بانک جهانی در آخرین گزارش خود به ارائه توصیه هایی برای مدیریت 
سرمایه های کشور در دوران پساتحریم پرداخته است. در اولین توصیه، توجه 
سیاست گذاران را به آثار مخرب کاهش نرخ واقعی ارز در اثر ورود سرمایه های 
خارجی جلب کرده است. در مورد بعدی از دولت خواسته است با دقت بیشتری 
در مورد سرمایه گذاری منابع جدید در اقتصاد ایران عمل کند و در آخرین مورد 
به سیاست گذاران توصیه کرده است زیرساخت های لازم برای توسعه اقتصاد 
کشور را فراهم کنند و بالاخص توسعه صنایع با تکنولوژی بالا را در اولویت 

قرار دهند.  
بانك جهانی در گزارشی از چشم انداز صادرات ایران پس از لغو تحریم ها، سه شاخه 
سیاستی »شفافیت اطلاعات، مدیریت حساب ذخیره ارزی و رسیدگی به زیرساخت های 

کشور« را برای توسعه صادرات ایران در این دوره پیشنهاد کرد.
بانك جهانی در ادامه گزارش خود به نکاتی درخصوص نحوه حمایت از سرمایه گذاری 
خارجی و جلوگیری از اتلاف آن پرداخته و به این موضوع اشاره می کند که توافق 
هسته ای به دست آمده اعتماد به نفس بیشتری به ایرانیان درخصوص اتخاذ سیاست ها 

بخشیده است. 
 در این گزارش آمده است با پایان یافتن تحریم های بین المللی ایران، این کشور می تواند 
به میلیارد ها دلار بلوکه شده خود دست یابد. مبلغ پول های بلوکه شده بسیار زیاد است واز 
طرفی ایران بدهی خارجی کمی دارد. از سوی دیگر تحریم ها هزینه مبادله را برای ایران 
کاهش می دهد و از این طریق ایران می تواند بیش از میزان کنونی یعنی معادل 13۰ 
میلیارد دلار کالا صادر کند. همچنین در برخی مواقع، یك سوم ارزش کالاهای مبادله 
شده به هزینه های تجارت اضافه شده و ایران نیمی از این هزینه را متحمل می شد، اما 
در کوتاه مدت، حتی برداشته شدن این هزینه های اضافی، صادرات کالاهای غیرنفتی را 
تحت تاثیر قرار نمی دهد، اما می تواند هزینه واردات، سرمایه گذاری و تولید را کاهش دهد 
و این مساله منجربه آن می شود که در میان مدت بازار صادرات و خدمات ایران رقابتی 
شود. این احتمال نیز می رود تا سرمایه گذاری در میادین نفت و گاز بیشترین سرمایه را 
به خود جذب کند تا با جذب این سرمایه، صادرات نفتی ایران به 3 میلیون بشکه در روز 
برسد. حتی در صورتی که قیمت نفت در همین سطح باقی بماند یا کمی افت کند، باز 
هم درآمد ایران افزایش می یابد و علاوه بر این، سرمایه خارجی در پاسخ به انتظارات مبنی 
بر رشد آتی اقتصاد ایران، افزایش می یابد. به طور خلاصه، اقتصاد ایران با ورود سرمایه های 
بسیاری رو به رو خواهد شد. پژوهش به دست آمده نشان می دهد که لغو تحریم ها ۸/ 2 

درصد رفاه ایرانیان را افزایش می دهد. 
 حال این سوال مطرح می شود که آیِا آزاد شدن پول های بلوکه شده می تواند منجر 
به افزایش رشد اقتصاد ایران شود؟ در این خصوص می توان گفت تاثیر پول های بلوکه 
شده بستگی به این موضوع دارد که نهاد های دولتی به خصوص بخش صادرات چه 
سیاست هایی را اتخاد کنند، زیرا سابقه ایران در رویارویی با پول های هنگفت متفاوت 

بوده است. 
 از سوی دیگر می توان در پاسخ به این پرسش گفت اولا، با ورود سرمایه به بازار ارز 
خارجی، ارزش حقیقی ریال افزایش می یابد. این موضوع می تواند مخل اقتصاد بخش 
تجارت به خصوص صادرات غیر نفتی باشد. بین سال های 2۰۰2 تا 2۰12 که نرخ ارز 
حقیقی افزایش یافت )به لطف قیمت بالای کالاها( صادرات غیرنفتی هم افزایش یافت. 
اما این موضوع به دلیل آن است که دولت از رانت نفتی برای ارتقای بخش پتروشیمی، 
پلاستیك و برخی صنایع غذایی استفاده کرد و این بخش ها از یارانه سوخت نیز بهره 
بردند. وقتی سرمایه های دولت به منابع دیگری تخصیص پیدا می کند صادرات این کالاها 
به سرعت از بین می رود و برای مقابله با اثرات مضر افزایش ارزش نرخ ارز واقعی، دولت 

نیاز دارد تا بخش عرضه کالاهای غیرقابل مبادله را در اقتصاد بهبود دهد. 
 ثانیا، ایران به سرمایه گذاری قابل توجهی نیازمند است. هم اکنون، سرمایه گذاری تقریبا 
5 درصد تولید ناخالص داخلی در ایران است که معادل 2۰ میلیارد دلار برآورد می شود.

میزان سرمایه گذاری در ایران در اواخر دهه 9۰ 19و 2۰۰۰ کمتر از میزان کنونی بود 
که به رشد اقتصادی 5 تا 6 درصدی منجر شد.برای آنکه این میزان رشد سریع تر صورت 

گیرد و جبران رشد کم اقتصادی در سال های گذشته شود، دولت نباید وسوسه شود تا 
بیشتر درآمد خود را مصرف کند. علاوه بر آن پروژه های سرمایه گذاری باید با دقت زیر 

نظر گرفته شوند تا از اتلاف سرمایه جلوگیری شود. 
 سوال دیگر که در این گزارش آمده، این است که ایران چگونه می تواند عرضه کالاهای 
غیرقابل مبادله ای را افزایش دهد، از منابع سرمایه ای خود محافظت کرده و از اتلاف 
سرمایه جلوگیری کند؟ برای پاسخ به این سوال باید گفت که راه حل ساده ای وجود ندارد، 

اما برخی راهنمایی ها می تواند مفید باشد. 
 اولین نکته آن است که باید مسائلی از قبیل شفافیت اطلاعات، کارآیی بهتر ادارات 
دولتی و کنترل بهتر فساد در اولویت قرار گیرد. انجام این موارد باعث می شود تااعتماد 
به نفس دولت بالا رود و به این طریق دولت می تواند سیاست های خود را به اجرا رساند. 
در سیاست های دولتی رانت بسیاری وجود دارد و رانت جویان در پی آن هستند که 

سیاست های دولت را به خواست خود تنظیم کنند. 
 مزیت دیگر آن است که خدمات عمومی دولت هزینه تولید کالاهای غیرقابل مبادله ای 
را کاهش می دهد، بنابراین حتی با وجود ورود بسیار ارز خارجی این موضوع ضامن رقابت 

خواهد بود.  
مورد دوم، مدیریت »حساب ذخیره ارزی« است. به نظر می رسد توافق هسته ای به 
دست آمده اعتماد به نفس بیشتری به ایران داده است تا از دارایی های خود مانند سایر 
کشور ها استفاده کند. با هماهنگی بهتر برای مدیریت، این حساب می تواند شفافیت را 
افزایش دهد و در عین حال درآمد ها را متعادل سازد و به حمایت از سرمایه گذاری کمك 
کند.   مساله بعدی، رسیدگی به زیرساخت های کشور است. زیر ساخت های ایران در 
بعضی از ابعاد بسیار گسترده است، اما از کیفیت مناسبی برخوردار نیست و ممکن است 
مانع از افزایش رشد اقتصادی شود. سیستم حمل ونقل در طول دو دهه و نیم ارتقا یافته 

اما کیفیت جاده ها اغلب پایین است.  
شاهد آنکه ایران بیشترین تعداد مرگ در اثر سوانح جاده های دنیا را دارد)سازمان 
بهداشت جهانی 2۰12(. علاوه برآن، خدمات مخابراتی و اینترنتی در طول این سال ها 
گسترش یافته است، اما سرعت انتقال اطلاعات در این کشور بسیار پایین بوده و باعث 
می شود کسب وکارهای ایرانی نتوانند با بازار های نوظهور باقی کشورها رقابت کند. با در 
نظر گرفتن نیروی کار تحصیلکرده ایران و مزیت دستیابی به منابع طبیعی، شانس به 
دست آوردن مزیت رقابتی در صنایعی که به تکنولوژی پایین نیاز دارد کم است، چرا که 
نیروی کار در ایران برای چنین صنایعی  گران تمام خواهد شد، بنابراین ایران باید صنایعی 
که به تکنولوژی بالا نیازمند هستند را توسعه دهد و از تحقیقات و نوآوری در این صنایع 
حمایت کند. این کار باید محور هر برنامه ای برای تبدیل منابع طبیعی کشور به سرمایه 

انسانی با بهره وری بالا باشد. 

بانك جهانی برای پساتحریم پیشنهاد داد؛

سه محرک سرمایه گذاری

 کمترین همخوانی در بازار آپارتمان های پرمخاطب قفل بازار 
به دست بانک ها بازخواهد شد 

در بازار مسکن باوجود بازگشت دسته  جمعی طرف های عرضه و 
تقاضا به بنگاه ها، هنوز موتور معاملات روشن نشده است. بررسی های 
اقتصادی-روانی در خرید مسکن  نارسایی  از »3+1«  کارشناسی، 
حکایت دارد و نشان می دهد باوجود آنکه بیشترین گرایش متقاضیان، 
متوجه آپارتمان های نوساز میان متراژ است، سهم این واحدها به 3 
درصد کل عرضه نزول کرده و میانگین مساحت نوسازها به 129 
مترمربع افزایش یافته است. ناتوانی خریداران مقابل قیمت مسکن و 
بی محلی بانك ها به تقاضای وام موانع بعدی رونق هستند. ضمن اینکه 
ناباوری به امکان خانه دارشدن با قیمت های کنونی، خروج از رکود را 

سخت کرده است.
 فرید قدیری، هاجر شادمانی: بازار معاملات مسکن درست از روز 
بعد از اعلام توافق هسته ای، با تغییر رفتار مشترک عرضه و تقاضا 
مواجه شد به طوری که طی دست کم یك ماه اخیر، حجم سنگین 
مراجعه خریدار و فروشنده به بنگاه های املاک شهر تهران، فعالان این 

بازار را کماکان به رونق قریب الوقوع امیدوار کرده است. 
هرچند در همین مدت کوتاه، آمار تنظیم مبایعه نامه در بنگاه های 
مسکن، از افزایش فوق العاده جزئی معاملات خرید حکایت دارد اما در 
حال حاضر یك پرسش سرنوشت ساز درباره علت »توقف« دیدارهای 
مقدماتی خریدار و فروشنده در بنگاه تا مرحله قبل از »عقد معامله« 
مطرح است که در صورت تشخیص پاسخ درست، امکان خروج سریع 

بازار مسکن از فاز رکود فراهم خواهد شد. 
بررسی های چندجانبه با استناد به 5 نوع آمار رسمی از سه نهاد 
مرجع در زمینه اطلاعات اقتصاد مسکن نشان می دهد: هم اکنون حوزه 
خرید و فروش آپارتمان در بازار مسکن با »سه نارسایی اقتصادی« و 

»یك ضعف روانی« دست به گریبان است.  
نارسایی اول: کمیاب شدن نوساز میان متراژ 

»مغایرت و ناهمخوانی شدید در بازار آپارتمان های پرمخاطب« 
نارسایی معاملاتی محسوب می شود که  البته مهم ترین  و  اولین 
محصول آن به صورت انباشت واحدهای نوساز آماده فروش در فایل 

بنگاه های املاک به راحتی قابل مشاهده است. 
گزارشات درباره جزئیات این نارسایی حاکی است: آپارتمان هایی که 
بیشترین تقاضای خرید متوجه آنها است، کمترین وجه اشتراک را با 
قدرت خرید مصرف کننده )خانوارهای میان درآمد که عمده معاملات 
توسط آنها انجام می شود( دارد. این آپارتمان ها چون دوبرابر توان مالی 
خریدار مساحت دارند، قیمت فروش آنها به جای تشابه به بودجه گروه 

موثر، با جیب طبقه مرفه ارتباط برقرار می کند. 
دو دسته اطلاعات بانك مرکزی از بازارهای معاملات مسکن و 
سرمایه گذاری های ساختمانی در تهران مشخص می کند در سمت 
تقاضا اکثر خریداران، گرایش به خرید آپارتمان هایی دارند که به لحاظ 
سن بنا، »نوساز« و به لحاظ مساحت، »بین 6۰ تا 7۰ مترمربع« باشند 
اما به رغم این میل حداکثری به خرید آپارتمان نوساز میان متراژ، در 
سمت عرضه »میانگین مساحت« واحدهای مسکونی »تازه ساز« وارد 
شده به بازار مصرف، از یکسو با شیب قابل ملاحظه ای رو به افزایش 
بوده و از سوی دیگر، با فاصله زیادی از متراژ مدنظر متقاضیان تجاوز 

کرده و دور شده است.  
متوسط مساحت واحدهای مسکونی جدید در تهران در حال حاضر 
129 مترمربع برآورد می شود که نسبت به سال9۰ معادل 6 درصد 
و در مقایسه با سال۸5، حدود 14 درصد افزایش متراژ در این نوع 

آپارتمان ها به وجود آمده است. 
در این میان، اطلاعات دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن، با عدد و 
رقم، تمایل سمت تقاضا به خرید واحد نوساز میان متراژ –زیر 5 سال 
ساخت- را بازگو کرده و نشان می دهد: در تهران طی بهار امسال سهم 
خرید و فروش واحد مسکونی نوساز، از سایر رده های سنی آپارتمان، 
سنگین تر بوده به طوری که 53 درصد معاملات مسکن متعلق به 
واحدهای نوساز است و در عین حال، خرید این آپارتمان ها در اوایل 

امسال با بیشترین کاهش همراه شده است. 
از طرفی، طی ماه های اخیر بیشترین حجم معاملات مسکن در 
تهران به لحاظ متراژ، در اختیار واحدهای میان متراژ – مساحت 6۰ تا 
حداکثر 7۰ مترمربع- بوده است به طوری که این نوع آپارتمان ها 17 
درصد از کل معاملات مسکن تهران را به خود اختصاص دادند و سایر 

رده های متری، سهمی به مراتب کمتر داشتند. 
به این ترتیب، در شرایط کنونی که قیمت مسکن به کف انتظاری 
رسیده و هر دو طرف خریدار و فروشنده مصمم به برگشت پای میز 
بنگاه های املاک شده اند، عدم انطباق متراژ بین فایل های فروش و 

تقاضای خرید، مانع معاملاتی در بازار ملك به وجود آورده است. 
آنچه ابعاد این مانع را بزرگ کرده، سهم به شدت ناچیز و جزئی 
آپارتمان های نوساز میان متراژ از کل عرضه های جدید در یکسال اخیر 

است. 
طی 9 ماه اول سال93 – آخرین گزارش بانك مرکزی- 124 
هزار واحد مسکونی تازه ساز در قالب آپارتمان های جدید تکمیل 
شده، به بازار مسکن تهران عرضه شد اما فقط 377۸ واحد از آنها 
مساحتی کمتر از 71 مترمربع داشتند که نشان می دهد، سهم عرضه 
آپارتمان های پرمخاطب در پایتخت به 3 درصد کل عرضه مسکن 

نزول کرده است. 
به گزارش »دنیای اقتصاد« در حال حاضر نه تنها در تهران که در 
کل کشور شکاف بزرگی بین عرضه و تقاضای آپارتمان های پرمخاطب 
)میان متراژ و کم متراژ( وجود دارد. در کل کشور طبق اطلاعات دفتر 
برنامه ریزی و اقتصاد مسکن، سهم واحدهای مسکونی کمتر از 75 
مترمربع مساحت، از 13 درصد کل واحدهای جدید در سال۸5 به 3 

درصد در سال 92 کاهش پیدا کرده است. 
 نارسایی دوم: نبود وام خرید مسکن 

در حال حاضر سمت تقاضای مصرفی در بازار مسکن، منتظر 
بازگشایی قفل چندین ساله وام خرید مسکن است. 

کل سیستم بانکی از اواخر اردیبهشت امسال مجاز شد در تهران 6۰ 
میلیون تومان وام خرید بدون سپرده به همه متقاضیان مسکن )با هر 

شرایطی که دارند اعم از سابقه یا فاقد سابقه مالکیت( پرداخت کند. 
بانك ها به جز بانك مسکن که تسهیلات خرید را مشروط به 
سپرده گذاری متقاضیان، پرداخت می کند، در 6 سال گذشته، از 
ارائه وام خرید مسکن منع بودند؛ هم اکنون اگر چه لغو ممنوعیت به 
صورت رسمی از طرف شورای پول و اعتبار صادر شده اما بانك ها به 
دلایلی همچون عدم صرفه نرخ سود تسهیلات یا نبود منابع داخلی در 
بانك، از اجرای مصوبه جدید سر باز می زنند و دست متقاضیان را برای 

پوشش توان خرید مسکن، تا این لحظه خالی گذاشته اند. 
 نارسایی سوم: فاصله قدرت و قیمت 

بررسی های از سومین نارسایی موجود در مسیر معاملات مسکن، 
مشکل را متوجه یك موضوع قدیمی می کند. 

تحت تاثیر عدم افزایش سقف وام خرید مسکن در سال های اخیر 
متناسب با تورم مسکن، سال به سال، فاصله قدرت خرید و قیمت 
مسکن، شدیدتر شد و در این مقطع، امکان رونق معاملات مصرفی در 
بازار مسکن، بدون پرداخت تسهیلات بانکی، تقریبا غیرممکن است. 

 نارسایی روانی: ناباوری به امکان صاحب  خانه شدن 
علاوه بر سه مانع اقتصادی بر سر راه رونق معاملات مسکن که 
بیشتر ناشی از غفلت سرمایه گذاران ساختمانی به ذائقه غالب سمت 
تقاضا و همچنین عدم همراهی نظام بانکی در تقویت بنیه مالی 
متقاضیان است، هم اکنون یك نارسایی روانی نیز در جامعه متقاضیان 

مسکن حاکم شده است. 
سمت تقاضا با تکیه بر فرضیه قدیمی و سنتی و باوجود اطلاع کافی 
از آخرین وضعیت قیمت مسکن و از بین رفتن حباب دو سال اخیر، 

تصور می کند امکان صاحب خانه شدن در بازار فعلی محال است! 
تحقیقات میدانی »دنیای اقتصاد« نشان می دهد عمده متقاضیانی 
که مصمم به خرید مسکن شده اند به خصوص خانه اولی  ها، با نوعی 
ناباوری، فایل های فروش موجود در بنگاه های املاک را جست وجو 

می کنند. 
این در حالی است که سطح کنونی قیمت مسکن در تهران به 
گونه ای است که متقاضیان خانه اولی به راحتی می توانند با نقدینگی 

حدود 1۰۰ میلیون تومان، صاحب آپارتمان کوچك متراژ کم سن و 
حتی نوساز در برخی مناطق جنوب و مرکز پایتخت شوند. 

میانگین قیمت این نوع آپارتمان ها بیشتر از 1۰۰ میلیون تومان 
است، اما خریدار می تواند مابه التفاوت نقدینگی در اختیار تا قیمت 
فروش را از طریق رهن یکساله آپارتمان و همچنین وام 45 میلیون 
تومانی اوراق مسکن، تکمیل کند. این آپارتمان ها مخصوص گروه هایی 
است که در فاصله یکسال بعد از خرید، می توانند همچنان در مکان 

دیگری اجاره نشین و ساکن باشند. 
کارشناسان مسکن در شرایط فعلی، تنها راه رفع نارسایی های 
وام  پرداخت  به  بانك ها  عزم  را  معاملات مسکن  بازار  در  موجود 
خرید بدون سپرده عنوان می کنند. در این میان، چرخش سریع 
سرمایه گذاران به تکمیل واحدهای کوچك و میان متراژ، می تواند به 

افزایش عرضه پرمخاطب منجر شود. 
 توقف در مرحله پیش رونق 

هم اکنون شرایط بازار مسکن به گونه ای است که هر چند آمارهای 
رسمی که به صورت ماهانه از طرف مراجع آماری همچون بانك 
مرکزی، مرکز آمار ایران و دفتر اقتصاد و برنامه ریزی مسکن وزارت 
راه وشهرسازی منتشر می شود، حکایت از ثبات قیمت مسکن طی 
ماه های اخیر دارند، اما دوران پیش از رونق که از اواخر سال گذشته با 
حرکت آرام بازار معاملات مسکن از حالت رکود آغاز شده بود، بیش از 

حد معمول طول کشیده است. 
این در حالی است که پیش بینی های رسمی که ماه گذشته درباره 
وضعیت بازار مطرح بود بر انتظار ایجاد رونق در بازار معاملات خرید و 

فروش مسکن در سال جاری تاکید داشت. 
با این حال و به رغم گذشت نزدیك به 5 ماه از سال 94، هنوز 
نشانه های رونق در بازار خرید و فروش مسکن بروز پیدا نکرده است و 
هر چند نمی توان شرایط فعلی بازار مسکن را ادامه رکود دنباله دار دو 
سال قبل دانست، اما می توان گفت به نظر می رسد این بار بازار مسکن 
در مسیر خروج از رکود تا رسیدن به دوره رونق، متوقف مانده است. 

آن طور که فعالان بازار مسکن می گویند پایان این مسیر و رسیدن 
بازار معاملات مسکن به دوره رونق قبل از هر چیز بستگی زیادی 
به تصمیم گیری درست و منطقی از سوی خریداران و فروشندگان 

مسکن دارد. 
بنا بر اظهار آنها، در کنار مجموعه ای از عوامل تاثیرگذار بر طولانی 
شدن دوره خروج از رکود، هم اکنون یك تصور نادرست از سمت تقاضا 
منجر به طولانی شدن مسیر رسیدن به رونق در بازار خرید و فروش 
مسکن شده است که تا زمانی که این تصور اصلاح نشود نمی توان 

انتظار داشت بازار مسکن به دوره رونق کامل برسد. 
البته فعالان بازار مسکن معتقدند این بازار تحت تاثیر نیازی که از 
سال های قبل، زمان حال و ماه های آتی در آن ایجاد شده و می شود، 
در نهایت راه خود را به سمت رونق باز می کند اما تصمیم خریداران و 
فروشندگان می تواند در طولانی شدن دوره گذار از رکود به رونق به 

طور نسبی اثرگذار باشد. 
 خرید 5 درصدی در بازار تقاضا 

به گفته مشاوران خرید و فروش مسکن در پایتخت، هم اکنون تنها 
حدود 5 درصد از مراجعه های متقاضیان خرید در بازار مسکن منجر به 
معامله آپارتمان مسکونی می شود. مابقی این تقاضاها به دلایل مختلف، 

از جمله نارسایی های موجود فعلا صورت واقعی ندارند. 

به گفته فعالان بازار مسکن، این تصور غلط موجب شده باوجود 
ثبات قیمت مسکن، تنها 5 درصد خرید واقعی به نسبت کل متقاضیان 
آپارتمان ها انجام شود؛ این در حالی است که به محض شروع افزایش 
قیمت در بازار مسکن، هجوم خریداران هم به این بازار افزایش پیدا 
می کند که در نهایت احتمال بروز افزایش قیمت ها را خواهد داشت. 

با این حال، مشاوران املاک، این تصور نادرست را منجر به طولانی تر 
شدن دوران خروج از رکود عنوان می کنند؛ که چه از سمت عرضه 
و چه از سمت تقاضا، طول دوره رسیدن به رونق کامل را افزایش 

می دهد. 
این در حالی است که علاوه بر آنچه گفته شد مجموعه دیگری از 
عوامل هم اکنون در بازار مسکن وجود دارد که مانع از تحقق رونق 
مورد انتظار، حداقل در مقطع زمانی فعلی، در بازار معاملات خرید و 

فروش آپارتمان ها می شود. 
 انحراف سازندگان از متراژ پرتقاضا در بازار مسکن 

علاوه بر اطلاعات بانك مرکزی، اطلاعات مرکز آمار از وضعیت 
معاملات مسکن طی 4 ماه گذشته از ابتدای سال تا پایان تیرماه، 
با ارائه یك آمار مهم از رفتار خرید و فروش مسکن در پایتخت، یکی 
دیگر از عوامل طولانی شدن دوره پیش رونق در این بازار را به صورت 

کمَی تشریح می کند. 
پیرامون  بیشتر  توان خرید متقاضیان خرید مسکن  هم اکنون 

آپارتمان های میان متراژ، متمرکز شده است. 
این در حالی است که بر مبنای اطلاعات مرکز آمار، طی سال های 
اخیر، میانگین متراژ ساخت وسازهای جدید، هیچ گاه به طور متوسط 

کمتر از 15۰ مترمربع نبوده است. 
با این حال و براساس گزارش های رسمی بیشترین سهم از معاملات 
انجام شده در بازار مسکن طی تیرماه 94، با سهم 7/ 5۸ درصد، به 

زیربنای کمتر از ۸۰ مترمربع، اختصاص داشته است. 
این موضوع نشان می دهد در شرایطی که عمده نیاز متقاضیان 
متوجه بازار واحدهای میان متراژ بوده است، سازندگان مسکن، عمده 
توان تولیدی خود را به ساخت واحدهای بزرگ متراژ معطوف کرده اند. 
متوسط مساحت زیربنای هر واحد مسکونی که از ابتدا تا نیمه اول 
سال 93 پروانه ساخت گرفته اند، به روایت مرکز آمار معادل 9/ 14۸ 

مترمربع بوده است. 
این زیربنای متوسط در سال 92، به میزان 1۸6 مترمربع، در سال 
91، برابر با 2/ 166 مترمربع و در سال 9۰، معادل 7/ 157 مترمربع 
بوده است. )بین اطلاعات مرکز آمار و بانك مرکزی درباره سطح 

زیربنای مسکونی تفاوت وجود دارد(. 
این در حالی است که طی ماه ها و چند سال اخیر، بیشترین حجم 
معاملات مسکن در شهر تهران علاوه بر اینکه در متراژهای کمتر از 
1۰۰مترمربع صورت گرفته است، در میان واحدهای نوساز )صفر تا 5 
سال ساخت( بوده است. معاملات خرید و فروش واحدهای نوساز در 
4 ماه اول امسال، بیش از نیمی از کل معاملات آپارتمان های مسکونی 

را به خود اختصاص داده است. 
 قدرت خرید زیر قیمت متوسط مسکن 

آخرین آمار رسمی از وضعیت معاملات خرید و فروش مسکن 
حاکی است: طی تیرماه 94، بیشترین معاملات صورت گرفته در 
دامنه قیمتی 2 تا 5/ 2 میلیون تومان در ازای هرمترمربع واحد 

مسکونی صورت گرفته است. 
این در حالی است که در همین زمان، متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی بنا بر اعلام مرکز آمار ایران 3 میلیون و ۸6۰ هزار 

تومان بوده است. 
این آمار نشان می دهد، هم اکنون توان خرید بیشترین سهم از 
متقاضیان مسکن، کمتر از قیمت متوسط آپارتمان ها در تهران است. 
به عنوان نمونه، توزیع حجم معاملات در تیرماه امسال، به گونه ای 
بوده است که حدود 61 درصد واحدهای مسکونی با قیمت کمتر از 
میانگین قیمت هرمترمربع واحد مسکونی )معادل 3 میلیون و ۸6۰ 

هزار تومان( معامله شده اند. 
همچنین در تیرماه 94، براساس گزارش مرکز آمار، آپارتمان های 
1۰۰ تا 13۰ میلیون تومانی، در میان دامنه های قیمتی، بیشترین 

تعداد متقاضی خرید را داشته اند. 
عمده  که  متراژ  بزرگ  واحدهای  که  است  حالی  در  این 
ساخت وسازهای اخیر پایتخت را شامل می شوند، کمترین متقاضی 

را در مقایسه با سایر واحدها داشته اند. 
هر چند شکافی که در حالت طبیعی بین قیمت آپارتمان ها و 
قدرت خرید مردم و متقاضیان مسکن وجود دارد، امری نسبتا عادی 
محسوب می شود اما عدم پرداخت وام خرید مسکن از طرف بانك ها 
طی امسال، موجب شده این شکاف کماکان ادامه داشته باشد و عملا 
بخشی از این فاصله که قرار بود به کمك وام بانکی پوشش داده شود، 

با این ابزار کمکی پر نشود. 

چرا برخورد عرضه و تقاضا به عقد قرارداد منجر نمی شود؟

3+1 نارسایی در خرید مسکن
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 هافبك تیم فوتبال صبای قم:
صبا در هفته های آینده لیگ بر تر

 نتایج بهتری کسب می کند
هافبک تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه صبا از تعطیلی لیگ پس از هفته 
پنجم سود می برد گفت: صبا در هفته های آینده لیگ بر تر نتایج بهتری کسب 

می کند.
ابوالفضل ابراهیمی اظهار داشت: نتایجی که در 3 بازی آغازین لیگ بر تر کسب کرده ایم 
نتایج راضی کننده ای نبوده است و فکر می کنم می توانستیم حداقل 2 برابر امتیازات فعلی 

به دست بیاوریم که به دلایل مختلفی این اتفاق رخ نداد. 
وی افزود: بازیکنان ما دیر به تمرینات اضافه شدند اما صبا بازیکنان باتجربه و تاثیرگذاری 

دارد و بدون تردید صبا در هفته های آینده لیگ بر تر نتایج بهتری کسب می کند.
 هافبك تیم فوتبال صبای قم گفت: اینکه از 3 بازی 3 امتیاز کسب کرده ایم، نگران کننده 
نیست زیرا تیم های بالای جدول و موفق فصل گذشته هم امسال شروع خوبی در لیگ 
نداشته اند و نمی توانیم شرایط فعلی جدول را در نظر بگیریم و ممکن است جای تیم های 

صدر و قعر جدول با هم عوض شود.
ــازی خود را طی   ابراهیمی بیان کرد: برخی از تیم ها از جمله صبا هنوز دوران بدن س
می کنند و بدیهی است که نتوانند بازی خوبی ارائه دهند و نتایج فوق العاده ای کسب کنند 

اما این شرایط پایدار نیست.
 وی عنوان کرد: قرار است لیگ بر تر از هفته پنجم تعطیل شود و بسیاری از تیم ها از این 
تعطیلات سود می برند و صبا هم در زمره همین تیم ها قرار دارد و می توانیم از این فرصت 

برای آمادگی بیشتر استفاده کنیم.
 هافبك صبا درباره رویارویی تیمش برابر راه آهن تصریح کرد: راه آهن تیم خوبی است 
و نتایج بدی هم نگرفته و به طور کلی تیم راحت در جدول وجود ندارد و وضعیت ما هم 

به گونه ای است که به این 3 امتیاز نیاز داریم. 
ابراهیمی خاطرنشان کرد: با وجود اینکه این هفته در خارج از خانه به میدان می رویم 
اما در این بازی برد می خواهیم و امیدوارم با این 3 امتیاز تساوی های متوالی اخیر را به 

نوعی جبران کنیم.

مومنی هافبك نفوذی تیم فوتبال نفت تهران: 

شکست الاهلی در آزادی بدون گل خورده 
اهمیت زیادی برای ما دارد

هافبک نفـوذی تیم فوتبال نفت تهران گفت: در بـازی با الاهلی چیزی که 
خیلی اهمیت دارد این است که این تیم را بدون گل خورده در ورزشگاه آزادی 

شکست دهیم.
مهدی مومنی در خصوص آخرین وضعیت این تیم در آستانه بازی با ملوان و همچنین 
بازی با الاهلی امارات گفت: یکی از دلایل نتایج تیم نفت در هفته های نخست لیگ برتر 
ــت که تغییرات زیادی در خطوط سه گانه تیم ما ایجاد شده که هماهنگی بین  این اس
بازیکنان جدید و قدیمی تیم با یکدیگر زمان می برد، ضمن اینکه  فکر می کنم اگر تعداد 

بازی های تدارکاتی پیش از شروع لیگ ما بیشتر بود امروز شرایط بهتری داشتیم. 
وی در ادامه افزود: اگر در 2۰ دقیقه اول موفق شویم دروازه حریفانی را که مقابل ما بسته 
بازی می کنند، باز کنیم این مشکل تا حدود زیادی برطرف خواهد شد، چون آنها دیگر 

مجبورند شیوه بازی خود را تغییر دهند.
 هافبك نفوذی تیم نفت تهران در خصوص شکست این تیم مقابل سیاه جامگان اظهار 
داشت: سیاه جامگانی ها مانند صبا با پنج مدافع مقابل ما بازی کردند و آنها روی اشتباه 
ــیدند، ضمن اینکه اگر پنالتی ما گل می شد روند بازی قطعاً تغییر  خودمان به گل رس
می کرد و با اینکه موقعیت های گلزنی زیادی داشتیم، اما با بدشانسی نتوانستیم به گل 

برسیم. 
وی تأکید کرد: متأسفانه در این فصل شاهدیم که تیم ها مقابل نفت خیلی بسته و فشرده 
بازی می کنند تا حداقل بتوانند امتیاز کسب کنند، اما مطمئن باشید از بازی با ملوان 
جهش تیم نفت در جدول لیگ آغاز خواهد شد. با اینکه بازی سختی را مقابل ملوان داریم، 
اما بردن این تیم باعث ارتقای روحیه بازیکنان برای بازی با الاهلی خواهد شد. امیدوارم در 

بازی با ملوان دیگر شاهد بدشانسی هایی که مقابل صبا و سیاه جامگان داشتیم، نباشیم.
 مومنی در مورد بازی تیمش برابر الاهلی امارات نیز گفت: الاهلی برای حضور در مرحله 
یك چهارم نهایی آسیا بازیکنان خوبی را جذب کرده است، به ویژه اینکه آنها خریدهای 
بین المللی خوبی نیز داشته اند. در بازی با الاهلی چیزی که خیلی اهمیت دارد این است 
که این تیم را بدون گل خورده در آزادی شکست دهیم تا در بازی برگشت در دبی با خیال 

راحت به مصاف این تیم برویم.

معاون  ورزش و جوانان قم:
طرح بورسیه ورزشکاران مدال آور

 در قم اجرا می شود
معاون اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: طرح بورسیه ورزشی ورزشکاران مدال 
آور در قم اجرا می شود و ورزشکارانی که مستعد کسب مدال از میادین بین المللی 

تشخیص داده شوند، مورد حمایت قرار می گیرند.
روح الله رمضانی اظهار داشت: طرح بورسیه ورزشی از سری برنامه های حمایت از ورزشکاران 
ــتعد و مدال آور از سوی اداره کل ورزش و جوانان قم طرح ریزی شده و به مرحله اجرا  مس

در می آید.
 وی افزود: معتقدیم مدال آوری در میادین معتبر از روی بخت و اقبال نیست، بلکه حاصل 
3 عنصر تلاش ورزشکار، تدبیر مربی و تامین امکانات مورد نیاز است و ما در طرح بورسیه 
ورزشی در تلاش برای رفع دغدغه های ورزشکاران در تامین امکانات و هزینه های مربی و 

تمرینات هستیم. 
معاون اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: در اجرای این طرح نیازمند همکاری هیئت های 
ورزشی استان هستیم و این طرح در ادامه جلسات ستاد بازی های آسیایی و المپیك که با 

حضور تنی چند از روسای هیئت های ورزشی برگزار شد، تدوین شده است. 
رمضانی بیان کرد: براساس برآورد اعتبار نخستین، 1۰ ورزشکار برای پوشش در این طرح 
مشخص شده اند و می خواهیم در فاز نخست این طرح، این ورزشکاران را مورد حمایت خود 
قرار دهیم و این تعداد ورزشکار بر اساس فاکتورهای ستاد بازی های آسیایی و المپیك انتخاب 
شده اند.  وی عنوان کرد: به طور کلی و در قالب کمیته حمایت از ورزشکاران دارای شانس 
حضور در بازی های آسیایی و المپیك بین 7۰ تا ۸۰ ورزشکار دیگر شناسایی شده اند و چتر 

حمایتی اداره کل ورزش و جوانان قم در آینده این ورزشکاران را در بر می گیرد. 
معاون اداره کل ورزش و جوانان قم تصریح کرد: این طرح شامل همه هیئت های ورزشی 
نیست، بلکه در چند رشته ورزشی ظرفیت حضور در رویدادهای معتبر بین المللی یا کسب 
مدال وجود دارد و این تعامل با رشته های مذکور که توسط ستاد بازی های آسیایی و المپیك 

مشخص شده اند برقرار است. 

در هفته نخست لیگ بر تر فوتبال جوانان قم رخ داد؛
صدرنشینی هنگ و پیروزی هما 

برابر اتحاد در مهم ترین بازی

هفته نخست لیگ بر تر فوتبال جوانان قم با صدرنشینی هنگ و پیروزی هما برابر 
اتحاد در مهم ترین بازی این هفته پایان یافت.

 نخستین هفته از رقابت های فوتبال لیگ جوانان استان قم دوشنبه شب به پایان رسید و 
تیم فوتبال جوانان هنگ در پایان هفته نخست به صدر جدول تکیه زد. 

در این مسابقات که با حضور 11 تیم در ورزشگاه تختی قم برگزار می شود دو تیم اتحاد 
و هما مهم ترین بازی هفته را برگزار کردند که هما موفق شد 2 بر یك تیم مدعی اتحاد را 

شکست دهد. 
در این بازی پس از تساوی بدون گل دو تیم در نیمه نخست، اتحاد در ابتدای نیمه دوم 
توسط علیرضا خزایی به گل رسید اما دو گل از محسن محمدی در دقایق پایانی که یکی 
روی یك ضربه آزاد دیدنی و دیگری از روی نقطه پنالتی به ثمر رسید نتیجه را به سود هما 

برگرداند. 
پیام نیز در یك بازی بر تر موفق شد با 2 گل از محمدحسین انجمی و مهدی راست گفتار 
برابر تیم سفیر گفتمان که نمایش ضعیفی ارائه کرد پیروز شود و شاگردان علی اصغر بیطرفان 

نخستین پیروزی خود را جشن بگیرند.
 تیم فوتبال افشین نیز که از تیم های قدیمی فوتبال قم محسوب می شود در نخستین دیدار 
خود با وجود ارائه بازی بر تر نسبت به سیاه جامگان در گلزنی بی دقت بود و در   نهایت 2 بر 

یك مغلوب این تیم شد.
 در این بازی وحید غلامعلی افشین را پیش انداخت اما علی نجف پور بلافاصله کار را به 
تساوی کشاند و محمد جواد لطفی در نیمه دوم روی یك ضد حمله گل دوم سیاه جامگان 

را که بیشتر از بازیکنان نوجوان در ترکیب خود بهره می برد به ثمر رساند.
 عجیب ترین نتیجه این هفته پیروزی 13 گله هنگ برابر سهیل بود و در روزی که حسین 
عرب زاده بازیکن هنگ به تنهایی در یك بازی 1۰ گل زد، حضور سهیل در این مسابقات 
نشان داد که بی توجهی به کیفیت تیم ها برای ورود به لیگ می تواند کیفیت لیگ را تحت 

تاثیر قرار دهد.
 تیم فوتبال ایران جوان نیز این هفته به دلیل عدم دریافت کارت بازی بازیکنان این تیم 
نتوانست برابر آبادگران به میدان برود و 3 بر صفر بازنده شد اما این تیم قرار است از هفته 

دوم به میدان برود. 
از نکات قابل توجه برگزاری مسابقات هفته نخست، گرمای شدید و طاقت فرسای هوا در 
زمان برگزاری این مسابقات و اثرگذاری بر کیفیت این بازی ها، برگزاری مسابقات در دو وقت 

4۰ دقیقه ای و قرعه استارحت تیم فوتبال عقاب در هفته نخست بود.

سرپرست هیئت وزنه برداری قم:
وزنه بردار قمی مدال برنز 

مسابقات کشوری را کسب کرد
سرپرست هیئت وزنه برداری استان قم از کسب مدال برنز مسابقات وزنه برداری 

کشور توسط ورزشکار قمی خبر داد.
 محمدجواد بهنام فرد اظهار داشت: مسابقات وزنه برداری رده های سنی پایه قهرمانی کشور 

برگزار شد و تیم وزنه برداری قم موفق شد به یك مدال برنز ارزشمند دست پیدا کند.
ــب مدال برنز  ــایخی فر وزنه بردار خوش آتیه قمی موفق به کس  وی افزود: ابوالفضل مش
مسابقات وزنه برداری قهرمانی کشور در رده سنی 13 تا 14 سال شد تا نوید تولد یك ستاره 

ارزشمند برای وزنه برداری قم را بدهد.
 سرپرست هیئت وزنه برداری استان قم گفت: مسابقات وزنه برداری قهرمانی نوجوانان 13 و 

14 سال کشور به میزبانی قزوین و در مجموعه ورزشی غدیر این شهر برگزار شد. 
بهنام فرد بیان داشت: مسابقات قهرمانی نوجوانان کشور در دسته 5۰ کیلو گرم با حضور 27 
وزنه بردار در قالب دو گروه A و B برگزار شد که در پایان ابوالفضل مشایخی فر وزنه بردار 
نوجوان پرتوان قمی در حرکت یك ضرب خود توانست با بالای سر بردن وزنه 53 کیلوگرمی 

جایگاه سومی و مدال برنز این حرکت را از آن خود کند. 
وی عنوان کرد: در این مسابقات 142 وزنه بردار نوجوان و در قالب 25 تیم از استان های 
مختلف کشورمان برای کسب عناوین بر تر به روی تخته رفتند و استقبال پرشور برای حضور 

در مسابقات وزنه برداری قهرمانی نوجوانان کشور از نکات قابل تامل این مسابقات بود.
 سرپرست هیئت وزنه برداری استان قم تصریح کرد: مسابقات وزنه برداری نوجوانان استان 
قم نیز به عنوان نخستین رویداد رسمی سال 94 هیئت وزنه برداری قم با شرکت تیم های 
شهید حیدریان، شهید رواقی، جوادالائمه و شهید زین الدین به میزبانی سالن اختصاصی وزنه 

برداری مجموعه ورزشی شهید حیدریان برگزار شد.
 بهنام فرد خاطرنشان کرد: در رده سنی 13 تا 14سال علی ناطقی، محمد بهراد قبادی، 
محمد جواد سالاری فرد و امیرمحمد صادقی و در رده سنی 15 تا 16 سال سعید یوسف زاده، 
امین اسدی، حسن مختاری، حامد سراج حسنی، مهدی بختیاری و علی مرادیان عناوین 

بر تر را به دست آوردند.

سرپرست تیم فوتبال صبای قم تغییر کرد
سرپرست باشگاه صبای قم از کناره گیری علی حیات پور از سمت سرپرستی تیم 

فوتبال صبا و معرفی سرپرست جدید خبر داد.
 محمدرضا کشوری فرد اظهار داشت: عباس دارابی سرپرست و مدیر سابق تیم های ورزشی 

سایپا به عنوان سرپرست جدید تیم فوتبال صبای قم انتخاب و معرفی شده است. 
ــمت خود  ــالان صبا از س ــت قبلی تیم فوتبال بزرگس وی افزود: علی حیات پور سرپرس
ــگاه را ترک کرد و پس از  ــاب مالی این باش ــویه حس کناره گیری کرد و پس از انجام تس

رایزنی های لازم با نظر کادر فنی سرپرست جدید تیم مشخص شد.
ــگاه صبای قم گفت: عباس دارابی از تجربیات خوبی برخوردار است و با  ــت باش  سرپرس
توجه به همکاری گذشته وی با کادر فنی فعلی و تعامل خوبی که بین آن ها برقرار است 
امیدواریم دارابی در انجام امور سرپرستی تیم فوتبال صبا موفق باشد و از زحمات حیات پور 

نیز قدردانی می کنیم.
 کشوری فرد بیان داشت: تلاش مجموعه باشگاه صبا این است که صبا در لیگ بر تر به 
موفقیت برسد و برای این منظور تمامی اعضای باشگاه باید با هم هماهنگ و متحد باشند تا 

صبا به جایگاهی که درشان و شخصیت آن است باز گردد.
 وی عنوان کرد: ارتباط خوبی بین سرپرستی باشگاه و کادر فنی وجود دارد و با تمام قوا 

پشتیبان کادر فنی و بازیکنان تیم هستیم.

سعید معروف: حریفان گردن کلفتی در واگنر داریم

 رضا شاهرودی عنوان شد:

زمانی اسطوره ها کاپیتان پرسپولیس بودند

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران در آستانه اعزام به جام 
واگنـر و رقابت های جام جهانی، گفت: این مسـابقات 
اگرچه یک تورنمنت تدارکاتی محسـوب می شود، اما 
برای ما هم مثل سایر تیم ها مهم است که چه جایگاهی 
کسب می کنیم ولی هدف اصلی، شناخت نقاط قوت و 
ضعف است و می دانیم حریفان ما در این جام تیم های 

خیلی گردن کلفتی هستند.
ــال ایران - پیش از  ــعید معروف - کاپیتان تیم ملی والیب س
ــتان و شرکت در جام واگنر اظهار کرد: این چند  سفر به لهس
مسابقه قبل از جام جهانی بهترین بازی تدارکاتی سال های اخیر 
والیبال است. باید مقابل لهستان و فرانسه بازی کنیم. فرانسه تیم 
یکدستی دارد. آن ها کنار هم خوب بازی می کنند. سال قبل هم 
با بدشانسی به فینال لیگ جهانی نیامدند که اگر می کآمدند 
ــتند. آن ها تیم  همان زمان حرف های زیادی برای گفتن داش
خیلی خوبی هستند و پیروزی بر این تیم خیلی سخت است. 
بازی ما به این تیم نمی خورد. شاید ما با لهستان خیلی بهتر از 
فرانسه بازی می کنیم. به قول مجری تلویزیون، فرانسوی ها چغر 

و بد بدن هستند. 
وی افزود: معمولا بازی های تدارکاتی مهم در جهان کم است. 
جام واگنر هم اگرچه یك تورنمنت تدارکاتی محسوب می شود 
و برای ما هم مثل سایر تیم ها مهم است که چه جایگاهی کسب 
می کنیم؛ البته هدف اصلی شناخت نقاط قوت و ضعف است. 
حریفان ما در این جام تیم های خیلی گردن کلفتی هستند. برای 

ما مهم است که با چه ترکیبی کار می کنیم.
  پاسور تیم ملی والیبال ایران درباره کسب سهمیه المپیك نیز 
گفت: فعلا اولویت فدراسیون، بازیکنان و همه این است که در 
المپیك حضور داشته باشیم. برای این هدف کار کرده ایم اما 
فکر می کنم در اردیبهشت ماه شانس بیشتری خواهیم داشت. 
باید هفت - هشت ماه صبر کنیم و ببیننیم بدن ها چه شرایطی 
دارد و بازیکنان چگونه هستند. اما به هر ترتیب فکر می کنم 
شانس 9۰ درصدی با تیم ایران باشد. لهستان و فرانسه تیم هایی 
هستند که همیشه نمی توانیم با آن ها دیدار تدارکاتی داشته 
باشیم. همچنین روسیه که معمولا درگیر مسابقات مختلف 
هستند. نیاز داریم که با این تیم ها دیدار دوستانه داشته باشیم. 
حتی اگر بعد مسافت هم وجود داشته باشد با توجه به این 2۰ 
روز استراحتی که در تهران داشتیم، خیلی به ما فشار نمی آورد.

 معروف با اشاره به اهمیت جام جهانی یادآور شد: معتبرترین 
ــال جام جهانی است که در شهریور ماه برگزار  تورنومنت امس
می شود. درست است که در این مسابقات هم می توانیم سهمیه 

ــب کنیم اما هدف اصلی ایران مسابقات انتخابی  المپیك کس
ــال آینده برگزار می شود. اگر بتوانیم در  ــت که س قاره ای اس
ــهمیه المپیك بگیریم کار بزرگی کرده  همین جام جهانی س
ایم. این بازی برای ما فقط جام جهانی است. جزو سخت ترین 
تورنمنت هایی است که پیش رو داریم. 11 مسابقه ظرف 15 
روز برگزار می شود. شرایط فنی مهم است اما شرایط بدنی خیلی 
ــه داد: در مجموع فکر می کنم بعد از  ــت.  وی ادام مهمتر اس
بازی های تدارکاتی شرایط خیلی بهتری پیدا خواهیم کرد و 
ــتم که با دست پر برگردیم. با توجه به اینکه 2۰  امیدوار هس
روز استراحت خوب داشتیم و در مسابقات قهرمانی مردان آسیا 
هم به میدان نرفتیم، فکر می کنم که بدن و شرایط بهتری پیدا 
ــم. فکر می کنم 15 روز زمان داریم تا با انجام بازی های  کرده ای

تدارکاتی به آمادگی کامل برسیم. 
ــام جهانی گفت: در گروه جام  ــور والیبال ایران درباره ج پاس
ــه خوبی داریم. تیم ها  ــی همه با هم بازی می کنند. قرع جهان
ــمانی مهم است. در 15  ــانی دارند. شرایط جس شرایط یکس
ــابقه انجام دهیم. هیچ تیمی نمی تواند همه  روز باید 11 مس
ــان انجام دهد. قطعا بالا و پایین خواهیم  بازی هایش را یکس
داشت. امیدوارم به تیم های ضعیف تر از خودمان سوتی و باخت 

ندهیم تا مقابل تیم های قوی تر از خودمان بهتر بازی کنیم.

 سعید معروف با امتناع از پاسخگویی در مورد پرداخت نشدن 
ــت: در مورد پاداش فعلا  ــاداش اعضای تیم ملی والیبال گف پ

صحبت نمی کنم. 
کاپیتان والیبال ایران همچنین درمورد دلیل عدم حضور در 
سالن های مسابقه و حمایت از تیم ملی "ب" گفت: ما با اکثر 
بازیکنان آن تیم در تماس بودیم. اما متاسفانه اکثر بازی های 
ــت. قرار بود  تیم ملی "ب" با تمرین تیم ما تداخل زمانی داش
برای تماشای فینال به سالن برویم. هیچ حرف و حدیثی نیست. 
اصلا تیم الف و ب نداریم. خیلی از بازیکنان تیم ب چندین سال 
در تیم اصلی بازی کرده اند. شاید اگر آن ها الان سر تمرین ما 

بودند با ما توپ می زدند. 
ــورد قهرمانی تیم ژاپن هم گفت: الان والیبال ایران  وی در م
قدرت اول آسیا است. اما در جهان طوری شده که هیچ تیمی 
ــت دهد. حتی  ــه بر صفر شکس نمی تواند همه حریفان را س
ــا نمی توانند به پیروزی و  ــن جام جهانی همه تیم ه در همی
صعود مطمئن باشند. کسی نمی تواند نتایج را پیش بینی کند. 
خوشبختانه در سال های گذشته به تیم های ژاپن و چین و کره 
جنوبی نباختیم اما این تصمینی برای آینده نیست. هر بازی 
ــتان خاص خودش را دارد و مطمئن باشید شرایط فرق  داس

خواهد کرد. 

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرد در سال های نه چندان دور بازوبند 
کاپیتانی به دست اسطوره های این تیم بسته می شد اما متاسفانه این روز ها بازوبند 

به دست خیلی ها رفته است.
ــاهرودی در رابطه با شرایط تیم راه آهن برای حضور در ادامه رقابتهای لیگ برتر،   رضا ش
ضمن بیان مطلب فوق گفت: شرایط خوبی داریم، هرچند تنها یك هفته بیش از آغاز لیگ 
پانزدهم، به ما اعلام شد که در لیگ برتر مانده ایم، به همین دلیل کارمان را بلافاصله آغاز 

کردیم. 
وی افزود: فرصت چندان مناسبی برای بدنسازی نداشتیم اما با این حال نتیجه مناسبی 
برابر فولاد کسب کردیم. در دیدار دوم با وجود اینکه موقعیت های متعددی برابر سایپا کسب 
کردیم، اما باختیم. در مسابقه سوم برابر تراکتور هم عملکرد خوبی داشتیم و حتی موفق 
شدیم دروازه  حریف را باز کنیم که داور گل سالم ما را مردود اعلام کرد. در این مسابقه اگر 

درخشش دروازه بان تراکتور نبود، حتی می توانستیم با چهار گل این تیم را ببریم.
 مربی تیم فوتبال راه آهن در رابطه با اعتراض زیاد به عملکرد داوران در آغاز لیگ پانزدهم، 
تاکید کرد: دپارتمان و کمیته داوران باید نظارت ویژه ای روی داوران داشته باشند و کمی 
به داوران شان سخت گیری کنند زیرا ممکن است همین اشتباهات، نتیجه بازی ها را عوض 
کرده و در پایان لیگ موجب قهرمانی یا سقوط تیمی شود. درست است اشتباهات داوری 
جزئی از فوتبال است اما نباید بیش از حد شاهد این مسائل باشیم. داور ها قابل احترامند اما 

باید با دقت بیشتری قضاوت کنند.

ــه اظهارنظر کرد: روزبه روز  ــرد این تیم در بازی های آینده اینگون ــوص عملک  وی در خص
ــی چند بازیکن خارجی هستیم و با جذب  آن ها  ــرایطمان بهتر می شود. در حال بررس ش
ــت که در پایان لیگ بین 6 تیم بالایی جدول  ــرایطمان بهتر می شود. هدف مان این اس ش
باشیم. شاهرودی در خصوص شرایط فعلی پرسپولیس و قعرنشینی این تیم در پایان هفته 
سوم لیگ برتر، تاکید کرد: متاسفانه در دو سه بازی اول، پرسپولیس نتایج چندان خوبی 

کسب نکرد و در طول تاریخ، برای نخستین  مرتبه قعرنشینی را تجربه کرد.
ــرد: در این بازی  ــپاهان تصریح ک ــان در بازی برابر س  وی در رابطه با عملکرد سرخپوش
ــپولیس در دقایق اول خوب بود اما در طول بازی عملکرد تیم چندان چنگی به دل  پرس
نمی زد. اشتباهات فردی و عدم هماهنگی میان بازیکنان به ویژه در خط دفاع علت اصلی 
ــپولیس با اشاره به کاپیتانی مهرداد  ــوت تیم فوتبال پرس ناکامی در این بازی بود. پیشکس
کفشگری در این بازی خاطرنشان کرد: پرسپولیس تیم بزرگی است و در سال های نه چندان 
ــطوره های این تیم بسته می شد اما متاسفانه این روز ها  ــت اس دور بازوبند کاپیتانی به دس
بازوبند به دست خیلی ها رفته است. وی در ادامه یادآور شد: در این بازی به نظر می رسید 
بازوبند کاپیتانی استرس و فشار زیادی را روی مهرداد کفشگری وارد کرده و همین مساله 
باعث عملکرد نه چندان خوب این بازیکن شد. شاهرودی در پایان گفت: پرسپولیس باید 
بازی برابر ذوب آهن را با پیروزی پشت سر بگذارد تا ضمن جدا شدن از قعر جدول، اولین 
پیروزی خود را در این فصل کسب کند و دل هواداران را شاد کند. اما اگر این اتفاق نیفتد، 

به اعتقاد من کار برای تیم در ادامه راه سخت تر از قبل می شود.

نود و پرسپولیس بحران زده

 سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در گفت و گوی تلفنی پس از اینکه با سوال 
مجری برنامه 90 مبنی بر اینکه با وزیر ورزش رابطه نزدیکی دارد، روبرو شد با کنایه 

پاسخ فردوسی پور را داد.
برنامه 9۰ شب گذشته روی آنتن رفت و به بررسی اتفاقات فوتبال کشورمان در هفته سوم 

لیگ برتر پرداخت.
 در ابتدای برنامه آیتم 9۰ درجه پخش شد و در یکی از قسمت های آن حذف 3 کلمه در درج 
نام بازیکن استقلال یعقوب کریمی )یعقوب کری( باعث شد، که این موضوع سوژه این آیتم 

شد تا پسر وزیر امور خارجه آمریکا روی نیمکت استقلال بنشیند! 
سوال پیامکی این برنامه به عملکرد پرسپولیس و اینکه برانکو می تواند قرمزپوشان را از این 

وضعیت خارج کند، اختصاص داشت. 
مخاطبان برنامه دو گزینه بله و خیر را پیش رو داشتند. 

انتشار رای مخاطبان برنامه 9۰ مشخص کرد که مخاطبان این برنامه به برانکو رای اعتماد 
داده اند اما این رای چندان قاطعانه نبوده است.

 59 درصد اعتقاد داشتند که برانکو می تواند پرسپولیس را از این وضعیت خارج کند و 41 
درصد هم خروج قرمزپوشان از این شرایط توسط برانکو را ناممکن دانستند.

 در ادامه برنامه رقابت های لیگ برتر و پخش آن از شبکه های سیما به تصویر کشیده شد.
 گزارشی از دیدار سپاهان و پرسپولیس پخش شد و شکست 4 بر 2 قرمزپوشان مقابل مدافع 

عنوان قهرمانی زیر ذره بین قرار گرفت. 
شکست پرسپولیس در این بازی باعث شد تا این تیم برای اولین بار در تاریخ قعرنشین لیگ 

شود.
 آنالیز دیدار سپاهان - پرسپولیس

در این دیدار حاج صفی بازیکن تیم فوتبال سپاهان به عنوان برترین بازیکن شناخته شد و 
فضای پشت سر رامین رضائیان در منطقه راست پرسپولیس که بارها خالی می ماند پاشنه 

آشیل تیم برانکو بود. 
کارشناس داوری سپاهان - پرسپولیس

اصغر باقریان مدیرعامل باشگاه سپاهان روی خط تلفنی برنامه 9۰ آمد و درباره محرومیت دو 
بازیکن خارجی این تیم صحبت هایی را مطرح کرد.

 اصغر باقریان مدیرعامل باشگاه سپاهان درباره مشکلات حضور پادوانی و شیمبا گفت: ایجنت 
این دو بازیکن آقای حجی مجوز رسمی از فیفا و فدراسیون فوتبال را دارد و باشگاه برزیلی در 
فدراسیون فوتبال برزیل و فیفا ثبت شده است ما مکاتبات خود را از طریق فیفا و فدراسیون 

فوتبال برزیل چك کردیم و مشکلی از این بابت وجود ندارد. 
مدیرعامل سپاهان در مورد اینکه یك بازیکن نباید بیشتر از دو بار بصورت قرضی منتقل شود 
اظهار داشت: تمام ترانسفرها از طریق فدراسیون چك می شود و مشکلی از این بابت وجود 
ندارد اما چون تیم در اردوی ترکیه حضور داشت و این دو بازیکن دیر به اردو ملحق شدند 

و دو روز مانده به نقل و انتقالات رسمی فیفا مدارک به فیفا ارسال شد گویا نقصی در پرونده 
وجود داشته اما ما امروز آخرین مکاتبات را از طریق سپاهان و باشگاه برزیلی و فدراسیون 
فوتبال انجام داده ایم ولی کمیته نقل و انتقالات فیفا اعتقاد دارد در زمان مقرر مدارک ارسال 
نشده و به دلیل نقص در پرونده این مشکلات به وجود آمده است و امیدواریم و مطئنم این 

مشکل حل خواهد شد. 
وی در مورد بازگشت نویدکیا به ترکیب سپاهان گفت: من به صورت غیر مستقیم صحبت هایی 
با ایشان انجام دادم و مطمئن باشید طی چند روز آینده ایشان در تیم حضور پیدا خواهند کرد.

 باقریان در پایان در مورد ترانسفر حاج صفی و شریفی که قرار است به راپید  وین و بوندس لیگا 
منتقل شوند، گفت: اگر پیشنهادی به صورت رسمی به باشگاه ارسال شود بررسی می کنیم 
اما همچنان چنین اتفاقی رخ نداده است و در صورت مکاتبات مستقیم مطمئن باشید بهترین 

جمع بندی را خواهیم داشت.
 علی اکبر طاهری هم میهمان تلفنی برنامه 9۰ بود و صحبت هایی را درباره شرایط باشگاه 

پرسپولیس و قعرنشینی این تیم و ضعیت برانکو مطرح کرد. 
علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس در گفت وگو با برنامه 9۰ پس از اینکه با سؤال 
مجری برنامه مبنی براینکه پرسپولیس با اقتدار قعرنشین لیگ برتر است، اظهار داشت: 
خواهشمندم ادبیاتی به کار نبرید که دل هواداران مشوش شود و بگویید که پرسپولیس با 

اقتدار ته جدول است.
 وی در واکنش به این سؤال که اگر شما در سؤال پیامکی برنامه شرکت کنید، رأی به موفقیت 
برانکو می دهید یا خیر گفت: اگر من به جای شما بودم قطعاً چنین سؤالی را مطرح نمی کردم 
و خودمان را در بحران قرار نمی دادم. در حال حاضر تیم شرایطی دارد که می تواند جایگاه 
مناسب را به دست آورد. هواداران ما که یار اصلی ما هستند با حضورشان در ورزشگاه در این 
باره کمك خواهند کرد و ما در تیم شش هفت بازیکن جوان و جدید داریم که ان شاءالله با 
هماهنگی در آینده می توانیم موفق شویم.  طاهری در پاسخ به این سؤال که وضعیت برانکو 
به چه شکل خواهد بود و باشگاه از وی با توجه به نتایج به دست آمده پرسپولیس حمایت 
می کند، گفت: نه تنها بنده بلکه هیأت مدیره هم همیشه پشتیبان برانکو و کادرفنی هستند و 
ایشان کارشان را به نحو احسن انجام می دهند.  سرپرست پرسپولیس درباره رتبه پرسپولیس 

در انتهای فصل گفت: خیلی زود است تا در این باره اظهارنظر کنیم.
 وی در واکنش به اینکه دلیل اینکه حکم مدیرعاملی برای وی زده نمی شود، دو شغله بودنش 
است، گفت: در حال حاضر قرار است بنده به طور تمام وقت در خدمت پرسپولیس باشم و 

ان شاءالله به زودی این اتفاق خواهد افتاد و دو شغله محسوب نمی شوم.
 طاهری درباره برداشت مبلغ 3 میلیارد تومان از صندوق حمایت از قهرمانان و پیشکسوتان 
گفت: متأسفانه انتشار این خبر نگرانی هایی را ایجاد کرد و شرکت هایی که در مجموعه این 
صندوق هستند، شرکـت هایی با ماهیت سرمایه گذاری اند و این مطلب برای الان نیست و 
حتی بخشی از استادیوم درفشی فر هم توسط یکی از شرکت های ما سرمایه گذاری شده 

است، و سایر شرکت های ما همچنین ویژگی دارند. من اختیار برداشت 3 میلیارد را نداشتم 
بلکه هیات مدیره صندوق که بنده عضو آن نیستم با اختیاراتی که طبق قانون داشته اجازه 
داده به شرکت زیر مجموعه و آن شرکت هم با هماهنگی با هیات مدیره خود به صورت 

مضاربه و سرمایه گذاری به باشگاه مبلغ را داده است و باید این مبلغ با سودش هم بازگردد.
 سرپرست باشگاه پرسپولیس در واکنش به این سؤال که اگر شما این دو پست نداشتید ) 
رئیس صندوق حمایت از قهرمانان و پیشکسوتان و سرپرستی پرسپولبس(، چنین اتفاقی رخ 

می داد، گفت: این موضوع و اختصاص 3 میلیارد تومان به باشگاه اصلاً به من ربطی ندارد.
 طاهری درباره اینکه آیا تکلیف اسپانسر باشگاه پرسپولیس سرانجام مشخص می شود، گفت: 
خوشبختانه باشگاه استقلال از فصل قبل اسپانسر داشته و حامی این تیم بوده است اما 
متأسفانه مسائلی در باشگاه پرسپولیس وجود داشت که باعث وجود آمدن نوساناتی شد. 
در اوایل ماه مبارک رمضان بود که هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس مشغول به کار شد و با 
اسپانسر مذاکراتی را انجام دادیم با توجه به اینکه زیرساخت اقتصادی وجود ندارد سخت است 
که حامیان مالی را داشته باشیم و قطعاً در میان مدت و بلندمدت تدابیری اندیشیده خواهد 

شد تا این موضوع حل شود. 
وی درباره اینکه آیا قنبرپور مربی پرسپولیس انتخاب برانکو بوده است، گفت: طبق قراردادی 
که ما با برانکو داشتیم زمانی که یك مربی کروات به ایران آمد در جلسه با اعضای هیأت مدیره 
توافق کردیم که ایشان به غیر از دستیار خودش دو دستیار ایرانی را هم داشته باشد که یکی 
از آنها کریم باقری بود و دیگری هم آقای قنبرپور را معرفی کردیم و با توجه به اینکه ایشان 

سابقه خوبی هم داشت برانکو وی را پذیرفت و از قنبرپور هم راضی است.
 طاهری درباره اینکه آیا پرسپولیس در این فصل سقف قرارداد داشت، گفت: در هیأت مدیره 

هماهنگی هایی را انجام دادیم و در این باره سیاست هایی را اتخاذ کردیم. 
ما در لیستی که از طریق برانکو داشتیم، با جدیت به دنبال محمد نوری بودیم اما چون من 
دیر به باشگاه آمدم، نوری قراردادش را با تیم جدیدش بسته بود و الان هم ارتباط خوبی با 
هم داریم. محمد نوری هم اذعان داشت و به من می گفت که ای کاش زودتر به پرسپولیس 

می آمدید تا من می ماندم. 
طاهری در بخشی از صحبت های خود زمانی که با سوال فردوسی پور مبنی بر اینکه وی ارتباط 
نزدیکی با دکتر گودرزی وزیر ورزش و جوانان دارد، روبرو شد، با کنایه به مجری برنامه 9۰ 

گفت که شما هم در عرصه ورزش ارتباط نزدیکی با وزیر ورزش دارید! 
تیم منتخب هفته هم توسط برنامه 9۰ منتشر شد.

   گزارشی از دیدار استقلال - ذوب آهن اصفهان پخش شد و شکست 2 بر صفر آبی پوشان 
پایتخت مورد بررسی قرار داده شد. 

در ادامه مسعود عنایت رئیس دپارتمان داوری فوتبال درباره بابك وسیله بر داور دیدار صبا 
گسترش فولاد و بی احترامی این داور به تماشگر را تایید کرد و گفت که این داور را محروم 

کرده ایم و از تماشاگر هم عذرخواهی می کنیم. 
وی درباره بیانیه برخی باشگاه ها درباره قضاوت داوران گفت: به طور مثال صحنه های داوری 
بازی سپاهان - پرسپولیس، مشخص کرد که اشتباه داوری باعث شده که سپاهان بیشتر از 

پرسپولیس متضرر شود. 
  وی در مورد فغانی هم که به ایران بازگشته است، گفت: هفته چهارم فغانی در لیگ قضاوت 

دارد و فردا بازی او اعلام می شود.
 در ادامه گزارشی جالب از علیرضا فغانی داور کشورمان پخش شد.

 ترین های هفته سوم لیگ برتر فوتبال به تصویر کشیده شد. دکتر کاوه ستوده پزشك باشگاه 
استقلال روی خط آمد و صحبت هایی را درباره وضعیت کرار جاسم و مصدومیت این هافبك 

عراقی عنوان کرد. 
دکتر کاوه ستوده پزشك تیم فوتبال استقلال درباره آخرین وضعیت جاسم کرار هافبك 
عراقی اظهار داشت: کرار در برخوردی که با بازیکن ذوب آهن داشت بر روی دنده به زمین 
خورد و در دنده شماره 1۰ خود احساس درد شدیدی داشت. وی هنگامی که زمین خورد 
اظهار داشت که دستش بین دنده و زمین باقی مانده و همین باعث تشدید مصدومیتش شد 

و به همین دلیل او را به بیمارستان منتقل کردیم.
 وی در پاسخ به این سؤال که آیا مصدومیت کرار به خاطر بی پولی بوده است، گفت: وقتی 
ما ایشان را دیدیم او احساس تنگی نفس داشت و ما هم به سرعت او را با آمبولانس به 

بیمارستان انتقل دادیم.
 پزشك باشگاه استقلال ادامه داد: از لحاظ پزشکی علائم شکستی در دنده کرار وجود ندارد 
و تنها احساس تورم و درد در نواحی عضلات بین دنده تشخیص داده شده است. در این باره 

اقدامات اولیه را انجام داده ایم و امیدواریم هرچه سریعتر کرار به تیم اضافه شود.
 وی خاطرنشان کرد: در رابطه به این مصدومیت ان شاءالله اغراقی وجود ندارد و مورد 

مشکوکی در این باره ندیده ایم.
 در تیم ستارگان جهان که قرار است 6 شهریور ماه در ورزشگاه آزادی به میدان بروند، به جای 

کلایورت، دوات یورگ بازیکن سابق منچستر یونایتد حضور خواهد یافت.



علمی و سلامت

عوامل دردهای اسکلتی و درمان آن ها 
یک متخصص بیماری های عضلانی، طب فیزیکی و توانبخشی درباره عوامل 

دردهای اسکلتی - عضلانی و درمان آن ها توضیح داد. 
سید حسن نیك نژاد، اظهار کرد: خستگی، درد، بی حالی و سوزش، برخی از واژه هایی 
هستند که بیماران دردهای اسکلتی - عضلانی در توصیف بیشتر مشکل خود بیان 

می کنند. 
وی با تقسیم بندی نوع درد بیماران مبتلا به مشکلات اسکلتی - عضلانی به حاد و مزمن، 

افزود: منشاء این دردها از عضلات، تاندون ها و لیگامان ها است. 
نیك نژاد با بیان اینکه نوع حاد این بیماری شروعی سریع دارد و می تواند با علائم شدید و 
برجسته همراه باشد و در نوع مزمن، درد، بیشتر به صورت مبهم و دراز مدت است، تصریح 
کرد: این نوع دردها می تواند محدود به یك منطقه یا به صورت گسترده تر باشند و از انواع 

آن می توان به دردهای، ناحیه پشت، تاندونی و میوفاسیال اشاره کرد. 
این متخصص بیماری های عضلانی، طب فیزیکی و توانبخشی، اضافه کرد: این نوع دردها 
که در هر سن یا هر گروه جنسی مشاهده می شود، می توانند به دلیل استفاده بیش از حد 
اندام ها، ضربات مستقیم به عضلات و حرکات تند و ناگهانی ایجاد شوند. نوع قرار گرفتن 
اندام ها نظیر بد نشستن یا بی حرکتی طولانی مدت بدن از دیگر عوامل ایجاد دردهای 

اسکلتی - عضلانی است. 
نیك نژاد، با اشاره به اینکه درد می تواند محدود به یك ناحیه یا گسترده باشد یا پس از 
انجام حرکات بدنی، تشدید شود؛ احساس خشکی در بدن، احساس خستگی بیش از حد، 
احساس گرمی و سوزش در عضلات، اختلال در خوابیدن، احساس سفتی عضلات، کاهش 
قدرت فیزیکی، سردرد، احساس تورم دست ها و پاها، کوفته شدن بدن و احساس کشیدگی 

در عضلات را از دیگر نشانه های دردهای اسکلتی - عضلانی دانست. 
این متخصص بیماری های عضلانی، طب فیزیکی و توانبخشی در خصوص سندرم های 
تونلی تاکید کرد: این دردها در نتیجه تحت فشار قرار گرفتن اعصاب اندام ها مانند، سندرم 
تونل کارپال، کوبیتال و تارسال ایجاد می شوند. این دردها به طور معمول به دلیل استفاده 
بیش از حد اندام ایجاد می شوند و تمایل به انتشار در مسیر عصب داشته و ممکن است با 
احساس گزگز و سوزش همراه باشند.  نیك نژاد انجام تست خون برای درمان بیماری های 
روماتولوژیك احتمالی مثل آرتریت روماتوئید، استفاده از اشعه ایکس و گرفتن رادیوگرافی 
ساده برای درمان بیماری ها و آسیب های احتمالی استخوانی، انجام سی تی اسکن و 

همچنین انجام ام.آر.آی را اقداماتی در جهت تشخیص این نوع بیماری دانست. 
این متخصص بیماری های عضلانی، طب فیزیکی و توانبخشی با اشاره به اینکه درمان 
مناسب با توجه به علت زمینه ای انجام می شود، گفت: روش های درمانی شامل اصلاح 
وضعیت شغلی یا فعالیت فیزیکی، به کار بردن آتل برای بی حرکتی مفصل یا اندام، استفاده 
از گرما و سرما برای کاهش درد، استراحت، کاهش استرس های روانی، طب سوزنی، 

فیزیوتراپی، تزریق مواد و بی حسی است. 
وی با بیان اینکه باید به بیمار اطمینان داده شود که این نوع دردها ناشی از شکستگی یا 
تومور نیست، خاطرنشان کرد: دردهای با منشاء استخوانی، به طور معمول، عمیق و نفوذ 

کننده تر هستند، ولی دردهای عضلانی، شدت کمتری دارند. 
نیك نژاد ادامه داد: باید توجه داشت که دردهای عضلانی می توانند واکنش ثانویه یك 
آسیب زمینه ای، واکنش التهابی بدن، کاهش خونرسانی به عضله، عفونت، تومور و اسپاسم 
عضلانی باشند. درد در ناحیه تاندون ها و لیگامان ها را اغلب ناشی از صدمات به آن ها 
می دانند. درد عضلانی که واکنش ثانویه به رگ به رگ شدن یا کشیدگی عضلات باشد با 
حرکت دادن اندام درگیر، معمولا شدید می شود.  نیك نژاد با اشاره به اینکه فیبرومیالژی در 
گروه سندرم دردهای منتشر در سیستم اسکلتی – عضلانی قرار می گیرد، تصریح کرد: به 
طور معمول، این بیماری، در بزرگسالان شایع است و زنان بیشتر از مردان، در معرض این 
بیماری هستند و این بیماری با دردهای طولانی و منتشر در سیستم اسکلتی – عضلانی 

مشخص می شود که مناطق دردناک در این بیماری، عضلات و تاندون ها هستند. 

راهکارهایی برای کاهش رفلاکس معده 
از  از عوامل مهم در جلوگیری  با خوابیدن  فاصله دو ساعته غذا خوردن 

رفلاکس معده است.
دکتر  رزاقی متخصص تغذیه اگر فردی 3۰  دقیقه پس از صرف وعده ی غذایی حالت 
نشسته خود را حفظ کند و همچنین فاصله ی دو ساعته بین خورد غذا و خوابیدن حفظ 

شود. رفلاکس معده به میزان قابل ملاحظه ای کاهش خواهد یافت. 
این عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی افزود: هرچه از غذاهای آماده و سنگین و 
همین طور پر چرب استفاده کنیم امکان رفلاکس معده زیاد می شود و باید تا حد امکان از 
این عوامل دوری کرد.  وی خاطر نشان کرد: باید از بسیاری مواد مانند سیر و پیاز و نعناع 
و گوجه فرنگی و... که در بعضی از افراد ایجاد حساسیت می کنند نیز دوری کرد و هر فرد 
باید با مراجعه به پزشك این عوامل را بشناسد و اقدامات لازم برای جلوگیری از حساسیت 
را انجام دهد، چون در بلند مدت ممکن است حالاتی مثل رفلا کس معده را ایجاد می کند. 
وی درباره علائم رفلا کس نیز توضیح داد: از علائم کلی رفلا کس می توان به سوزش 
معده و اسیدی شدن معده و سرفه و التهاب حلقو ی و.. اشاره کرد که با انجام کارهایی 
از قبیل جلوگیری از نوشیدن مایعات داغ و همچنین نوشابه ها که حاوی کافئین هستند 

جلوگیری کرد.
 وی ادامه داد: رفلا کس معده در افراد سیگاری نیز بسیار شایع است، زیرا با رفلا کس معده، 
مرگ سلول ها اتفاق می افتد که پس از چند ساعت این سلول ها جایگزین می شوند اما در 

مورد مری این جایگزینی به زمان چند هفته ای نیاز دارد.

بیماری مهمی که با سرماخوردگی
 اشتباه گرفته می شود! 

یک فوق تخصص آسم و ایمنولوژی بالینی، "برونشیولیت" را بیماری ویروسی 
خواند که علائم آن مشابه سرماخوردگی است. 

دکتر مژگان صفری تصریح کرد: بیماری برونشیولیت که یك بیماری ویروسی است 
معمولا کودکان را از سه ماهگی تا دو سالگی درگیر می کند. 

وی در خصوص علائم این بیماری اظهار کرد: خس خس سینه، آبریزش بینی، تنگی 
نفس و در برخی موارد تب از علائم بیماری برونشیولیت است. با شدت بیماری تنفس 
کودک تند می شود؛ به طوری  که اگر به صدای نفس او گوش دهیم صدای خس خس از 

ریه کودک شنیده می شود. 
این فوق تخصص خاطرنشان کرد: در صورت تشدید بیماری و عدم درمان آن، بیماری 
به سمت سیانوزه رفته و لب های کودک کبود می شود. همچنین در برخی موارد با سینه 

پهلو اشتباه گرفته می شود. 
وی ادامه داد: خس خس سینه اولین علامت بروز آسم است و افرادی که دچار این 
بیماری می شوند باید از لحاظ عوامل آلرژی در خانواده بررسی شوند و در صورت مثبت 

بودن اقدام به جمع آوری عوامل آلرژی زا کنند. 
صفری با بیان اینکه برونشیولیت نباید با برونشیت اشتباه گرفته شود، افزود: شیوع 
برونشیت مزمن در بزرگسالان است و راه های تنفسی را درگیر می کند. سرماخوردگی ساده 
معمولا تنگی نفس و خس خس سینه را به همراه ندارد و حال بیمار بد نمی شود، همچنین 
نیاز به بستری هم ندارد اما در بیماری برونشیولیت بیمار با علائم فوق ملزم به بستری است. 
صفری عنوان کرد: در صورت عدم درمان با توجه به شدت بیماری، امکان دارد بیمار دچار 

کمبود اکسیژن شود و در موارد شدید موجب خفگی کودک نیز می شود. 
وی در خصوص راه های درمان این بیماری تصریح کرد: درمان بیشتر مراقبتی است، البته 
به شرط آنکه کودک دچار بیماری قلبی نباشد و طول دوره درمان هم بر اساس نوع بیماری 
و شدت بیماری متفاوت است. پدر و مادر ها باید مراقب تنفس های کودک خود باشند و 
تعداد تنفس های کودک را در مدت زمان یك دقیقه بشمارند و در صورت مغایرت با تعداد 

تنفس های طبیعی، کودک را به پزشك ارجاع دهند. 
صفری تاکید کرد: تعداد تنفس های طبیعی کودک تا دو ماهگی در هر دقیقه باید 6۰ 
عدد، تا یك سالگی 5۰عدد، تا پنج سالگی برابر با 4۰، تا هشت سالگی 3۰ عدد و هشت 

سال به بالا 2۰ عدد باشد. 

افسردگی پس از زایمان
 در کمین چه کسانی است؟ 

یک متخصص زنان  و  زایمان گفت: اختلالات تیروئید، بارداری ناخواسته، 
کم توجهی و بی مهری از سوی همسر زمینه بروز افسردگی پس از زایمان را در 

زنان افزایش می دهد. 
دکتر شهره علی محمدی تصریح کرد: در مجموع زنان در دوران بارداری آسیب پذیر بوده 
و پس از زایمان نیز به علت نوسانات سطح هورمون در بدن شان، آسیب پذیری آنها دو 

چندان می شود. 
وی افزود: افسردگی پس از زایمان عارضه ای است که بر اثر نوسانات هورمون در سطح 
بدن ایجاد شده و عوامل مختلفی مانند مورد بی توجهی قرار گرفتن و سابقه بیماری های 

زمینه ای و روانی موجب تشدید افسردگی در آنها می شود. 
علی محمدی در ادامه گفت: همسر و خانواده فردی که دچار افسردگی پس از زایمان 
شده، باید تلاش کنند تا شخص افسرده را به زندگی عادی بازگردانند و در صورت شدت 

افسردگی و گوشه گیری نیز باید بیمار را تحت درمان یك روانشناس قرار دهند. 
این متخصص زنان و زایمان توصیه کرد: هرگز مادری را که دچار افسردگی پس از زایمان 
شده را تنها نگذارید، بیش از همیشه به او توجه کرده و مورد لطف و محبت خود قرار دهید. 

همچنین تمام تلاش خود را انجام دهید تا او را به زندگی عادی بازگردانید. 
وی افزود: مادرانی که در زایمان اول خود دچار افسردگی پس از زایمان می شوند، این 

امکان وجود دارد که در زایمان های دیگر خود نیز دچار این عارضه شوند. 

 همه  ما در هر کاری دوست داریم با تلاشی که انجام می دهیم به نتایج بهتری دست 
پیدا کنیم. در واقع دلمان می خواهد همیشه با یک تیر چند نشان بزنیم. بهتر است در 
حوزه ی سلامتی بدن نیز دنبال چنین هدفی باشید. برای اینکار نیاز به تلاش زیادی 

نیست؛ کافیست عادت هایی کسب کنید که اثری چندجانبه روی سلامتی دارند.  
در این مطلب شما را با مواد غذایی و عادت هایی آشنا می کنیم که یك تلاش شما را به چندین 

نتیجه ی مطلوب می رسانند.
آلبالو: کاهش خطر سکته ی مغزی و دردهای عضلانی

اگر همیشه روز بعد از یك جلسه ی ورزشی دچار دردهای عضلانی می شوید یا می خواهید 
قلبتان سالم بماند بدانید که آلبالو برایتان مفید است. این میوه ی قرمز شما را از خطر سکته ی 

مغزی نجات داده و دردهای عضلانی ناشی از ورزش را نیز تسکین می دهند. 
از این گذشته نتایج پژوهش های انجام شده در دانشگاه میشیگان که روی حیوانات انجام شده 
است نشان می دهد که آلبالو به اندازه ی داروهای قلب برای حفظ سلامت قلب شما کارساز است. 
محققان بر این عقیده هستند که آنتوسیانین های موجود در این میوه یا همان رنگ دانه هایی که 

رنگ سرخی به آلبالو می دهند باعث کاهش خطر بروز مشکلات قلبی می شوند. 
آنتوسیانین ها همچنین میزان التهاب را کاهش می دهند و به این ترتیب باعث تسکین دردهای 
عضلانی می شوند. در حال حاضر اطلاعات دقیقی در خصوص میزان مصرف لازم آلبالو برای 
پیشگیری موثر از خطر سکته ی مغزی در دست نیست. اما ترکیب آلبالو با آب سیب )روزانه 
بین 35۰ تا 7۰۰ میلی لیتر( برای کاهش دردهای عضلانی، بسیار موثر است. اگر یك هفته 
قبل از شروع جلسات ورزشی اقدام به مصرف این نوشیدنی بکنید تأثیر آن را بیشتر احساس 

خواهید کرد.
  قهوه: مقابله با سرطان دهان و سرطان سینه

قهوه صرفاً برای پراندن خواب از سر و شب های امتحان نیست. نتایج پژوهش های مختلف نشان 
می دهد که این نوشیدنی باعث پیشگیری از ابتلا به دو نوع سرطان می شود. محققان روی 96۰ 
هزار نفر بررسی کرده و به این نتیجه رسیدند افرادی 
که روزانه بیش از 4 فنجان قهوه می نوشند 
کمتر از افرادی که لب به این نوشیدنی 
نمی زنند از سرطان دهان رنج می برند. 
به سرطان  ابتلا  این خطر  بر  علاوه 
سینه در خانم هایی که تحت درمان 
با تاموکسیفن هستند و روزانه دو 
کمتر  می نوشند  قهوه  فنجان 

است. قهوه همچنین بروز نوعی از سرطان پوست را کاهش می دهد. به عقیده ی محققان خطر 
کارسینوم سلول بازال، نوع رایج سرطان پوست نیز در بین قهوه خورها کمتر است.  

شکلات سیاه: باهوش تر و قلبی سالم تر
محققان دانشگاه آکسفورد نروژ روی بیش از 2 هزار شرکت کننده ی بین 7۰ تا 74 بررسی هایی 
انجام داده و به این نتیجه رسیدند که مصرف شکلات سیاه می تواند قابلیت های مغز شما را 
افزایش داده و قلبتان را محافظت کند. محققان مشاهده کردند افرادی که شکلات و دیگر مواد 
غذایی حاوی فلاوونوئیدها )آنتی اکسیدان های قوی( مصرف می کنند در تست های مربوط به 
قدرت حافظه بهتر بوده اند. پیش از این نیز نتایج پژوهش ها نشان داده بود که ارتباط تنگاتنگی 
بین مصرف فلاوونوئیدها و کاهش خطر ابتلا به زوال عقل وجود دارد. فراموش نکنید که علاوه بر 
شکلات سیاه می توانید به شیرکاکائو نیز اعتماد کنید. محققان توصیه می کنند که هر هفته دو تا 
سه مرتبه به میزان 3۰ گرم شکلات سیاه مصرف شود. لازم است که دیگر مواد غذایی حاوی این 

آنتی اکسیدان ها مانند سیب، پیاز و چای را نیز به برنامه ی غذایی تان بیفزایید.
  ویتامین D: کاهش خطر افسردگی و بیماری های قلبی

کارایی ویتامین D مختص استخوان ها نیست. نتایج پژوهش ها نشان می دهند که این ویتامین 
همچنین در کاهش افسردگی و خطر ابتلا به بیماری های قلبی کمك کننده است. نتایج پژوهشی 
که در سال 2۰12 در میتینگ سالانه ی Endocrine Society aux États-Unis ارائه شد 
نشان می دهد که مصرف مکمل ویتامین D در خانم هایی که از افسردگی جزئی یا جدی رنج 
می برند باعث کاهش و تسکین علائم بیماری می شود. محققان به این نتیجه رسیده اند )با اینکه 
هنوز به طور کامل به اثبات نرسیده است( که رابطه ای بین ویتامین D و خلق وخوی افراد وجود 
دارد. برخی از خانم ها بعد از یك دوره ی هشت تا دوازده هفته مصرف این ویتامین بهبود زیادی 
در خلق وخوی خود مشاهده کرده اند. این ویتامین همچنین باعث حفظ نرمی داخل رگ های 
خونی شده و از تشکیل پلاک ها پیشگیری می کند. به عقیده ی محققان با افزایش سن میزان 
ویتامین D بدن اهمیت بیشتری پیدا می کند چون بدن دیگر آن توانمندی اول برای تبدیل نور 

خورشید به ویتامین D را ندارد.
  فیبرها: برای کاهش وزن و بهبود عملکرد روده ها

افزودن فیبر بیشتر به برنامه ی غذایی باعث بهبود عملکرد روده ها و کمك به کاهش وزن 
می شود. فیبرها باعث ایجاد احساس سیری می کنند و به همین دلیل دریافت کالری کاهش 
می یابد. نتایج پژوهشی که در دانشگاه ایلینوی در شیکاگو انجام شده است نشان می دهد که 
فیبرهای غذایی باعث افزایش تولید باکتری های مفید در روده ها می شوند. به طورکلی بدن ما 
به روزانه 25 تا 35 گرم فیبر نیاز دارد. برای رسیدن به این میزان کافی است 
میوه های تازه، سبزیجات تازه، حبوبات و غلات کامل در برنامه ی غذایی تان 

وجود داشته باشد.
  غذاهای دریایی: مقابله با سرطان پروستات و 

عفونت های ویروسی
برای پیشگیری از سرطان پروستات و عفونت های 
ویروسی غذاهای دریایی حاوی سلنیوم میل 
نشان  هلندی  پژوهش  یك  نتایج  کنید. 
می دهد که مواد غذایی حاوی سلنیوم خطر 
ابتلا به سرطان پروستات را کاهش می دهند. 
نتایج پژوهش دیگری که در سال 2۰۰7 در 
رسیده  چاپ  به   Journal of Nutrition
است نشان می دهد که کمبود سلنیوم سیستم ایمنی 
بدن را به خطر انداخته و ویروس های کم خطر را به عفونت های 
جدی تبدیل می کند. ماهی ها و غذاهای دریایی حاوی میزان 
قابل توجهی سلنیوم هستند. توصیه می کنیم از مصرف ماهی آزاد، 
میگو، ماهی تن و غیره که حاوی بیشترین میزان سلنیوم و امگا 3 

ها هستند غافل نشوید.
 ورزش: کاهش افسردگی و پیشگیری از پوکی استخوان

ورزش و بخصوص پیاده روی تند به صورت منظم به کاهش وزن، 
کاهش خطر ابتلا به پوکی استخوان و افسردگی کمك زیادی می کند. 
واقعیت این است که ورزش کردن باعث افزایش ترشح آندورفین 
می شود. این هورمون ها به داشتن احساسی بهتر و شادتر بودن کمك 
زیادی می کنند. ورزش کردن استخوان ها و عضلات را تقویت می کند؛ به 
این صورت که استخوان ها کلسیم جذب شده از طریق مواد غذایی را بهتر 
مصرف می کنند و محکم تر می شوند. توصیه می کنیم یك ورزش مناسب به 

برنامه ی روزانه تان اضافه کنید. باشگاه ثبت نام کنید و از پیاده روی غافل نشوید.

5

محققان سنگاپوری حسگر هوشمندی ارائه داده اند که در زمان لازم برای تعویض 
پوشک نوزاد یا کهنسالان به کاربر پیام می فرستد.

دانشمندان موسسه مهندسی زیستی و نانوفناوری )IBN( در آژانس علوم، فناوری و 
تحقیقات سنگاپور در واقع، »سیستم مدیریت خویشتن داری هوشمندی« ابداع کرده اند که 

نوعی نوار حسگر یکبار مصرف نازک است.
 این نوار مجهز به فرستنده بی سیم، یك گیرنده و نرم افزار است و در اصل برای ارتقای 

مراقبت از سالمندان و افراد بستری ارائه شده است.
 نشستن در پوشك  برای مدت  طولانی نه تنها ناراحت کننده و غیربهداشتی است، بلکه 

ممکن است موجب زخم های پوستی و عفونت شود.
 در حالی که بررسی و تغییر مکرر پوشك می تواند به حل این مشکل کمك کند، این 
عمل برای مددکاران طاقت فرساست و نیاز به راهکاری جایگزین همواره احساس شده است.

 تعویض به موقع پوشك  به ویژه برای مددکاران بیمارانی که قادر به برقراری ارتباط نیستند، 
چالش برانگیز است. از جمله این بیماران می توان به افرادی که از فقدان تکلم پس از سکته یا 

آسیب مغزی رنج می برند، اشاره کرد.
 حسگر جدید را می توان به آسانی در داخل پوشك های بزرگسالان موجود در بازار قرار داد 

تا امکان تعویض به موقع آن ها فراهم شود. 
حسگر مزبور در شکل نوار نازک و سبکی است که از فلز، پلاستیك و کاغذ ساخته شده 

است.
 این نوار ارزان در پوشك جاسازی می شود و می توان آن را به آسانی پس از استفاده دور 
انداخت. فرستنده بی سیمی که به حسگر متصل است به آسانی برای استفاده دوباره متصل 

و برداشته می شود. 
حسگر جدید سطح رطوبت را در پوشك رهگیری می کند و زمانی که رطوبت پوشك به 
یك سطح از پیش تعیین شده می رسد، سیگنالی را به صورت بی سیم و از طریق رابط مطلوب 

مانند پیامك به مددکاران می فرستد. 

کشت یک گیاه کمیاب ویژه دیابتی ها در ایران

تشخیص بیماری دو قطبی از بیش فعالی با نوار مغزی

در دانشگاه علوم پزشکی تهران؛

استخوان آسیب دیده
 با فناوری نانو ترمیم می شود

محققان دانشگاه علوم پزشکی تهران با همکاری پژوهشگران دانشگاه صنعتی 
بابل موفق به ساخت نانوکامپوزیت هایی شدند که می تواند استخوان آسیب دیده 

را ترمیم کند.
 بازسازی بافت استخوان معیوب و عوارض مربوط به عمل جراحی همچون عفونت محل 
شکستگی، از نگرانی های عمده در جراحی ارتوپدی است. از این رو، توسعه  کامپوزیت های 

ضدباکتریایی به منظور بهبود فرایند استخوان سازی اهمیت بالایی دارد.   
دکتر شیما توکل، یکی از مجریان طرح »طراحی و ساخت نانو کامپوزیت های ضد 
باکتری برای ترمیم استخوان« گفت: در این مطالعه دو گونه  نانوکامپوزیت مختلف به منظور 
ترمیم استخوان و کاهش عفونت در محل ضایعه طراحی شدند. مواد استفاده شده در این 
کامپوزیت ها در مقادیر معین، کاملا غیرسمی و سازگار با بدن هستند و از طرفی قیمت تمام 

شده  نانوکامپوزیت هم پایین و مقرون به صرفه است. 
وی ادامه داد: در این طرح نانوکامپوزیت هیدروکسی آپاتیت-کیتوسان حاوی نانوذرات نقره 

و سیلیسیوم توسط یك روش هیبریدیزاسیون مولکولی آماده شد. 
به گفته وی، هدف از این کار نشان دادن اثر اندازه، زبری سطح و ساختار شیمیایی 
نانوکامپوزیت های ذکر شده در سمیت سلولی و فعالیت ضدباکتری بر سلول های استخوان ساز 

)استئوبلاست( انسان و باکتری اشرشیاکولی بود.
 وی افزود: نتایج نشان داده که نانوکامپوزیت حاوی نانوذرات نقره نسبت به نانوکامپوزیت 

حاوی سیلیسیوم، درصد زنده بودن سلول و فعالیت ضدباکتری بالاتری را القا می کنند. 
به گفته  توکل، ادغام نانوذرات نقره با نانوکامپوزیت، مانع از انتشار سریع یون های نقره شده و 
پتانسیل ایجاد سمیت در سلول ها را محدود می کند. در نتیجه، توان بازسازی بالای استخوان 
نانوکامپوزیت نقره و زیست سازگاری خوب و همچنین فعالیت ضدباکتری مناسب، آن را به 

گزینه  مناسبی به عنوان پرکننده در محل شکستگی استخوان آسیب دیده تبدیل می  کند.
 وی خاطرنشان کرد: با تکمیل مطالعات در استفاده از این نتایج و تولید انبوه این ماده، 

می توان از طریق جلوگیری از مشکلات مربوط به عفونت استخوانی و تسریع روند ترمیم 
استخوان، به کاهش هزینه های وارد شده بر سیستم سلامت کشور کمك کرد.

 توکل نحوه  ساخت و بررسی این نانوکامپوزیت ها گفت: در این مطالعه، نانوذرات نقره و یا 
پلی دی میتیل سیلوکسان به ترکیب بهینه  کیتوسان- نانوهیدروکسی آپاتیت اضافه شد و 
اجازه داده شد تا ترکیب کامپوزیتی بصورت درجا ساخته شود. اندازه ذرات، زبری سطح، تولید 
اکسیژن واکنش پذیر و زیست فعالی نانوکامپوزیت ها توسط پراش اشعه X، میکروسکوپ 

نیروی اتمی، روش DPPH و طیف سنجی مرئی UV-SEM، مورد مطالعه قرار گرفت.
 وی عنوان کرد: آزمون شمارش کلنی های باکتریایی، آزمون MTT و آزادسازی لاکتات 
دهیدروژناز )LDH( نیز به عنوان آزمایش فعالیت ضد باکتری و زیست سازگاری انجام شد.

 بر اساس اعلام ستاد نانو، مطالعات نشان داده اند که درکنار خاصیت ضد باکتریایی نانونقره، 
نانونقره خاصیت ترمیم کنندگی استخوان را نیز دارد. همچنین این نانوکامپوزیت اگرچه 
خاصیت ضدباکتریایی خوبی نشان می دهد، اما بر روی سلول های یوکاریوت)مثل سلول 
پستانداران و جانورانی بغیر از باکتری و ...( اثرات صدمه زننده ای ندارد. در نتیجه می توان 
چنین فرض کرد که این نانوکامپوزیت می تواند منجر به ترمیم استخوان و جلوگیری از عفونت 
در محل ضایعه  استخوانی شود. البته برای بررسی این فرضیه باید مطالعات بیشتری صورت 
بپذیرد.   این نانوکامپوزیت زیست سازگار و حاوی نانوذرات ضد باکتری است و در بررسی های 
آزمایشگاهی قادر به جلوگیری از رشد باکتری و بخش دیگر نانوکامپوزیتی آن قادر به بازسازی 

استخوان در محل آسیب دیده بوده است. 

فناوری جدیدی برای تعیین زمان اثر انگشت
تعیین زمان ایجاد اثر انگشت در بسیاری از جرم ها مهم و حائز اهمیت است، 

اکنون محققان امریکایی به این فناوری دست یافته اند.
در بسیاری از فیلم های جنایی شاهد بوده ایم که متهم می گوید: » اثر انگشت من در تمامی 
خانه های این منطقه وجود دارد زیرا من پستچی بوده ام و محموله های پستی را جابه جا 
می کردم پس من گناهکار نیستم« اما با ورود فناوری جدید این جمله دیگر کارآمد نخواهد بود.

 محققان امریکایی با استفاده از این فناوری قادر به تعیین زمان دقیقی خواهند بود که اثر 
انگشت در صحنه جرم یافته شده به عبارت دیگر دقیقا مشخص می شود که اثر انگشت در 

چه روزی بر جای مانده است. 
مطالعات فناوری جدید توسط  Shin Muramoto و Edward Sisco در انستیتو ملی 
استاندارد و فناوری امریکا NIST انجام شده است. محققان در این فرآیند و با استفاده از طیف 
سنجی، یك نقشه ترکیب شیمیایی اثر انگشت به دست می آورند که مشخص می کند در هر 

کدام از قسمت های آن چه مواد شیمیایی وجود دارند. 
محققان با مطالعه اثر انگشت هایی که در زمان های مشخص بر روی ویفرهای سیلیکونی 
شکل گرفته بودند، دریافتند که ماده ای به نام  palmitic acid با آهنگی قابل پیش بینی و 
همینطور به تدریج از برآمدگی ها به قسمت های داخلی منتقل می شود. سپس با توزیع این 
اسید در یك اثر انگشت معمایی می توان به طور دقیق و مشخص به تاریخ اثر انگشت پی برد.

 این موضوع در حالی است که این فناوری تنها قادر به شناسایی اثر انگشت هایی بود که در 
مدت چهار روز گذشته ایجاد شده باشند و این کار نیز در محیط آزمایشگاهی انجام می شد 
اما با فناوری جدید می توان به تشخیص اثر انگشت هایی که به 1۰ روز قبل تر یا بیشتر برمی 
گردند، پرداخت.  محققان امیدوارند در آینده بتوانند عمر اثر انگشت هایی که چند ماه عمر 

داشته اند را نیز تشخیص دهند.

حسگری که برای تعویض پوشک
 پیام می فرستد

یک شرکت دانش بنیان در اردبیل موفق به کشت 
و تکثیر گیاه استویا از طریق کشت بافت شده است.

 سارا قهرمان زاده، مدیرعامل شرکت دانش بنیان آرتا سبز 
سبلان در اردبیل با بیان اینکه گیاه استویا ، گیاهی شیرین 
و مفید برای افراد دیابتی است، گفت: از آنجایی که این گیاه 
در مناطق گرمسیر می روید و این گیاه را در کشور نداشتیم 
به کشت آن پرداختیم.  وی افزود: ما توانستیم با استفاده از 
یك نمونه خارجی گیاه استویا را در فضای چند هکتاری از 
طریق کشت بافت تکثیر کنیم تا در نهایت به صورت دمنوش 
استفاده کنیم.  وی با بیان اینکه ما اولین شرکتی هستیم که 

در یك منطقه سردسیری به تکثیر گیاه استویا پرداختیم، 
اظهار داشت: اکنون این گیاه تجاری سازی شده و به صورت 
بسته بندی و یا دمنوش به بازار ارائه می شود.  وی گفت: 
همچنین می توانیم این گیاه را به خارج از کشور صادر کرده 
تا در کشورهای خارجی به پودر قند تبدیل شود و دوباره به 
کشور وارد شود.  به گفته وی، تبدیل این گیاه به پودر قند در 
کشور هزینه بر است به همین دلیل این قسمت از کار)تبدیل 

گیاه استویا به پودر قند( به کشوهای دیگر واگذار می شود.
 وی افزود: بنا داریم تا چندین گیاه دیگر را از طریق کشت 

بافت تکثیر کنیم.

محققان ایرانی موفق شدند بیماری ADHD ) کم توجهی،بیش فعالی( و 
بیماری دوقطبی نوع دو را با استفاده از نوار مغزی تشخیص دهند تا از این طریق 

بیمار در درمان به مشکل برنخورد.
 صفا رفیعی وند، محقق طرح »تشخیص بیماری کم توجهی و بیش فعالی با بیماری 
دوقطبی نوع دو با استفاده از نوار مغزی« گفت: در این طرح با استفاده از نوار مغزی، داده 
های مغزی یك فرد را به کمك الگوریتم های ریاضی تحلیل می کنیم چراکه نوار مغزی 
یك سیستم کمك تشخیصی برای پزشك است و پزشك بر این اساس می تواند بیماری 

فرد را تشخیص دهد. 
 ADHD وی اظهار داشت: بنا داریم تا از این طریق به تفکیك بیماری های دو قطبی و
بپردازیم چراکه نرخ تشخیص نادرست این دو بیماری در دنیا بالا و این موضوع در درمان 

فرد تاثیرگذار است.
 رفیعی وند با بیان اینکه بیماری دو قطبی، دو فاز دارد که یك حالت سرخوشی و فاز 
دیگر افسردگی است و بیمار مدام از این حالت به آن حالت می رود، گفت: بیماران دو قطبی 
در حالت سرخوشی علائمی شبیه بیماران مبتلا به ADHD یا کم توجهی و بیش فعالی 

دارند از این رو اشتباهی بیماری دو قطبی نوع دو،  ADHD تشخیص داده می شود.
 به گفته وی، بر اساس یکی از تحقیقات انجام گرفته در سال 2۰12 تقریبا بیست و 

هشت درصد بیماران دو قطبی، ADHD تشخیص داده می شوند. 
وی ادامه داد: پزشك با شرح حالی که بیمار می دهد به تشخیص بیماری می پردازد 
از این رو ممکن است در تشخیص خطا کند. وقتی بیمار شرح حال خوبی ندهد پزشك 
هم نمی تواند تشخیص خوبی داشته باشد از این رو بیماری دو قطبی اشتباهی تشخیص 

داده می شود.
 وی با تاکید بر اینکه استفاده از نوار مغزی می تواند تفکیك این دو بیماری را ممکن 
سازد، عنوان کرد: از آنجایی که اختلالات روانی به کارکرد مغز وابسته است از این رو می 
توان به راحتی با استفاده از نوار مغزی که کارکرد های مغز را نشان می دهد و تحلیل آن، 

بین این دو بیماری تمایز قائل شد. 
رفیعی وند با بیان اینکه این طرح هنوز در مرحله اجراست، ولی نتایج اولیه خوب بوده 
است، تاکید داشت: برای ارزیابی یك سیستم تشخیصی، پارامترهای مختلفی باید در نظر 

گرفته شوند که شاید مهم ترین آنها میزان خطای تخشیص باشد.
 وی خاطرنشان کرد: هدف از اجرای این طرح رفع یك مشکل در تشخیص پزشکی و 
کاهش هزینه های مالی و انسانی ناشی از خطای احتمالی در تشخیص این دو بیماری است.

 وی ادامه داد: به طور کلی در حوزه  سیستم های تشخیصی مانند دیگر حوزه ها علاقمند 
به ارائه  سیستم های خودکار هستیم تا مشکلات ناشی از نیروی انسانی را حذف کنیم. 

رفیعی وند با بیان اینکه هدف نهایی نه فقط در این پروژه بلکه در رویکرد جهانی، به 
سمت ارائه  سیستم های تشخیصی کاربردی است، گفت: ولی برای رسیدن به این هدف 
یعنی ارائه  سیستم هایی که به طور کامل جایگزین پزشك شوند و کار تشخیص را به عهده 
بگیرند، راه زیادی در پیش است. اما در آینده با توجه به کاهش هزینه های تکنولوژی و 

عمومیت یافتن آن امیدواریم به طور جدی مورد استفاده قرار بگیرند.
قالب سیستم های کمك  در  عمدتا  بنابراین چنین سیستم هایی  کرد:  عنوان  وی   
تشخیصی معرفی می شوند تا در مواردی که پزشك در تشخیص دچار تردید می شود، 

بتواند از آنها بهره بگیرد.

علائمی که نشان می دهد
 بدن دچار کم آبی شده است 

کم آبی بدن باعث خشکی و قرمزی چشم ها می شود.
اگر به اندازه کافی آب به بدن نرسد، گذشته از اینکه عصبی و بد اخلاق می شوید، 
عوارض دیگری هم در انتظار شما خواهد بود! کمبود آب بدن می تواند موجب احساس 

افسردگی، خستگی،  
1- دهان خشک از نشانه های کم آبی بدن است: این مورد کاملاً  آشکار به نظر 
می رسد، هر زمان که شما احساس چسبندگی دردهان تان داشتید، مشخص است که به 
مایعات نیاز دارید. اما اگر به فکر نوشیدنی های شیرین هستید، یك راه حل موقتی است 
که باعث مشکل بزرگتری می شود. نوشیدن آب باعث روان شدن ترشحات دهانی در 
غشاء و پوست دهان و گلو می شود، که باعث ایجاد رطوبت دهان با ترشحات بزاق برای 
مدت طولانی خواهد شد. ۲- همیشه خیلی احساس تشنگی می کنید: ما پیش از 
این دهان خشك را بررسی کردیم اما تشنگی فراتر از دهان خشك می باشد. تشنگی یعنی 
بدن به آب نیاز دارد، پس به صدای بدن گوش دهید و قبل از اینکه احساس تشنگی به 

شما دست دهد آب مورد نیاز بدن را تأمین کنید.
3- پوست خشک از اولین علائم بی آبی کامل بدن است: پوست بدن بزرگترین 
ارگان بدن است، بنابراین به هیدراته بودن )آب رسانی(  نیازمند است. در حقیقت پوست 
خشك از اولین علائم بی آبی کامل بدن است که می تواند باعث ایجاد مشکلات بزرگ تر 
شود. کمبود آب یعنی کمبود عرق که باعث می شود بدن نتواند آلودگی های درون خود 
را در طول روز رفع کند. اگر می خواهید مواد زائد را دفع کنید، اولین کار شما مصرف 
آب است. 4- هنگام کم شدن آب بدن چشم ها خشک و قرمز می شود نوشیدن 
آب تأثیر زیادی روی دهان و گلو دارد. کمبود مصرف آب باعث می  شود، چشمان قرمز، 
خشك و ورم و کند. چون با کمبود آب بدن، مجرای اشك خشك می شود. حقیقت این 
است که این شرایط می تواند، بیشتر به چشمان شما آسیب برساند، مخصوصاً اگر در طول 

روز چشم تان را لمس می کنید.
5- آب کمتر برابر است با توده عضلانی کمتر: شاید تعجب کنید که بخشی از 
عضلات بدن را آب تشکیل داده است. پس یعنی آب کمتر برابر است با توده عضلانی 
کمتر. نوشیدن آب قبل، حین و بعد از تمرینات ورزشی نه فقط بدن شما را راحت و  پر 
آب نگاه می دارد، بلکه آب را به قسمت های مناسب بدن می رساند و شانس پیشرفت 

التهاب و درد که با تمرینات و استفاده از وزنه مرتبط است را کاهش می دهد.
6- در صورت کم شدن آب بدن مشکلات گوارشی پیدا می کنید: در مورد 
ترشحات درگلو و دهان صحبت کردیم که چطور نگهداری آن با جذب آب باعث می 
شود، غشاء و پوست آن ها عملکرد مناسبی داشته باشد. این شرایط برای تمام سیستم 
گوارشی به کارمی رود. بدون جذب آب قدرت ترشحات در معده کاهش پیدا خواهد کرد 
و به اسید معده اجازه داده می شود به ارگان های داخلی بدن آسیب های بزرگی وارد کند. 

یعنی باعث سوزش معده و سوء هاضمه می شود.
7- هنگام کم آبی بدن، درد مفاصل را تجربه می کنید: غضروف های بدن و 
دیسك ها ۸۰ درصدشان از آب تشکیل شده است. اگر آب کافی مصرف نکنید، غضروف  ها 
و دیسك ها آسیب پذیر می شوند و درد را تجربه خواهید کرد. با هیدراته نگه داشتن بدنتان 
مطمئن می شوید که مفاصل بدن می تواند سالم باشد و به درستی کار کند، به نحوی که 
شوک ناشی از ضربات ناگهانی مانند: دویدن، پریدن و یا افتادن ناگهانی را جذب کنند. 
8- هنگام کم آبی بدن بیمار می شوید یا بیماری شما طولانی می شود: نوشیدن 
آب به مقدار کافی باعث می شود تا سموم از بدن خارج شود. یعنی ارگان های داخلی بدن 
تلاش می کند تا مواد زائد را از بدن بیرون کنند، اما وقتی بدن آب مورد نیاز برای این 
کار را نداشته باشد، درست کار نمی کند. در نتیجه ارگان های بدن از آب ذخیره شده در 
قسمت های مختلف بدن مانند خون استفاده می کنند که می تواندپیامدهای بدی داشته 
باشد، گذشته از این وقتی سموم بدن دفع نشود و بیمار نیز باشد، پروسه بیماری شما 
طولانی تر می شود. 9- کاهش دفع ادرار نتیجه کم شدن آب بدن است: باورکنید 
یا نه، اگر در طول روز 4 تا 7 بار به سرویس بهداشتی مراجعه نکنید، احتمالاً به اندازه 
کافی آب نمی نوشید. اگر رنگ ادرار زرد تیره باشد، یعنی بدن اشاره می کند که کمبود 
آب دارید. در شرایط وخیم کمبود آب می تواند، باعث عفونت مجرای ادرار شود. در حالت 

عادی رنگ ادار  باید زرد روشن و یا شفاف باشد. 
10- احساس سستی و خستگی از نشانه های کمبود آب بدن است: زمانی که 
بدن دچار کم آبی می شود، از خون، آب را قرض می گیرد که باعث افزایش غلظت خون 
می شود. کمبود آب در خون نیز منجر به کاهش اکسیژن در کل بدن می شود که در 
نتیجه خواب آلودگی و خستگی کامل را به دنبال خواهد داشت. به یاد داشته باشید، در 

شرایطی که بدن با کمبود آب مواجه است، قهوه نمی تواند گزینه مناسبی باشد.

یک تیر و چند نشان های غذایی
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اجتماعی 6

یاد گیری صرفه جویی انرژی در خانه 
صرفه جویی در مصرف انرژی که روزگاری متهم به این بود که »دوز و کلک« 
بی مورد دوست داران محیط زیست است، حالا یکی از اهداف اصلی انسان ها 
انرژی  مصرف  در  صرفه  جویی  چگونگی  دانش  است!  جهان  هرجای  در 
در جهانی که هزینه های انرژی روزبه روز در آن افزایش می یابد، علاوه بر 
صرفه جویی چشمگیر در در هزینه ها، می  تواند زندگی را ساده تر و بهتر کند.

 پنجره  ها 
بیشتر انرژی درون خانه شما از طریق پنجره  ها به هدر می  رود؛ صرفاً به این دلیل که 
پنجره  هایی که فقط یك شیشه دارند در جدا نگه داشتن دمای بیرون از دمای درون 
خانه بسیار بد عمل می کنند و اغلب لبه  های پنجره نیز درزهایی دارند که اجازه نفوذ 

هوای خارج را به داخل می دهند. 
جایگزین کردن پنجره  های قدیمی با پنجره  های»2 جداره«، به طور چشمگیری می تواند 
هزینه های قبوض انرژی شما را کاهش دهد. علاوه بر این شما می  توانید پنجره  هایتان 
را به گونه ای تعمیر کنید که هدررفتن انرژی کاهش یابد. همین طور می  توانید در طول 
گرم  ترین ساعات روز از پرده  های ضخیم استفاده کنید تا مقدار گرمایی که از پنجره به 
داخل نفوذ می  کند را کاهش دهید. قرار دادن پنجره های توری دار به طور حرفه  ای و 
استراتژیك می  تواند در اتاق  های گرم خانه  تان هوا را به طور مؤثری به جریان اندازد و 

نیاز شما به تهویه مطبوع را کاهش دهد. 
جایگزین کردن پنجره  های قدیمی با پنجره  های دوجداره هزینه های قبوض انرژی 

شما را کاهش دهد.
 در آشپزخانه

 در آشپزخانه معمولا بیشترین مصرف انرژی صورت می گیرد؛ اما در همین آشپزخانه، 
می توانید بیشتری صرفه جویی در مصرف انرژی را هم داشته باشید.

پیش از هر چیر، موارد استفاده انرژی و عادات خودتان در آشپزخانه را ارزیابی کنید:
 آیا معمولاً وسایل آشپزخانه را روشن و در حال کار می  گذارید.

آیا وسایل بزرگ برقی آشپزخانه تان )یخچال، ماشین لباس شویی، ماشین ظرف شویی 
و...( از انواع کم مصرف هستند؟

وسایل برقی که به ندرت استفاده می کنید همیشه در پریز هستند؟
و بسیاری موارد از این دست...

 پیشنهاد می کنیم:
 ماهیتابه ها و ظرف هایتان را روی اجاق روشن رها نکنید.

وسایل برفی آشپزخانه تان را با انواع کم مصرف تعویض کنید.
فقط در مواردی که نیاز است، فر خود را قبل از شروع به استفاده گرم کنید.

از ماشین ظرف شویی و لباس شویی خود فقط وقتی استفاده کنید که پر از ظرف یا 
لباس باشد. 

به جای شستشوی ظرف ها و لباس ها با دست، از ماشین ظرف شویی و لباس شویی 
استفاده کنید. مصرف آب این دستگاه ها به شکلی باورنکردنی، کمتر از شستشو با دست 

است؛ اما اگر این امکان را ندارید سعی کنید:
ظرف هایتان را با مایع ظرف شویی غلیظ و آب ولرم بشویید. شستن ظرف ها با آب 
بسیار داغ، علاوه بر این که برای پوست تان مضر است، نیازمند انرژی زیادی برای گرم 

کردن آب است. 
فراموش نکنید وقتی ظرف ها را کف مالی می کنید، شیر آب را ببندید.

وسایل برقی که گاه گاه از آنها استفاده می کنید را از پریز بکشید؛ مثل توستر و چای ساز 
برقی.

یخچال و فریز را پر نگه دارید و تنظیم دمایی آن را روی متوسط قرار دهید؛ با این کار 
می توانید هدر رفتن انرژی را به طور چشمگیری کاهش دهید.

 لباس  هایی که خیلی کثیف نیستند  را با برنامه آب سرد بشویید.
در هنگام شستشوی لباس با ماشین لباس شویی، از گزینه خشك  کن پایین  تری 

استفاده کنید و یا در صورت امکان لباس  ها را در فضای باز خشك کنید.
 در حمام

یك دوش آب داغ می تواند برای آرامش در شب و یا سبکی در صبح عالی باشد، اما آب 
گرم نیازمند مقدار زیادی انرژی است. دوش آب داغ به صورت موردی ایرادی ندارد، اما 

اگر می خواهید هرروز دوش بگیرید سعی کنید آب کمی خنك تر باشد.
 اگر نمی  توانید کل سیستم حمام تان را تغییر کنید، به جای آن می توانید از سردوشی  ها، 
شیرآلات و توالت کارآمدتر استفاده کنید، این کار موجب صرفه  جویی در مقدار زیادی 

انرژی می شود.
 سشوار و مسواک برقی خودتان را بعد از استفاده از پریز بکشید و به جای استفاده از 

هواکش برقی برای تهویه هوای حمام درب یا پنجره  را باز کنید.
به علاوه، واضح است که وقتی دندان هایتان را مسواک می کنید باید شیر آب را ببندید!

 همیشه توصیه  هایی جهت صرفه  جویی مصرف انرژی وجود داشته است را جدی 
بگیریم.  

موارد دیگر:
همیشه توصیه  هایی جهت صرفه  جویی مصرف انرژی وجود داشته است، مثل خاموش 
کردن چراغ  ها بعد از خروج از اتاق، شستن لباس  ها فقط زمانی که ماشین لباسشویی  تان 
پر باشد، استفاده از لامپ های کم مصرف و غیره... اما چند راه  پیشرفته  تر دیگر نیز برای 

صرفه  جویی در مصرف انرژی و کم شدن هزینه  های مصرف  تان وجود دارد.
 مجراهای هواکش ها و فیلتر های هوا را تمیز نگه دارید.

تا جایی که ممکن است وسایل الکترونیکی خود را از پریز بکشید. چیزهایی مثل تلفن 
همراه، لپ تاب و پنکه را می توان فقط در صورت نیاز به پریز وصل کرد. برای وسایل 
برقی تان یك محافظ تغییر ناگهانی ولتاژ تهویه کنید )مدل هایی از آن وجود دارد که 
وقتی وسیله برقی شارژ شد، به طور خودکار جریان برق را قطع می کنند(. وقتی از چند 

راهی  های برق استفاده نمی کنید آن را خاموش کنید.
 اگر این امکان را ندارید که سیستم موتورخانه، پکیج، آب گرم کن و یا دیگر سیستم های 
گرمایشی خود را با مدل های کارآمدتر تعویض کنید، عایق بندی دیگ آب گرم و لوله ها 

به صورت چشمگیری از هدر رفتن انرژی جلوگیری می کنند.
 اگر نیازی به روشن کردن یك چراغ ندارید، پس آن را روشن نکنید.

چراغ  های بیرون را روی حالت زمان بندی و یا سنسور قرار دهید.
لامپ  های  با  را  قدیمی(  لامپ های  )انواع  می  کنند  تولید  حرارت  که  لامپ  هایی 
کم حرارت جایگزین کنید. پیشنهاد ما لامپ های LED است. این کار باعث می  شود 

که به جز صرفه  جویی در مصرف انرژی، هزینه های شما نیز کاهش یابد.

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی؛
افزایش ۱5 درصدی شهریه مهدهای کودک

درصدی  حداقل 15  افزایش  از  بهزیستی،  سازمان  اجتماعی  امور  معاون 
شهریه مهدهای کودک خبر داد و گفت: اوایل هفته آینده این افزایش نهایی 

و اعلام می شود. 
دکتر حبیب الله مسعودی فرید در مورد کمیته تعیین شهریه مهدهای کودک، افزود: 
جلسات کارشناسی این کمیته با حضور کانون مهدهای کودک، کارشناسان و بخش 
بازرگانی مرتبط برگزار شد و در نهایت بر اساس تورم به طور متوسط حداقل 15 تا 

15.5 درصد شهریه ها افزایش خواهد یافت. 
وی با تاکید بر اینکه در برخی از استانها 2 الی 3 درصد علاوه افزایش اعلام شده و 
بر اساس خدمات ارائه شده در مهدها، شهریه ها اضافه خواهد شد گفت: در مجموع، 
مهدهای کودک حق ندارند پیش از شهریه مصوب از خانواده ها مبلغ اضافه دریافت 
کنند و والدین می توانند در صورت بروز مشکل به شماره 3۰۰۰۰123  پیامك زده و 

مشکل خود را مطرح کنند. 
معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی با اشاره به اینکه 17 هزار مهد کودک در سراسر 
کشور فعال هستند، ادامه داد: بیش از ۸ هزار مهد کودک در مناطق شهری و مابقی در 

مناطق روستایی و حاشیه نشین فعالیت می کنند. 
به گفته فرید، تمامی  مهدهای کودک واقع در مناطق شهری ستاره دار شده اند و 
درصد کمی از مهدهایی که ستاره ندارند تا پایان سال این برنامه برایشان اجرایی 

خواهد شد. 
وی در مورد افزایش کیفیت مهدهای کودک نیز افزود: ارتقای سلامت مربیان، آموزش 
مربیان مهدهای کودک، آموزش و ارائه مفاهیم دینی و همچنین تدوین بسته های 
تخصصی آموزشی برای کودکان صفر تا 3 سال از جمله اقداماتی است که در سال 

جاری اجرا خواهد شد. 
فرید از اجرای طرح شنوایی سنجی برای کودکان زیر 4 سال خبر داد و گفت: این طرح 
به صورت آزمایشی امسال برای اولین بار اجرا می شود و همچنین طرح بینایی سنجی 

در تمامی مهدهای کودک اجرایی خواهد شد.
 به گفته وی، 1۰ درصد از کودکان کشور در مهدهای کودک آموزش می بینند.

اعتماد به نفس آموختنی است
گاهی به فرزند تان اجازه نمی دهید،احساساتش را عنوان کنند. شما با رفتارتان 
مهم ترین قسمت زندگی او را که اعتماد به نفس است، نشانه رفته اید. آیا 
می دانید، پدر ومادر مهم ترین عنصر پرورش »اعتماد به نفس« کودکان هستند.

 اعتماد به نفس حالتی از ذهن است. طریق فکر و احساس فرد نسبت به خود و دیگران 
است و براساس نحوه رفتار ارزیابی می شود. اعتماد به نفس مثل پلی است میان آنچه 
هستید و رفتاری که نشان می دهید. به بیان دیگر  می توان آن را به عنوان مجموعه 
اعتقادات درونی و چگونگی رویارویی با زندگی بیرونی تعریف کرد. در یك کلام، اعتماد 
به نفس یعنی ارج نهادن به شأن و منزلت خود و داشتن این ویژگی که نسبت به خود و 

دیگران مسئول و متعهد باشیم. 
نقش والدین :

 اعتماد به نفس حس ذاتی نیست بلکه اکتسابی است. والدین ومعلمین نقش مهمی در 
پرورش این حس دارند. کودکی که دارای خود انگاره مثبت باشد، همواره در خود احساس 
شادی و ارزشمندی می کند. این بچه ها احتمالاً از خودشان تصور واقع گرایانه ای دارند 
و به دلیل اعتماد به توانایی هایشان، بهتر با موقعیت های مختلف مواجه می شوند این 
کودکان به نوعی احساس پذیرفته شدن می کنند و خودشان را خوب و توانا تصور می 

کنند. والدین و مدرسه در ایجاد این نگرش مثبت بسیار نقش دارند. 
موسسه ملی سلامت ذهنی از پنجاه پدر و مادری که فرزندانشان را بزرگ کرده بودند تا 
افرادی سازگار و مفید و خلاق شوند، پرسیدند: »براساس تجارب شخصی شما، بهترین 
توصیه ای که می توانید به والدین جوان درباره بزرگ کردن فرزند بکنید، چیست؟« 

خلاصه ای از پاسخ های آنها در ادامه عنوان می گردد:
 به حرف های فرزندتان گوش دهید:

  برای ایجاد اعتماد به نفس در یك کودک باید آن ها را تشویق به بیان کردن احساساتشان 
کرد. گاه احساس ترس و نگرانی کودک، با همین صحبت کردن های خانوادگی کاهش 
می یابد. جملاتی مثل »من هم اولین بار که سوار دوچرخه شدم ترسیدم ولی به هر 
طریقی انجامش دادم و دیدم چقدر جالب است«، کودک را تشویق به پرسیدن سوال می 
کند. سعی کنید جواب را در حد سن کودک به او ارائه دهید از این طریق به آن ها کمك 

می کنید که یك نگرش واقع گرایانه نسبت به توانایی هایش بدست آورد. 
ساختاری انضباطی داشته باشید :

 مسیر مشخصی برای فرزندتان تعیین کنید. محدودیت ها را به موقع در مورد فرزندتان 
اجرا کنید. به جای اینکه بگویید »این کار را نکن« بر عبارت »این کار را بکن« تاکید کنید. 
ایجاد محدودیت های مناسب موقعیت هایی خلق می کند که بچه ها بتوانند در عین 
امنیت ریسك کنند. توقعات روشن و واضح، استانداردهای رفتاری معقول و رعایت کردن 

نظم باعث می شود کودکان خود کنترلی را بیاموزند.
 بی دریغ عشق بورزید:

 مهم ترین وظیفه این است که به واقع به فکر فرزندان تان باشید و به آن ها عشق بورزید. 
این امر باعث ایجاد حس امنیت، تعلق خاطر و حمایت می شود و ناهنجاری های جامعه 

را از بین می برد.
اوقاتی با فرزندان:

 زمانی را با فرزندتان سپری کنید. با آن ها بازی کنید و حرف بزنید، به آنها اتحاد و 
همبستگی خانوادگی را بیاموزند و حس تعلق خاطر را در آنها بوجود آورید.

 نیازهای همسر در اولویت :  وقتی زوجین بیشترین ارزش را برای زندگی زناشویی خود 
قایل باشند، والدین موفق تری خواهند بود. از اینکه فرزندانتان را در »اولویت بعدی« قرار 
دهید، نگران نباشید. خانواده هایی که در آن ها فرزند سالاری حاکم است، فرزندان شاد و 

زندگی زناشویی خوبی ندارند.
 احترام متقابل را بوجود آورید: 

 با فرزندانتان مودبانه رفتار کنید. از کلمات »لطفاً«، »متشکرم« استفاده کنید. وقتی 
اشتباهی مرتکب شدید، معذرت خواهی کنید. بچه هایی که محترمانه با آن ها رفتار می 

شود، یاد می گیرند چطور با شما و دیگران مودبانه و محترمانه رفتار کنند. 
حل مساله را به آنها بیاموزید: 

 والدینی که اجازه اشتباه کردن )در فضای امن( را به فرزندشان می دهند به آنها پیام می 
دهند، قادرند مشکلات شان را خودشان حل کنند. توانایی حل مساله و غلبه بر موانع 

کمك می کند که کودک حس کند شخصی با ارزش، مستقل و شایسته است.

قدردانی یک انتخاب است

 فرقی نمی کند پدر هستید یا مادر، دختر هستید یا 
پسر، مدیر هستید یا کارمند، مهم این است که قدران 
زحمات یکدیگر باشید. سپاسگزار وقدران بودن عادتی 
است که می توانید او را، روز به روز بزرگ تر کنید. این 

کار ارزان ترین راه برای نفوذ به قلب دیگران است.
 روان شناسان می گویند قدر شناسی، روابط ما با دیگران را 
مثبت می کند، بخصوص وقتی این فرد همسرتان باشد. بخش 
زیادی از رضایت زندگی به همین رابطه  مثبت برمی گردد و به 
همین خاطر کسانی با شما راحت ترند که بدانند علاوه بر اینکه 
بدی هایشان را می گویید، لطف هایشان را هم به یاد دارید و به 

زبان می آورید.
افراد قدرشناس تر آدم های راضی تری هستند. آنان از زندگی 
خودشان بیشتر راضی هستند و خوبی های همسر را بیشتر 
می بینند و درک می کنند. رضایت از زندگی خود خوشبختی 

است.  
اما چگونه قدرشناس واقعی باشیم؟

قدر شناسی یك مهارت است که می توان همیشه آن را 
آموخت و تجربه کرد. پس به نکات زیر توجه کنید:

 تهیه لیست  از سپاسگزاری ها  
قبل از شروع روز، در انتهای روز یا هر وقت که پنج یا ده 
دقیقه وقت آزاد دارید، 1۰ چیزی که به خاطر آنها سپاسگزار 
هستید را فهرست کنید. حتما لازم نیست که چیزهای بزرگی 
در این فهرست قرار داشته باشند، فقط به دوروبر خود نگاه کنید 
و از خود بپرسید، در این لحظه، من از چه چیزی سپاسگزار 
هستم؟ لباس هایی که مرا گرم نگه می دارند، یك فنجان چای 
داغ، یك دوست خوب…؟ اگر شما این کار را هر روز انجام 
دهید، به شما این قول را می دهم که بعد از چند هفته، یا حتی 

چند روز، احساس خوشبختی بیشتری خواهید کرد.
 روزانه 10 دقیقه تمرین حضور در لحظه را انجام دهید

این تمرین را حداقل یك بار در هفته انجام دهید. هر روز 
1۰ دقیقه را به این تمرین اختصاص دهید و روی جایگاه 
کنونی خود در زندگی متمرکز شوید. به اطراف خود بنگرید. 
چه چیزهایی را می بینید، حس می کنید، می شنوید؟ وقتی 
که دچار یك روزمرگی محض می شویم، مانند یك خلبان 
اتوماتیك عمل می کنیم که ممکن است باعث بی حس شدن، 
ناسپاسی و تلخ کامی ما نسبت به زندگی شود. تمرین حضور 
در لحظه، شما را از این حالت خارج می کند و به شما کمك 

می کند تا زندگی را از زاویه ای روش تر و دلپذیرتر ببینید.

آدم های قدرشناس تر آدم های راضی تری هستند، با زندگی 
خودشان بیشتر حال می کنند و خوبی های همسر را بیشتر 

می  بینند و درک می  کنند
 به زندگی بی طرفانه نگاه کنید

صحبت کردن درباره ی این موضوع، آسان تر از عمل کردن 
به آن می باشد، اما به صورت آگاهانه سعی کنید تا جایی که 
می توانید بی طرف باشید. آیا شخصی که با او کار می کنید، 
به همان اندازه که فکر می کنید آزاردهنده است یا شما بیش 
از حد راجع به این مساله حساس شده اید؟ یك قدم به عقب 
بردارید و سعی کنید به جای این که به صورت شخصی با 

مسائل برخورد کنید، از بیرون به شرایط نگاه کنید.  
قبل از خواب روزتان را مرور کنید

قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی 
که در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. حتی اگر فکر 
می کنید که هیچ چیز فوق العاده ای اتفاق نیفتاده است، به 
چیزهایی کوچکی فکر کنید که از داشتن آنها سپاسگزارید. 
اگر نمی توانید به چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه 
دهید. می توانید به  این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق 

بالشتم هستم!«.  
افکارتان را بازنگری کنید

بیشتر اوقات به چه چیزهایی فکر می کنید؟ درباره ی چه 
مسائلی با دیگران صحبت می کنید؟ آیا از این موضوع اطلاع 
دارید؟ در بیشتر اوقات، بدون این که بدانیم انرژی خود را صرف 
چه چیزی می کنیم، زندگی خود را می گذرانیم. یك هفته را 
به بررسی بی طرفانه ی افکارتان اختصاص دهید، بدون این که 
آنها را قضاوت کنید. شاید مایل باشید تا این افکارتان را روی 
کاغذ بیاورید، سپس بعد از تمام شدن یك هفته، به تمرین خود 
نگاهی داشته باشید. اگر بیشتر اوقات خود را به شکایت کردن 
گذرانده اید، یادداشتی ذهنی را ثبت کنید تا عادت های فکری 

خود را تغییر دهید.   
تعریف کردن را جایگزین شکایت کردن کنید

لزومی ندارد که این تمرین را بیش از حد انجام دهید.به هر 
حال گاهی اوقات انسان نیاز دارد تا خودش را تخلیه کند. اما 
دفعه ی بعد که خواستید حرف بی فایده و آزاردهنده ای را به 
زبان آورید، برعکس آن را انجام دهید. سعی کنید تا هر روز از 
چیزی تعریف کنید. شما احساس شادی و قدردانی بیشتری 

را تجربه خواهید کرد.
  یک نامه قدردانی بنویسید

یك نامه ی قدردانی برای شخصی یا چیزی که شما را آزار 
می دهد، بنویسید. سعی کنید تا از درسی که از این شرایط 
می آموزید، سپاسگزار باشید، از آن درس بگیرید. این تمرین 
به شما کمك می کند تا فرایند تفکر خود را در مسیر مثبتی 
قرار دهید، و می تواند به شما کمك کند تا چیزهایی را که 

نمی پذیرید را قبول کنید و از آنها درس بگیرید.
قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی 
که در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. اگر نمی توانید 
به چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه دهید. می توانید 

به  این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق بالشتم هستم!«
  به یاد داشته باشید که قدردانی یک انتخاب است

شما زندگی خود را هدایت می کنید، و شما می توانید 
انتخاب کنید که چگونه واکنش نشان دهید یا چگونه فکر کنید. 
اگر شما افکار و نگرش های مثبت را در سر خود بپرورانید، 

خوشحال تر، سالم تر و راضی تر خواهید بود.
 رخدادهای بعد از قدردانی 

قدرشناسی رمز موفقیت است،وقتی احساس می کنید 
قدرتان را می دانند، در شرایط احساسی و عاطفی مقبولی قرار 
می گیرید. در این شرایط شما به جای آنکه فکر کنید چه 
چیزهایی در زندگی ندارید یا کم دارید، به آنچه دارید توجه 
می کنید. وقتی قدرشناس هستیم، اتفاقات زیر  را به خانه مان 

دعوت می کنیم. 
قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی 
که در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. اگر نمی توانید 
به چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه دهید. می توانید 

به  این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق بالشتم هستم!«
 رضایت از زندگی را بالا می برد

آدم های قدرشناس تر آدم های راضی تری هستند، با زندگی 
خودشان بیشتر حال می کنند و خوبی های همسر را بیشتر 
می  بینند و درک می  کنند. ایــن رضایت از زندگی خودش کم 
چیزی نیست. اصلاً یك جـــورهایی رضایت از زندگــی خود 

خوشـــبختی است.
 افسردگی را کم می کند

قدرشناسی افسردگی را کم می کند. می دانید چرا؟ راستش 
را بخواهید افسردگی از یك نوع خودخواهی خیلی عمیق 
اما خیلی پنهان سرچشمه می گیرد. تا وقتی که ما در مقام 
گیرنده ی مطلق باشیم و توقع داشته باشیم همه چیز و از جمله 
محبت را دودستی به ما تقدیم کنند، معلوم است که افسرده 
می شویم. چون که ذاتاً دنیا این جور جایی نیست که مفتی 
مفتی و بدون تعامل تو را به چیزی برساند. آدم های قدرشناس 
به این دلیل افسرده نمی شوند که این حس قدردانی با آن حس 

پنهان خودخواهی مقابله می کند.
 کمرنگ شدن خشم و حسادت 

هم خشم و هم حسادت یك جورهایی از ناکامی سرچشمه 
می گیرد. خشم به این خاطر شکل می گیرد که ما برای رسیدن 
به هدف مان با مانع روبه رو شده ایم و حسادت هم به این خاطر 
که ما دلمان می خواسته است در جایگاه یك نفر دیگر باشیم 
اما الان نیستیم. اما حس قدردانی به معنای رضایت لااقل از 
جنبه های مثبت وضعیت فعلی است. یعنی دقیقاً برخلاف 

حس هایی که به خشم و حسادت دامن می زند.
  از قدرناشناسی تا قدرشناسی

برای این که یك نفر آدم قدرشناسی شود هیچ وقت دیر 
نیست. قدرشناسی یك مهارت است که می شود همیشه آن 

را آموخت و تجربه کرد. 
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 شناخت موانع موفقیت کمک زیادی به شما برای رسیدن به 
موفقیت  می کند. 

  شاید لازم باشد برای رسیدن به موفقیت پرش با مانع انجام دهید. 
نمی توانید به خاطر وجود موانع بی خیال اهداف تان شوید.شما می 
توانید با شناسایی مسیر بهترین راه را برای رسیدن به خواسته هایتان 

انتخاب کنید.
تعریف موفقیت از نظر هرکس متفاوت است.هر کسی آن را طبق 
معیارهای خودش تعریف می کند. بنابراین، شما باید ابتدا موفقیت را 
برای خود تعریف کرده و راههای دست یابی به آن را بنویسید. با این 
حال شناخت موانع کمك زیادی به شما برای رسیدن به موفقیت 

می کند.  
رایج ترین موانع موفقیت را در اینجا ذکر می کنیم: 

- ترس
ترس یکی از بدترین دشمنان موفقیت است. وقتی که ترس ریشه های 
حساس خود را اطراف شما می پیچد و شما را به اسارت خود درمی 

آورد، هرگز قادر نخواهید بود که به رویاهای خود تحقق ببخشید. 
ما باید با ترس خود روبرو شویم. ببینیم که به چه دلیلی وجوددارند، 
آنهار ا به گوشه ای پرتاب کنیم و رویاهای خود را با اشتیاقی شکست 

ناپذیر دنبال کنیم.
موانع جدی موفقیت چیست؟غلبه بر ترس و قدم پیش نهادن به 
منظور رسیدن به سرزمین های تازه و نظرات جدید همان چیزی 
است که موفقیت را ممکن می سازد. امروز از چه چیزی می ترسید؟ 

بر کدام ترس باید غلبه کنید تا بتوانید رویای تان را تحقق ببخشید؟
 وقتی آن را شناختید، دست به کاری بزنید که به شدت با ترس تان 
تضاد دارد. این کار با برداشتن اولین قدم در مسیر درست، مواجهه و 

غلبه بر ترس را به همراه دارد.
  پشت گوش اندازی

ممکن است یکی از اصلیترین اهریمنان عامل نابودی شما در تحصیل 
و زندگی شغلی، طفره رفتن و به تعویق انداختن امور بوده باشد. افرادی 
که علامت مزمن این \"بـیـمـاری\" در آنها دیده میشود، مایلند با این 
جملات توجیه کننده که \" تمام کردنش کاری نخواهد داشت\" 
و یا \"نگران نباش، وقت برای انجام دادنش بسیار است\"، کارها و 
وضایفشان را برای همیشه از سر خود باز کرده و به تعویق بیندازند.اگر 
کاری در حد و اندازه قابلیتهایتان به شما روی آورد ولی به دلیل عذر و 
بهانه های ذکر شـده از انجام آن ممانعت بعمل آوردید، قطعا\" پشت 

گوش اندازی مشکل اصـلی بـوده و باید مرتفع گردد. 
 بهانه تراشی

به دلیل شکست هایتان مدام دیگران را مقصر جلوه ندهید و سرزنش 
نکنید. مسئولیت خطاهایتان را بپذیرید. شما خودتان در انتخاب تان 

اشتباه کرده اید. انتخاب های غلط  تان را توجیه نکنید.
 افراد موفق هرگز این گونه رفتار نمی کنند. همه اشتباه می کنند و گاه 
شکست می خورند. اما فرد موفق کسی است که از خطاهایش درس 

می گیرد و آنها را اصلاح می کند. 
- نداشتن پشتکار

اغلب اوقات مسابقه با شکست روبرو می شود زیرا مسابقه تمام نشده 
است. موفقیت در تیزترین کنج یا شیبدارترین تپه است. پشتکار داشته 

باشید. ادامه دهید. یك تپه دیگر. یك کنج دیگر! 
 در صنف املاک می گویند سه نکته مهم وجود دارد: »موقعیت، 
از:  عبارتند  مهم  نکته  سه  آن  موفقیت،  در  موقعیت«.  موقعیت، 

»پشتکار، پشتکار، پشتکار«.
 تمرکز روی موارد منفی

بیشتر مواقع شرایط و موضوعاتی منفی در زندگی وجود دارد که شما 
روی آنها کنترل ندارید .همین طور هم تجربه های مثبت بسیاری نیز 
وجود دارد و حتی می توان گفت این تجربه های مثبت از منفی ها 
بیشتر است. اگر شما می خواهید زندگی موفقی داشته باشید روی 
موارد منفی متمرکز نشوید، زیرا این کار باعث می شود هرگز احساس 
رضایت نکنید و در نهایت همچون فرد شکست خورده ای به نظر 

برسید.
 نا امنی

افراد ضعیف و سست بنیان بعلت داشتن احساس ناامنی،در کارشان 
پیشرفتی حاصل نمیگردد. شاید یکی از دلایل عدم موفقیت اینگونه 
انسانها در بی میلی آنها برای نشان دادن برش از خودشان نهفته 
شده باشد. علت ترس نیست؛ فقدان اطمیـنان و اعـتـمـاد باعث 
عقب ماندن آنها میگردد. برای مثال عدم برخورداری از تجربه در 
بخشی بخصوص، می تواند موجب پدید آمدن احساس عدم اعتماد 
به نفس در فرد شود.در اینـجا نـیـز مـسئله هزینه فرصت از دست 
رفته مطرح است. برخی افراد مایل نیستند برای پیـشرفت و تـرقی 

دادن مـوقـیـعت شـغلـیـشان در زمان مـحدود خـود بـه داد و ستد 
بپردازند اما اینگونه گزینه ها و پیشنهادات کاری بخشی از زندگی 
مـحسـوب میـگـردنـد. بنابراین ببینید که چه چیزی برای شما بیشتر 

اهمیت دارد و با اطمینان خاطر تصمیمـی مناسب بگیرید. 
 پیگیر راه های آسان بودن

البته قبل از هرچیز باید بدانیم که موفقیت به این مفهوم نیست که 
حتما باید مسیر سخت و پر فراز و نشیبی طی کرده باشید. اما باید 
گفت افراد موفق همیشه به دنبال راه های آسان نیستند. گاهی اوقات 
مجبور می شوید از برخی موانع بگذرید. یاد بگیرید محدودیت هایتان را 
کنار زده و پیش روید. وقتی بتوانید از حداکثر ظرفیت هایتان استفاده 

کنید این خودش یك موفقیت است.
 اطرافیان

ممکن است شما همه شرایط لازم برای منعکس نمـودن فردی موفق 
از خود را دارا باشید، اما آیا دوستانتان شـما را در این راه همراهی 
میکنند؟ ممکن اسـت آنـها دیـدگـاه مـتـفـاوت و مـتـضـادی از 
مـوفـقیت نسبت بشـما داشـتـه باشند. ) و یا اصلا\" دیـدگاهی 
نداشته باشند ( دوسـتـان به علت تاثیرات منفی راه رسیدن بـه 
اطرافیان  از  میکنند.برخی  دشوار  و  برایتان سخت  را  موفـقیـت 
حتی ممکن است متوجه پـتـانـسیـل و استعدادهای نهانی شما 
نشده و باعث زمین خوردگی وتردید در قابلیتها و تواناییها گردند. اما 
بیاد داشته باشید که نباید دیگران را مقصر بدانید؛ شما فقط یك 
قربانی بیگناه نیستید.با وجود ابراز بی اعتنایی آنها هنگام بیان ایده ای 
کاری جدیدتان،بخاطر داشـته باشید که این شما هستید که چنین 
همراهانی را در آن لحـظـه و لـحـظـات آتی برای خود برگزیده ید.اگر 
این گونه روابط دوستی برایتان اهمیت دارد، کاری که باید انجام 
دهید همسو نمودن دوستانتان با سیستم و خط مشی خود .چنانچه 
توانـستـید متقاعدشان کـنید که انسانی شایسته اعتماد و اطمینان 
میباشید، آنها را دوستان واقـعـی خـود دانسته و در غیر اینصورت 

برای همیشه از زندگی خود بیرونشان کنید. 
 - بدبینی

نکته اینجاست که می توانید به هر چه که باور دارید برسید. از خود 
بپرسید که چه نوع افکاری را با خود حمل می کنید. آیا خوشبین 
هستید یا بدبین؟ اگر باور ندارید که می توانید برسید، پس نخواهید 

توانست. 
بدبینی تان هر لحظه شما را پیش می برد. درخواهید یافت که 
ناخودآگاه خود را تخریب می کنید. خوشبینی را در خود پرورش 
دهید. به دنبال راه هایی باشید تا باور کنید که می توانید به موفقیت 

برسید. 
تعریف موفقیت از نظر هرکس متفاوت است

  - قبول نکردن مسئولیت
من یاور پلیس ناحیه هستم و چند روز قبل با یك افسر پلیس همراهی 

کردم تا دو زندانی را به دادگاه ببرد. هر چه می گذشت، زندانیان 
بهانه هایی می آوردند که آنچه را که قاضی برایش حکم صادر کرده، 

انجام نداده اند.
 پس از برگرداندن زندانیان به زندان، به افسر پلیس گفتم که افراد 
ناموفق و زندانیان، هر دو عادت های بد یکسانی دارند. آنها مسئولیت 

زندگی خود را نمی پذیرند. 
خط آخر این است که: شما مسئول هستید، چه انتخاب کنید که به 
آن اعتراف کنید یا آن را بپذیرید یا نه اما وقتی آن را می پذیرید )و این 
زمانی است که قدرتمند می شوید(، در جاده موفقیت گام برمی دارید.

 فقدان منابع
هیچ چیزی ناهنجار تر از این مـوضـوع نـیست که انسان با وجود 
داشتن همه قابلیـتهای لازم جـهت رسـیدن بـه مـوفقیت، فقط 
بخاطر عوامل خارج از کنترل خود، از پیشرفـت باز ماند. فقدان منابع 
مالی و یا کمبود زمان بدلیل نگهداری از خانواده و یا مسؤلیتهای دیگر 
میتواند یك قاتل واقعی باشد. رشد کـردن زیـر خـط فقر و یا تامین 
نمودن نزدیکانی که به شما نیازمند هستند، آینده را بسیار متفاوت 
از آن چـیـزی کـه در تصـورتـان بوده ترسیم خواهد نمود.البته باید 
دانست که موفقیت نه فقط بر اساس مقیاسهای متفاوت، بـلـکه در 
مـکانهـا و شرایط گوناگون نیز مورد سنجش قرار میگیرد. باید پذیرفت 
که زندگی و هدفهـای مــورد نظر انسان ممکن است دستخوش 
تغییرات قرار بگیرند که در این شرایط، تـوانـایی شما در تطبـیق خود 

با این تغییرات یك مقیاس بزرگ موفقیت بشمار میرود. 
 سرزنش خود

گاهی اوقات ما خودمان را به دلایلی سرزنش می کنیم. یاد بگیرید 
چگونه از پس افکار و احساسات بد نسبت به خود در شرایط بحرانی 
برآیید. این موضوع برای موفق شدن بسیار ضروری است. ممکن است 
موضوعاتی شما را ناراحت کند. یادبگیرید احساسات تان را به روشی 
مناسب ابراز کنید و هرگز خودتان را بابت موضوعی آزار نداده و افکار 
ناراحت کننده به مغزتان راه ندهید.این گونه افکار وقت و انرژی بسیاری 

از شما خواهند گرفت. 
- انتخاب افراد نامناسب برای وقت گذرانی

ما را به راحتی تبدیل به محصولی از محیط می کند. به همین دلیل 
است که گذراندن وقت با کسانی که به شما فشار می آورند تا به عقب 

بازنگردید، اهمیت فراوانی دارد.
 در مورد افرادی که اطراف تان هستند چطور؟ آیا افرادی با صلاحیت 
هستند که مشوق تان هستند و در راه موفقیت به شما قدرت می 

بخشند؟ اگر نه، حرکتی به خود بدهید.
 - نیاز به دیدگاهی درون نگر

معلم مدرسه، راهبه، افسر ارتش و سرایدار میتوانند بطرق مختلفی 
مـوفق باشنـد. با اینکه موفقیت در کار ممکن است جذابتر از همه 
بنظر برسد، اگر در زمان مـورد انتـظار به آن دست نیافتید، بیمناک 

نگردید. یـك قـدم بـه عـقـب بـازگـشـته و عـلـت را بـررسـی نمایید.
خواه دوستانتان مقصر باشند و خواه اعتماد بنفستان، دقت کنید که 
قدمهای صحیـحـی جهت بهینه نمودن فرصتها برای بدست آوردن 

موقعیتی موفق تر و راضی کننده تر بردارید. 
- نیازهای دیگران را ببینید

اگر فقط به نیازهای خود توجه کنید هرگز موفق نمی شوید. شما 
ممکن است با سوء استفاده از دیگران به ثروت هنگفتی رسیده باشید. 
اگر این گونه است هرگز در بین افراد موفق جایی ندارید، چراکه در 
نهایت وقتی با خودتان روراست هستید، نمی توانید شاد باشید . بهترین 

روش موفق شدن در زندگی، کمك کردن به دیگران است.
 - زندگی بی هدف

باید نسبت به زندگی تان احساس مسئولیت کنید و اهدافی برای خود 
درنظر داشته باشید. در حقیقت هر کس در زندگی باید برای هر 
روز خود برنامه و هدفی داشته باشد تا درنهایت به هدفی بزرگتر و 
سپس موفقیت دست پیدا کند. بی هدف زندگی کردن، هدر دادن 

وجود باارزش یك انسان است.
 - نداشتن بینش

افراد موفق همیشه ماه ها و سال های موفقیت خود را پیش از اینکه 
آنها را زندگی کنند، می بینند. آنها توانایی نگاه کردن به جلو را دارند و 
آینده را می بینند و خوب هایی را که به زندگی شان، خانواده شان و 

کارشان خواهند آمد تصور می کنند.
 نداشتن بینش یك مانع بزرگ است. بنشینید و دیدن آینده را تمرین 

کنید – و آن را به خوبی بسازید! 
گاهی در میانه راه یادمان می رود در ابتدا چه کار می خواستیم انجام 
دهیم. البته زندگی گاهی اوقات شرایطی را به وجود می آورد که در 
مسیر متفاوتی قرار بگیریم، اما بیشتر مواقع گناه این متفاوت رفتار 
کردن ها و فراموش کردن رویاهایمان برگردن خودمان است. اگر 
می خواهید موفق باشید باید مراقب باشید اهداف تان را فراموش نکنید. 

- تسلیم نشوید
وقتی با مانعی روبه رو می شوید چه می کنید؟ تسلیم می شوید یا نهایت 
تلاش تان را برای رویارویی با آن به کار می برید؟ افراد موفق هرگز 
تسلیم نمی شوند و خود را برای رسیدن به مقصد متعهد و مسئول 

می دانند. 
- سوال بهتر از جواب

درحالی که بیشتر مردم فکر می کنند داشتن جواب، بهتر از داشتن 
سوال است باور دارم که داشتن سوال بهتر است؛ زیرا منجر به یادگیری 
بیشتری می شود. درحالی که بیشتر افراد باور دارند که اشتباه کردن 
چیز بسیار بدی است باور دارم که اشتباه چیز خوبی است؛ زیرا باور 
دارم که با اشتباه کردن و واکنش نشان دادن نسبت به آنها چیزهای 
زیادی می آموزیم.درحالی که بیشتر مردم فکر می کنند درد چیز بدی 

است باور دارم که داشتن درد آدم را قوی تر می کند.

موانع موفقیت کدامند؟ 
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اصل  مطابق  را  برجام  به  دولت  نگاه  دولت  سخنگوی 
176 قانون اساسی دانست و گفت: وقتی مصوبات شورای 
عالی امنیت ملی به تایید رهبر معظم انقلاب برسد، برای 
همه لازم الاتباع است و نیازی به تصویب مجلس شورای 

اسلامی نیست.
به گزارش ایرنا، محمد باقر نوبخت در نشست خبری روز سه 
شنبه ضمن گرامیداشت روز خبرنگار افزود: رویکرد مجلس در 
ارتباط با مذاکرات هسته ای و توجه به آن کاملا متفاوت با رویکرد 
آمریکا حزب رقیب که مخالف  آمریکا است، در کنگره  کنگره 
مذاکرات است برای بلااثر کردن نتایج مذاکرات فعال شده است 
اما مجلس شورای اسلامی موافق مذاکرات هسته ای است و برای 
صیانت از منافع ملی تلاش می کند و دولت نیز از این جهت همواره 

از مجلس قدردان است.
حفظ  برای  دولت  الزام  به  که  قانون  در  اما  افزود:  وی 
شورای  مجلس  است،  شده  تصریح  ای  هسته  دستاوردهای 
اسلامی اجرایی شدن و موثر بودن مذاکرات را مشروط اعلام 
کرده است که در ماده واحده آن آمده است در راستای مصونیت 
از منافع ملی هرگونه نتایج مذاکرات با کشورهای 5+1 در صورتی 
معتبر است که الزامات »لغو همه تحریم ها به صورت یك جانبه، 
امنیت  عالی  و رعایت مصوبات شورای  آژانس  نظارت متعارف 

ملی« به صورت شفاف رعایت شود.
سخنگوی دولت ادامه داد: مجلس شورای اسلامی در جهت 
معتبر  را  مذاکرات  شرطی  به  دستاوردها  حفظ  و  ملی  منافع 
دانست که موارد فوق رعایت شود اما استنباط ما این است که 
این موضوعات مغایر اصل 176 قانون اساسی است، چرا که وقتی 
مصوبات شورای عالی امنیت ملی به تایید رهبر معظم انقلاب برسد، 
برای همه لازم الاتباع است و نیازی به تصویب مجلس شورای 

اسلامی نیست.
ای  پیرامون مذاکرات هسته  در  اضافه کرد: آن چه  نوبخت 
صورت می گیرد نیاز به استجازه از مرجع دیگری جز شورای 
عالی امنیت ملی ندارد و این موضوع در خصوص توافق نامه های 
سعدآباد و پاریس هم این چنین بوده است و آن ها نیز به مجلس 

ارایه نشده است.
وی اظهار داشت: اما در این ماده واحده یك تبصره وجود دارد 
که در آن آمده است »براساس اصول 77 و 125 قانون اساسی 
نتایج مذاکرات باید به مجلس شورای اسلامی ارایه شود« که در 
اصل 77 در ارتباط با این که به چه صورت باید نسبت به معاهدات 
بین المللی عمل شود تصریح شده است که »عهدنامه ها، مقاوله 
نامه ها، قراردادها و موافقت نامه های بین المللی باید به تصویب 

مجلس برسد.«
سخنگوی دولت گفت: در اصل 125 قانون اساسی آمده که 
امضای عهد نامه ها، مقاوله نامه ها، قراردادهای بین المللی و امضای 
پیمان ها پس از امضای رییس جمهوری یا نماینده قانونی آن به 
تصویب مجلس شورای اسلامی برسد اما چون در این توافق امضای 
رییس جمهوری یا نماینده قانونی آن نیست، نیازی به تصویب 

مجلس ندارد.
نوبخت افزود: البته پروتکل الحاقی به مجلس شورای اسلامی 
ارسال خواهد شد اما برجام یك توافق کلی است که محدودیت 
هایی را برای طرف مقابل و برای ما که سرجمع آن به نفع مردم 

است، پذیرفته شده است.
وی اظهارداشت: هیچ کدام از 6 کشور طرف مذاکره نیز این 
توافق را به مجلس خود ارسال نکرده اند و به تصویب نرسانده اند 
بنابراین شورای عالی امنیت ملی در حال پیگیری موضوع است و 

موضوع را اطلاع رسانی خواهد کرد.
سخنگوی دولت با تاکید بر این که معتقد هستیم این مذاکرات 
برد- برد بوده است، تصریح کرد: البته به طرف مقابل اعلام کردیم 
که خیلی اعتماد نداریم و چنانچه به تعهدات پایبند نباشند ما نیز 
به تعهدات پایبند نخواهیم بود و در جهت منافع ملی خود اقدام 

خواهیم کرد.

 سند محرمانه ای در برجام نداریم
نوبخت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا سند محرمانه ای 
در برجام وجود دارد؟ گفت: نه اینچنین نیست، ما سند محرمانه ای 

در برجام نداریم. برجام بسیار شفاف است. 
انرژی اتمی برای  المللی  با آژانس بین  در مورد ارتباطمان 
بازدیدها، با توجه به اینکه مجلس شورای اسلامی مشخص کرد 
که باید زیر نظر دستگاه های ذیربط باشد و شورای عالی امنیت 
ملی نیز بر این کار نظارت می کند، از این رو هیچ نگرانی وجود 

ندارد.

رسانه ها برای بهبود اجرای حذف اقشار پر درآمد
 کمک کنند

سخنگوی دولت درباره حذف یارانه اقشار پردرآمد گفت: وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی که مسوول این کار است به دفعات 
اطلاع رسانی کرده و این وزارتخانه به تدریج نسبت به حذف یارانه 
خانواده های پردرآمد اقدام می کند. نوبخت خطاب به رسانه ها 
گفت: شما که می خواهید عدالت توسط این وزارتخانه در توزیع 
یارانه انجام شود، همان طور که در آغاز اجرای این قانون کمك 

کردید، اکنون هم برای بهبود اجرا مساعدت کنید. 
وی توضیح داد: وزارت کار اعلام کرده که براساس پیش بینی 
ها امکان اشتباه وجود دارد، بنابراین امکان اعتراض محفوظ است. 
تعدادی از افراد هم که اعتراض کرده اند، اعتراضشان درست بوده و 

بسیاری هم اعتراضشان نادرست بوده است. 
سخنگوی دولت ادامه داد: همان طور که پیش بینی می شد 
احتمال خطای چند درصدی هم وجود دارد. انتظار ما از رسانه 
هایی که دولت را ترغیب به حذف یارانه پردرآمدها می کردند این 
است که کسی را که اظهار می کند یارانه اش به نادرستی حذف 
شده این موارد را به عنوان مشکلات مطرح نکند، چرا که این امر 

باعث کندتر شدن روند حذف می شود. 
نوبخت ادامه داد: حذف اقشار پردرآمد از دریافت یارانه به دقت 
در حال انجام است، کسانی هم که اعتراض می کنند، اعتراض آن 
ها بررسی می شود اما به نظر می رسد وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی تا این جا به خوبی عمل کرده است. 

اختلاف بین دستگاه ها مدیریت می شود
به سوالی درباره اختلاف شرکت  سخنگوی دولت در پاسخ 
مخابرات و شرکت ارتباطات زیرساخت و احتمال قطعی اینترنت 
گفت: بله ممکن است یك وزارتخانه با وزارتخانه های دیگر یا یك 
دستگاه با دستگاه دیگر مشکل داشته باشد اما اینترنت قطع نخواهد 

شد و این مشکل به خوبی مدیریت می شود.
سازمان  دارند  اختلاف  هم  با  دستگاه  دو  اگر  افزود:  نوبخت 
مدیریت آن ها را دعوت کرده و سخنانشان را می شنود، ضمن 
این که اعتبار هر دو دستگاه شرکت مخابرات و شرکت ارتباطات 

زیرساخت نزد سازمان مدیریت و برنامه ریزی است. 

فرمانداران باید با دولت همسو باشند
این مقام دولت تدبیر و امید در پاسخ به سوالی درباره همسو 
شدن فرمانداران گفت: استانداران، نمایندگان عالی دولت در استان 

ها و فرمانداران نیز نماینده دولت در شهرستان ها هستند.
نوبخت ادامه داد: فرمانداران باید دقیقا سیاست دولت تدبیر و 
امید را که می تواند با سیاست های گذشته متفاوت باشد به خوبی 
اجرا کنند، اگر آن ها با دولت همسو نباشند امکان اجرای سیاست 

ها و منویات دولت وجود نخواهد داشت. 
به گفته وی وزارت کشور تا کنون تلاش کرده که اگر مواردی 

مبنی بر ناهماهنگی تشخیص دهد آن را هماهنگ کند. 

مسوولان دولت قبل حرف های خود را 
به رسانه ها منعکس کنند

خبرنگاری درباره تقاضای مناظره برخی مسوولان دولت قبل با 

دولت تدبیر و امید پرسید که وی پاسخ داد: حتما حرف هایی دارند، 
ما استقبال می کنیم که حرف های خود را به رسانه ها منعکس 
کنند تا ما از نظراتشان و حتی اگر انتقاد و مطلب اصلاح گرایانه ای 

دارند، استفاده کنیم.

توجه به اعتبارات خرد برای اشتغالزایی
نوبخت در مورد این که باید برای اعتبارات خرد فکری کنیم 
چرا که این بخش اشتغال زا است، گفت: بانك ها نگران هستند که 
پول های خود را برای اعتبارات خرد در اختیار افرادی که مطمئن 

نیستند بتوانند پول بانك را بازگردانند، قرار دهند.
وی افزود: به همین جهت سازمان مدیریت و برنامه ریزی وارد 
شده و طرحی درباره چگونگی تسهیلات و اعتبارات برای بنگاه های 

خرد را با وزارت صنعت، معدن و تجارت امضا کرده است.
سخنگوی دولت ادامه داد: سازمان مدیریت و برنامه ریزی در 
این بخش 2۰۰ میلیارد تومان قبول تعهد کرد که تسهیلات ارزان 

قیمت ارایه دهد.

اجازه نفود هیچ کشوری را به اقتصاد ایران نمی دهیم
نوبخت در پاسخ به سوالی درباره نگرانی رهبر معظم انقلاب در 
مورد نفوذ آمریکا گفت: دولت نه تنها با نفوذ آمریکا بلکه با نفوذ هر 

کشوری در شرایط پسا تحریم مقابله خواهد کرد.
نگران هستند  ها  آمریکایی  که  همانطور  کرد:  تصریح  وی 
که ایران در مذاکرات دست بالا را داشته است، مطمئنا اگر با 
ارجح  ما،  ملی  منافع  مذاکره شویم،  وارد  دیگر هم  کشورهای 

خواهد بود.
سخنگوی دولت تاکید کرد: ما نه تنها اجازه نفوذ هیچ کشور را 
به اقتصاد ایران نخواهیم داد بلکه از عرصه های سیاسی و فرهنگی 
هم به خوبی دفاع می کنیم. فرزندان ملت )دولتمردان( که پیروان 
واقعی رهبر معظم انقلاب هستند از این سنگرها به خوبی دفاع 

خواهند کرد.

 بسیاری از بخش های کشور روی گسل قرار دارد
سخنگوی دولت در پاسخ به برنامه های دولت برای موضوع 
زلزله نیز گفت: بسیاری از بخش های کشور روی گسل ها قراردارند 
و دولت برنامه متعددی برای این موضوع دارد و اساس تشکیل 

سازمان مدیریت بحران برای مقابله و پیشگیری از زلزله است.
نوبخت افزود: دولت سالانه چند درصد از اعتبارات خود را برای 

پیشگیری از زلزله تخصیص داده است.

توجه به موضوع حمل و نقل عمومی ضروری است
رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزی کشور درپاسخ به اقدامات 
دولت در سامان دهی به وضعیت حمل و نقل در کشور نیز اظهار 
داشت: حمل و نقل باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا افراد مجبور 
به استفاده از وسایل نقلیه شخصی نشوند و این یکی از موضوعات 

زیربنایی آینده است.

سخت بودن سال آینده واقع بینانه است
نوبخت درپاسخ به این که گفته می شود سال آینده سال 
سختی برای دولت است، افزود: این گفته واقع بینانه است چرا 

که درآمدهای دولت تا کنون متناسب با پیش بینی نبوده است؛ 
هرچند هنوز شرایط تحریمی را طی می کنیم تا بعد از اجرایی 
شدن برجام بتوانیم از منابع آزاد شده استفاده کنیم اما تلاش داریم 

که شرایط را به درستی مدیریت کنیم.
وی ادامه داد: باید بین دو واژه کسری بودجه و عدم تحقق 
منابع، تفاوت قایل شویم چرا که عدم تحقق منابع سرنوشت هرساله 

کشور است اما کسری بودجه طی سه سال گذشته نداشته ایم.
سخنگوی دولت اضافه کرد: دولت تلاش کرده است تا هر چه 
می تواند منابع جاری را کاهش دهد و آن را در منابع عمرانی هزینه 
کند، اقدامی که در سال های گذشته به صورت عکس عمل شد و 

هزینه های جاری کشور بیشتر از هزینه های عمرانی بود.
نوبخت یادآور شد: دولت تلاش دارد تا با انضباط مالی و صرفه 

جویی، هزینه جاری را مورد استفاده قرار دهد.

رفع تحریم ها در توسعه صنعت حلال موثر است
وی در پاسخ به سهم ایران از صنعت حلال در بازارهای بین 
المللی گفت: در حال حاضر سهم مناسبی در این صنعت نداریم. 
در حالی که ظرفیت برای ارایه در کشور بسیار است و برای این 
منظور وزارت صنعت، معدن و تجارت مامور شد در جهت گسترش 

و داشتن بازار اقدام کند.
سخنگوی دولت افزود: در شرایط پس از تحریم به دنبال سه 
موضوع سرمایه گذاری خارجی، دستیابی به تکنولوژی و دانش فنی 

به روز و کمك در جهت دستیابی به بازارهای خارجی هستیم.

 رسیدگی به اتهامات دولت قبل در دستگاه قضا
نوبخت در پاسخ به شکایت مطرح شده نسبت به دولت یازدهم 
و شکایات دولت یازدهم از دولت قبل نیز گفت: شکایتی که یکی 
از دولتمردان قبل نسبت به دولت فعلی مطرح کرد چون بعد از 
آن وی دستگیر شد، این طور مطرح شد که با شکایت دولت این 

اتفاق افتاده است.
وی افزود: معتقدیم در حال حاضر که تمامی اسناد و مدارک در 
اختیار دولت قرار دارد، نباید شروع به ایراد برخی اتهامات بگیریم 
و معتقدیم اگر اتهامی وجود دارد به جای رسانه ای کردن، برای 

رسیدگی به مرجع قضایی ارسال شده است.
سخنگوی دولت ادامه داد: اگر هر از گاهی نیز معاون اول رییس 
جمهوری موضوعی را مطرح می کنند چون رییس ستاد هماهنگی 
مبارزه با مفاسد اقتصادی است، مطالبی را درباره پرونده های مفتوح 

بیان می کند.
نوبخت گفت: همه دولتمردان اخلاقا در تعارض می دانند در 
غیاب افراد، اتهامی را مطرح کنند اما سناریویی شروع شده که 
تلاش شود برای مسئولین دولت فعلی هم اتهاماتی ایراد کنند که 
به همه سروران توصیه می کنیم هیچ موردی را اغماض نکنند و در 
هر موردی اگر خلافی صورت گرفته است به جای تشویش اذهان 

عمومی، به دستگاه قضایی ارسال کنند.
وی افزود: از جمله موضوعات موردی بود که از سوی مسعود 
میرکاظمی مطرح شد که ما ایشان را فرد با شخصیت و معتقد به 
قیامت می دانیم اما با توجه به این که بیش از 1۰ سال است که 
این موضوع در حال بررسی است، اگر دستگاه قضایی فسادی را 

مشاهده می کرد، با آن برخورد می شد.

مصمم هستیم که از سهمیه بازار نفت خود دفاع کنیم
سخنگوی دولت در پاسخ به این که گفته می شود بعد از لغو 
تحریم ها سهمیه نفت ایران کاهش خواهد یافت، گفت: نسبت به 
اجرایی شدن این موضوع فاصله داریم اما به هر میزان فرصت ایجاد 

شود از بازار استفاده خواهیم کرد.
نوبخت ادامه داد: این که گفته می شود سیاست دولت پس از 
ورود به بازار بعد از لغو تحریم ها تنزل میزان صادرات نفت است، 
سیاست نادرستی می دانیم و تلاش می کنیم سهمیه و بازار خود 

را احیا کنیم.
وی تصریح کرد: مصمم هستیم از سهمیه و بازار خود دفاع 
کنیم و توافق کنیم با آن هایی که بیش از سهمیه وارد بازار شده 

اند، عقب نشینی کنند.

 دولت قدردان اطلاع رسانی خبرنگاران است
سخنگوی دولت درپاسخ به نگاه دولت نسبت به خبرنگاران نیز 
اظهار داشت: رابطه دولت با خبرنگاران عاطفی است و دولت به 
صورت اصولی و منطقی قدردان خبرنگاران است چرا که در جهت 
پاسخگویی دولت، رعایت اخلاق حرفه ای و انعکاس خواسته های 

جامعه تلاش می کنند.

گزارش: مریم محمدپور

استیضاح علی طیب نیا وزیر اقتصاد دولت یازدهم چند روزی 
است که در مجلس نهم کلید خورده است؛ اما این اولین باری 
به محك  را  اقتصاد  وزیر  تصمیم می گیرد  که مجلسی  نیست 
رأی اعتماد مجدد بگذارد. پیش از این مجلس هشتم استیضاح 
شمس الدین حسینی را عملی کرد. استیضاح او روز متفاوتی را 
در مجلس رقم زد. روز سه شنبه دهم آبان سال 9۰ وزیر اقتصاد 
احمدی نژاد به مجلس آمد تا در اعتراص به مشکلات اقتصادی 
عدیده ای که مردم گریبانگیر آن شده بودند، استیضاح شود. عدم 
اجرا، اجرای ناقص و یا نقض احکام قانونی مربوط به وظایفی که 
نسبت به بانك ها یا نهادهای پولی و مالی داشته است، نصب افراد 
به سمت های مهم بدون آن که صلاحیت یا اهلیت لازم را داشته 
باشند، عدم نظارت بر کارکرد بانك ها به عنوان نماینده دولت به 
رغم هشدارهای نهادهای نظارتی و عدم مقاومت در برابر اعمال 
نفوذ مقامات اجرایی، 4 محور طرح تهیه شده برای استیضاح وزیر 
اقتصاد بود و 22 نماینده مجلس هم پای آن را امضا کرده بودند، 
البته اصل ماجرا شفاف تر از این حرف ها بود و از اختلاس سه هزار 

میلیارد تومانی آب می خورد.
طراحان این استیضاح، بروز چنین اختلاسی را دست کم ناشی 
از قصور شمس الدین حسینی می دانستند. حسینی کسی است که 
در اواسط دهه هفتاد در زمان حمید میرزاده اولین کار جدی خود 
را در بدنه دولت به عنوان کارمند سازمان برنامه و بودجه وقت آغاز 
کرده بود و اولین پست مدیریتی خود را به عنوان مدیر کل روابط 
عمومی وزارت نیرو در زمان بیژن زنگنه در سوابق خود داشت. او 
در سن 43 سالگی در 15 مرداد ماه سال ۸۸ در مقابل نمایندگان 
مجلس هشتم پشت تربیون مجلس قرار گرفت تا از برنامه های خود 

به عنوان وزیر امور اقتصاد و دارایی دفاع کند.
خاوری پای حسینی را به مجلس کشاند

طرح استیضاح وزیر اقتصاد پس از فاش شدن ماجرای اختلاس 
سه هزار میلیارد تومانی در شبکه بانکی ایران کلید خورد. این 
نامیده  ایران  بانك داری  تاریخ  در  اختلاس  بزرگ ترین  اختلاس 
شد. وزیر اقتصاد متهم شد که فردی نامناسب را به ریاست بانك 
ملی ایران منصوب کرده است. محمودرضا خاوری رییس بانك 
ملی ایران که تابعیت کانادا را دارد پس از مطرح شدن نامش 
در پرونده اختلاس، از ایران گریخت و اینك در شهر تورنتو در 
کانادا به سر می برد. مدیرعامل مستعفی بانك ملی برخلاف وعده 
پیشین سخنگوی وقت این بانك به ایران بازنگشت تا استیضاح وزیر 
اقتصاد و برکناری رئیس کل بانك مرکزی به دلیل کوتاهی در انجام 
وظایف خود و عدم  اطلاع از خروج محمودرضا خاوری مدیرعامل 
بزرگ ترین بانك دولتی ایران وارد فاز تازه ای شود. بازنگشتن خاوری 
دست کم باعث شد که رضایت نسبی افکار عمومی از برکناری 4 
مدیر بانکی به نارضایتی بیشتری تبدیل شود، چراکه مسئولان 
ارشد اقتصادی کشور درباره ادعای فرار خاوری مدیرعامل مستعفی 
بانك ملی که البته در دولت  های گذشته هم مدیرعامل بانك سپه 
بود و عزیمت او به کانادا، سکوت کرده  بودند و این پرسش مطرح 
شد که آیا او بدون هماهنگی از ایران رفته یا اینکه از او خواسته شده 

با خروج از کشور استعفا دهد.
کدام نماینده ها استیضاح را امضا کرده بودند؟

استیضاح وزیر اقتصاد دولت دهم، اول آبان 9۰ اعلام وصول شد 

و پای آن را آقاتهرانی نماینده تهران، ابیانی راد نماینده قائم شهر، 
اکبریان نمایده کرج، اکرمی نماینده تهران، برنا نماینده بروجن، 
توکلی نماینده تهران، ثروتی نماینده بجنورد، جعفری نماینده 
کبودرآهنگ، دهقان نماینده چناران، رضاحسینی نماینده شهر 
بابك، صادق نماینده آستانه اشرفیه، عباسپور نماینده تهران، قاضی 
پور نماینده ارومیه، کاتوزیان نماینده تهران، کعبی نماینده آبادان، 
کوچکی نژاد نماینده رشت، مطهری نماینده تهران، مطهری نماینده 
شبستر، مقیمی نماینده بهشهر، موسوی لارگانی نماینده فلاورجان، 
نادران نماینده تهران و نقوی نماینده ورامین در مجلس هشتم 

امضا کرده بودند.
موافقان استیضاح چه گفتند؟

استیضاح حسینی از صبح در جلسه علنی شروع شد و تا عصر 
ادامه یافت. سردمدار استیضاح کنندگان نیز احمد توکلی بود. 
او در نطق مخالفتش با وزیر اقتصاد با بیان این که قرار بود مزه 
عدالت به همه مردم چشیده شود و دکان مافیا بسته شود، گفت: 
»ضعف مدیریت کار را به جایی کشانده که اکنون از جواب دادن به 
مردم خجالت می کشیم«. رییس وقت مرکز پژوهش های مجلس 
با اعلام این که سه نامه موجود حاکی از آن است که مشاور وزیر 
و مدیرکل بازرسی وی نسبت به اقدامات مالی گروه امیرمنصور 
آریا به وزیر اقتصاد هشدار داده بودند، گفت: »مردم توقع نداشتند 
در دوران مجلس و دولت طرف دار عدالت رکورد رانت خواری و 
سوءاستفاده مالی زده شود«. او به چگونگی داستان سوءاستفاده 
مالی گروه امیرمنصور آریا اشاره کرد و توضیح داد:  »خلاصه داستان 
این است که فعالیت گروه امیرمنصور در سال ۸5 به دست چند 
خواهر و برادر با راه اندازی یك شرکت توسعه شروع شد که تنها 
سرمایه آن ها 5۰ میلیون تومان بود اما طی سه سال سرمایه این 
شرکت دویست برابر شد و تا امسال شصت شرکت توسط این گروه 
تاسیس و خریداری شده است«. نماینده تهران ادامه داد: »تلخ تر از 
این داستان دریافت میلیاردها تومان تسهیلات و اعتبارات حکایت 
وثیقه هایی است که در قبال میلیاردها تاراج بیت المال گرفته شده 

است«.
چند نماینده دیگری که در حمایت از استیضاح سخن گفتند 
مانند توکلی، نامدار نبودند اما سخنانشان علیه عملکرد آقای وزیر 
کوبنده بود. به عنوان مثال عزیز اکبریان گفت: »چرا دارید دروغ 
می گویید در حالی که سهل انگاری وزارت اقتصاد و آقای وزیر در 

عدم نظارت بر پنج مجموعه زیرنظر وی کاملا محرز است.«
سیدعماد حسینی عضو کمیسیون انرژی مجلس، عبداله کعبی 
و حسین دهدشتی، اعضای کمیسیون انرژی و سیدحسن نقوی 
حسینی نماینده ورامین نیز در موافقت با طرح استیضاح وزیر وقت 

اقتصاد نطق داشتند.
دفاع حسینی از خودش

در حالي که به نظر مي رسید فضاي حاکم بر مجلس به نفع 
شمس الدین حسیني نیست و استیضاح کنندگان ادله متقني براي 
این کار دارند، وزیر اقتصاد پشت تریبون رفت و گفت که احمدي 
نژاد به او توصیه کرده از موضع متواضعانه اي در مجلس سخن 
بگوید. توصیه اي که حسیني به گوش جان شنیده و به آن عمل 
کرد. او در مقابل خواست مکرر نمایندگان براي »پوزش طلبي«، 
از مردم، نمایندگان و همکارانش در دولت عذرخواهي کرد و گفت 
اینکه تاکنون استعفا نداده بدین دلیل بوده که اختلاس اخیر در 
دوره مسئولیت وي رخ داده و نخواسته از زیربار مسئولیت شانه 

خالي کند.
نطق او از سوي رئیس مجلس تحسین شد و به دلیل تقارن با 
اذان ظهر، جلسه به پایان رسید تا ادامه بررسي استیضاح به جلسه 

عصر موکول شود.
احمدی نژاد در دفاع از حسینی

رئیس جمهور وقت راس ساعت 14 در حالی که تعداد کمی 
از نمایندگان در صحن حاضر شده بودند، وارد مجلس شد، اما  
حدود ساعت 14:2۰ پشت تریبون قرار گرفت. محمود احمدی نژاد 
نطقش را با دعای فرج آغاز کرد و 2۰ دقیقه اول از وقت خود را به 
تحولات خاورمیانه و فضای عمومی کشور اختصاص داد و تنها 15 
دقیقه درباره استیضاح سخن گفت. احمدی نژاد در لابه لای سخنان 
خود وقتی گفت »قوه قضائیه باید با هر کسی که هر غلطی کرده، 

برخورد کند«، با احسنت-احسنت نمایندگان روبرو شد.
او خطاب به مجلس گفت: »خواهش می کنم همه مراقب 
باشند. آبروی افراد خیلی مهم است. ما جمهوری اسلامی هستیم.« 
و »برخی گفتند استیضاح رای نیاورد، آبروی مجلس می رود. ولی 
من چنین تصوری ندارم. اکثر نمایندگان هم چنین تصوری ندارند. 

آبرو در گرو عدالت است«.
شوخی لاریجانی با احمدی نژاد

»آقای  گفت:  هایش  در خلال صحبت  دهم  دولت  رئیس   
حسینی فردی جوان است که تعامل خوبی با مجلس دارد. با آقای 
باهنر شوخی کردم و گفتم که 6-5 ماه است با هر وزیری که 
کار داریم، می گویند در مجلس است. نصف وقت وزرا در مجلس 
می گذرد و در خدمت شما هستند.« اما رئیس مجلس هشتم 
این سخن را بی پاسخ نگذاشت و به شوخی گفت: »لابد وزرا جای 
دیگری می روند و به شما می گویند مجلس هستند! چون اینگونه 
نیست که هر روز در مجلس باشند.« احمدی نژاد هم در پاسخ به او 
گفت: »لابد کمال همنشین در آنها اثر کرده است. چون نمایندگان 

هم خودشان در جلسات کمیسیون ها حضور نمی یابند!«
دفاع لاریجانی از وزیر اقتصاد احمدی نژاد: 

عذرخواهی او را بپذیرید
نادرترین اتفاقی که در جلسه استیضاح شمس الدین حسینی 
افتاد، نطق لاریجانی در دفاع از او بود. این اتفاق در طول دوران 
ریاست او بر مجلس تنها یك بار دیگر و در زمان رای اعتماد رستم 
قاسمی به عنوان وزیر نفت بود. رئیس مجلس هشتم با بیان اینکه 
معمولا در موارد استیضاح و یا رای اعتماد به وزیری، وارد بحث نمی 
شود، گفت که تنها برای دفاع از جایگاه سپاه پاسداران در حمایت از 

وزیر نفت نطق می کند.
لاریجانی سپس به جلسه سران قوا و رایزنی هایش با حسینی 
اشاره کرد: »دیروز به وزیر اقتصاد گفتم که بهتر است قبل از 
استیضاح شما کنار بروید چون احترام به افکار عمومي است. ایشان 
علتي داشتند که نگفتند؛ اما در جلسه سران قوا مطرح شد که 
اگرچه نباید بگوییم اما وقتي از خدا پنهان نیست از شما هم پنهان 
نباشد. من به آقاي احمدي نژاد گفتم که قصور وزارت اقتصاد در 
این مساله براي استیضاح کنندگان محرز است و براي احترام به 
افکار عمومي باید بروند و پیشنهاد کردم که او را عوض کنید و 
حتي به شوخي گفتم که سنت شما این است که هفت تا وزرا را 
عوض کنید، این هم رویش؛ اما موضع رئیس جمهور این بود که 
نباید به ناحق به افراد ظلم شود. بگذارید مساله روشن شود و با هر 
فرد خاطي برخورد شود. وزیر اقتصاد در مجموع وزیر توانمندي 

است. ما هم در گزارش کمیسیون اصل نود به این نرسیدیم که 
او واقعا مقصر است«.

به استیضاح حسینی رای  نمایندگان می خواست  از  او که 
ندهند ادامه داد: »حسیني امروز با صراحت چهار بار اعلام کرد 
که عذرخواهي مي کند. ما نباید به این پدیده و فرهنگ صحیح 
مسئولان  به  باید  باشیم.  توجه  بي  مسئول  یك  عذرخواهي 
تفهیم کنیم که اگر قصوري داشتند، عذرخواهي کنند. ملت و 
نمایندگانشان نیز متواضعانه بپذیرند تا این فرهنگ اصیل اسلامي 

جا بیفتد«.
ماجرای صدایی که توکلی در مجلس پخش کرد

پس از دفاع لاریجانی از حسینی، توکلی پشت تریبون رفت و 
مدارک خود را درباره آنچه که مدعی بود اظهارات دروغ حسینی 
است، ارائه کرد.  وی برای اثبات سخنان خود، صحبت های ضبط 
شده حسینی در کمیسیون اصل نود را در صحن علنی مجلس 
پخش کرد. حسینی گفته بود که در نصب جهرمي دخالتي نداشته 
و رئیس جمهور از او خواسته است که وي را براي مدیرعاملي بانك 

صادرات منصوب کند.
در نهایت، وزیر اقتصاد در آخرین دفاعش گفت: امیدوارم در 
آینده اگر روز دیگري وزیري آمد با آقاي توکلي حرف زد، شك 

نداشته باشد که او در جیبش دارد این مکالمات را ضبط میکند.
البته لاریجاني به او توضیح داد که توکلي ضبط سخنان وي را از 
کمیسیون گرفته است و اینگونه نبوده که خودش ضبط کرده باشد. 
با این حال توکلي در تذکري در پایان جلسه گفت: آقاي حسیني 
مرا متهم کرد که ضبط صوت مي گذارم در جیبم و صداي وزرا 
را ضبط مي کنم، در حالیکه اینگونه نیست. من این صوت را از 
کمیسیون اصل نود گرفتم و اجازه خواستم که آن را در جلسه 
علني منتشر کنم. رئیس مجلس این عذر توکلی را نپذیرفت و در 
پاسخ به وي گفت: من هم این توضیح را خدمت آقاي وزیر گفتم؛ 
اما شما هم اشتباه کردید. شما فقط اجازه داشتید اسناد کمیسیون 

را مشاهده کنید نه اینکه صوت را بیاورید اینجا و پخش کنید.
شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد ماند

رای گیری درباره طرح استیضاح وزیر اقتصاد به اوایل شب 
موکول شد اما آن شب، شب شانس حسینی بود؛ از مجموع 245 
نماینده حاضر در جلسه، 244 نفر در رای گیری شرکت کرده بودند 
و 141 نماینده به این استیضاح رای مخالف دادند، 93 نفر هم 

موافق استیضاح بودند و 1۰ نفر هم نظرشان ممتنع بود.
باز هم دفاع لاریجانی از وزیر اقتصاد، 

این بار طیب نیا
حالا و حدود چهار سال پس از دفاع لاریجانی از شمس الدین 
حسینی، در حالی که ماجرای استیضاح سردمدار اقتصادی کشور 
جدی شده است، رئیس مجلس بار دیگر به دفاع از وزیر پرداخته 
و این بار پیش از شروع استیضاح ابراز امیدواری کرده که از اساس 
استیضاحی انجام نشود. او روز دوشنبه وقتی وارد فرودگاه مشهد 
شده، در جمع خبرنگاران، طیب نیا را از وزیران زحمت کش دولت 
خوانده و گفته است: »مقرر شده با دوستان )نمایندگان معترض 
وسووال کننده( صحبت کرده تا در این زمینه همکاری بیشتری 

داشته باشند«.
 حال باید منتظر ماند و دید که اگر طرح استیضاح در دستورکار 
باز هم لاریجانی به عنوان نماینده مخالف  مجلس قرار بگیرد، 

استیضاح سخن می گوید یا خیر.

اخبار
آیت ا... هاشمی رفسنجانی: 

روحانی نمی خواهد 
کارها با قانون گریزی پیش برود

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، قانون مداری را یکی از ویژگی های 
دولت روحانی دانست و گفت: رییس جمهوری نمی خواهد کارها را با قانون 

گریزی پیش ببرد.

به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی روابط عمومی مجمع، آیت ا... اکبر هاشمی رفسنجانی 
در دیدار دبیران استانی سازمان دانشجویی حزب اسلامی کار درمورد عملکرد دولت آقای 
روحانی، به توافق هسته ای اشاره کرد و اظهارداشت: می بینید در آمریکا دمکرات ها و 
جمهوری خواهان که موافقان و مخالفان توافق هستند، بر توانایی های ایران تأکید می کنند.

وی همچنین در پاسخ به مطالبات دانشجویان درمورد انتخابات آتی و چگونگی برگزاری 
آن و ورود اشخاص تأثیرگذار به مجلس، اظهارداشت: اگر چه محدودیت هایی داریم و بعضاً 
بیشتر می شود، اما در مجموع حرکت به سوی بهتر شدن امور و انتخاب نمایندگان واقعی 

اندیشه های مردم پیش می رود.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، فعالیت احزاب در چارچوب قانون اساسی، برای 
احقاق حقوق مردم را مهم دانست و خاطرنشان کرد: خاصیت قانون اساسی مراعات و عمل 

به اصول اساسی آن است و هرکس اصول آن را مخدوش کند، دلسوز نظام نیست.
هاشمی رفسنجانی، در خصوص جایگاه مراجع در کشور، گفت: مراجع در جامعه احترام 

دارند و ورود آنها به مسایل اجرایی هم همراه با ملاحظات خاصی است.
استفاده تندروها از تریبون مجلس 

وی در پاسخ به اعتراض یکی از دانشجویان که هنوز مدیران دولت سابق در مسوولیت 
ها هستند، به محدودیت های دولت و تهدید وزرا به استیضاح اشاره کرد و گفت: به رغم 
وجود عقلای سیاسی در مجلس، گروه های تندرویی هستند که از تریبون باز آن در راستای 

خواسته های جناحی استفاده می کنند.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، عدم وجود احزاب نیرومند را یکی از مشکلات 

اساسی کشور دانست 
هاشمی رفسنجانی، انتساب حزب اسلامی کار به کارگران را مثبت ارزیابی کرد و خطاب 
به دانشجویان عضو سازمان دانشجویی این حزب، گفت: در جلسات دانشجویی و حزبی از 

کارگران دفاع کنید که هم تأثیرگذارترین و هم مظلوم ترین قشر جامعه ما هستند.
وی همچنین به مسوولان سازمان دانشجویی توصیه کرد که رابطه دوسویه خود با 
دانشگاه و حزب اسلامی کار را حفظ کنند، چون بخشی از دانشجویان ما از خانواده های 

کارگری برخاستند.

انتقاد تابش از ترکیب هیاتهای نظارت برانتخابات :

 شورای نگهبان از نزدیکان احمدی نژاد 
یار گیری می کند؟

نماینده اردکان در مجلس از نگراني جدیدي در جریان انتخابات و تایید 
صلاحیت ها خبر داد. 

محمدرضا تابش با اشاره به تعیین ترکیب هیات هاي نظارتي شوراي نگهبان در استان ها 
گوشزد کرد که در برخی استان ها افراد تعیین شده براي نظارت بر صحت برگزاري انتخابات 
و تایید صلاحیت ها  نگاهي جناحي و سیاسي دارند. در استان یزد افرادي از سوي شوراي 
نگهبان براي نظارت بر انتخابات مجلس شوراي اسلامي و خبرگان انتخاب شده اند که 
موضع گیري هاي شدید و غلیظي داشته اند و از مسئولان دولت قبل هستند. این نماینده 
اصلاح طلب اعتقاد دارد که تعیین ترکیب هیات های نظارت بر اساس نگاه سیاسي مي تواند 

به وجهه شوراي نگهبان هم آسیب برساند.
وي از شوراي نگهبان خواست ترکیب هیات نظارت بر انتخابات دراستان ها به نحوي 
نباشد که این تلقي به وجود افراد که موضع گیري دارند و شناخته شده  هستند در انتخابات 
اثرگذار خواهند بود. این اتفاق قطعا شوراي نگهبان را زیر سوال خواهد برد در گزینش 
اعضاي نظارتي شوراي نگهبان در استان ها  نگاه منصفانه اعمال شود و به طور متناسب از 
جناح ها و گروه هاي سیاسي نماینده اي حضور داشته باشد تا عدالت در مقام داوري رعایت 

شود.
تا کنون شوراي نگهبان  ترکیب هیات هاي نظارت بر انتخابات استان ها را تعیین کرده 
است. که با بررسي هاي صورت گرفته مشخص شد در برخي استان ها افرادي در ترکیب  این 
هیات ها حضور دارند که صاحب نگاه سیاسي خاص و گاهي تند هستند. در استان اصفهان 
از 5 عضو هیات نظارت شوراي نگهبان بر انتخابات  سه نفر از اردوگاه جریان هاي خاص 
هستند. به طور مثال حجت الاسلام و المسلمین سید احمد محی الدین میر مرشدی، 
مسئول نمایندگی ولی فقیه در نیروی هوایی سپاه و علیرضا جوادی در دولت احمدي نژاد 
حضور داشته او زماني معاون استاندار و فرماندار کاشان دولت سابق بوده است. همچنین 
حسین آذین، عضو دیگر هیات نظارت شوراي نگهبان در استان اصفهان،  گزینه معاونت 
سیاسي و امنیتي وزیر کشور دولت احمدي نژاد براي استان اصفهان بود. حجت الاسلام 
احمدی خرم از اعضاي هیات نظارت بر انتخابات خراسان شمالي نیز مسئول دفتر نهاد 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه جوادالائمه )ع( است. در استان فارس نیز محمد هادي صادقي 
که زماني ریاست دانشگاه شیراز را بر عهده داشت، در ترکیب هیات نظارت بر انتخابات 
حضور دارد. این استاد دانشگاه در زمان دولت احمدي نژاد در واکنش به بداخلاقي رئیس 
دولت با کامران باقري لنکراني، وزیر بهداشت وقت نامه حمایتي از لنکراني نوشت. باید 
یادآوري کرد که لنکراني زماني سخنگوي جبهه پایداري که نگاه خاص سیاسي داشت، 
بود. این افراد مشتي از نمونه خروار بودند که نشان مي دهد نگراني اصلاح طلبان براي نگاه 

سیاسي شوراي نگهبان و عدم ترکیب متناسب سیاسي در این نهاد صحت دارد.

وزیر نفت در مجلس:

نفت خام حداکثر 90 روزه فروخته می شود
وزیر نفت گفت: پس از تاریخ اعمال تحریم ها به جز یک مورد استثنایی که بابک 
زنجانی است، با خریدار بدقولی مواجه نبوده ایم و تمام دریافتی های فروش نفت 

به حساب شرکت نفت و از طریق بانک مرکزی به حساب خزانه واریز شده است.
 بیژن زنگنه وزیر نفت که روز گذشته برای پاسخگویی به سوال نادر قاضی پور نماینده 
مردم ارومیه در صحن علنی مجلس حاضر شده بود، در سخنانی به سوالات مطرح شده 
در خصوص مسائل مربوط به تاخیر در فروش نفت خام، عدم بهره گیری از توانمندی و 
تولیدات داخلی، عدم برداشت از لایه های نفتی پارس جنوبی و استخدام نیرو در وزارت 

نفت پاسخ گفت.
زنگنه در خصوص سوال نخست نماینده مردم ارومیه در مجلس با اشاره به اینکه در 
گذشته فروش نفت خام حداقل در منطقه در بازه زمانی 3۰ روزه و از طریق ال.سی صورت 
گرفته است، افزود: متاسفانه پس از اعمال تحریم های بین المللی علیه کشورمان نفت خام 

کشور حداکثر 9۰ روزه فروخته می شود و دریافت بالاتر از این بازه زمانی نیست.
وی با بیان آنکه دریافت وجه حاصل از فروش نفت خام پس از اعمال تحریم های بین 
المللی علیه کشورمان در بازه زمانی 9۰ و 1۸۰ روزه صورت گرفته است، گفت: نفت خام 

حداکثر 9۰ روزه فروخته می شود.
زنگنه اضافه کرد: در حال حاضر به دلیل مشکلات موجود، پول نفت فروش رفته در 
اختیار شرکت خریدار می ماند که البته در قالب توافق ژنو بخشی از آن در اختیار بانك 

مرکزی قرار می گیرد.
وزیر نفت افزود: اگر شر تحریم ها به عاملان آن برگردد در فروش نفت به روال عادی 

گذشته بازخواهیم گشت. 
زنگنه اظهار داشت: پس از تاریخ تحریم ها به جز یك مورد استثنایی که بابك زنجانی 
است، خریدار بدقول نداشته ایم و تمام دریافتی های فروش نفت به حساب شرکت نفت و 

از طریق بانك مرکزی به حساب خزانه واریز شده است.
وی در عین حال افزود: البته در یك مورد نیز هندی ها با وجودی که طبق قرارداد 
بایستی پول نفت را به صورت یورو پرداخت می کردند اما به دلیل وجود تحریم ها با مشکل 

مواجه شدند.
وزیر نفت در خصوص عدم استخدام های تعهد شده در وزارت نفت نیز با تاکید براینکه 
مطابق با ضوابط بودجه سال 1394 دولت استخدام را ممنوع کرده است، افزود: البته 

اقدامات اجرایی استخدام در حال اجرا است.
زنگنه ضمن تقدیر از دغدغه و حساسیت های نماینده مردم ارومیه در حوزه وزارت نفت، 
با اشاره به متن مفصل قرائت شده از سوی این نماینده، با تاکید براینکه این موضوعات به 
صورت مستقیم ربطی به سوال نداشته است، گفت: البته مسائل باارزش و مهمی که مورد 

علاقه ما نیز می باشد، عنوان شد. 
وی با تاکید بر اینکه مقدار صادرات نفت به نسبت قبل از تحریم ها فوق العاده کاهش 
یافته است، گفت: به همین دلیل بودجه دچار مشکل شده و جایگاهداران پول زیادی از 
خزانه دریافت نمی کنند و دلیل عدم گازرسانی در مناطق ذکر شده از جمله سیستان و 
بلوچستان، آذربایجان، کرمان و شرق هرمزگان که مورد سوال واقع شد این است که بیشتر 

از منابع داخلی و بند ق پول دریافت می کنند. 

نوبخت سخنگوی دولت:

برجام نیازی به تصویب مجلس ندارد

بازخوانی استیضاح وزیر احمدی نژاد در آستانه استیضاح طیب نیا

لاریجانی باز از وزیر اقتصاد دفاع می کند؟



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com۳۰۴ نثر الدرّ : ج ۱، ص

امیرالمؤمنین علی سلام ا... علیه :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: ۳29۰۳2۰9 - ۳29۰6۱6۰ صندوق پستی: ۳7۱85/۴۴95 
نشانی: قم، ۴5متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک ۴26 

اذان صبح:4/46 طلوع آفتاب:6/20 اذان ظهر:13/12 اذان مغرب: 20/23

ان
یح

:  ر
اپ

چ
۰2

۱ -
 65

6۰
79

۱7

خداى عزّ و جلّ، اخلاق نيكو را رشته ميان خود و بندگانش 

قرار داده است، پس لازم است هريك از شما به خلق و 

خويى چنگ زند كه متصل به خداى متعال باشد.

چهارشنبه - بیست و هشتم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3795 روزنامه

مقام قضایي: راي مرتضوي آماده است
گفته می شود:  رئیس مجتمع دادگاه هاي کیفري یك استان تهران از ابلاغ حکم پرونده سعید مرتضوي 
در ارتباط با تامین اجتماعي و کهریزک تا پایان هفته جاري خبر داد. محسن افتخاري در پاسخ به این سئوال 
که وکیل تامین اجتماعي اعلام کرده در مراجعه روز گذشته )دوشنبه( مرتضوي و وکلاي شکات، حکم پرونده 
به دلیل تایپ نشدن ابلاغ نشده است اظهار کرد: راي دادگاه تایپ شده و آماده است اما هنوز در سیستم ثبت 
نشده است. رئیس مجتمع دادگاه هاي کیفري یك استان تهران افزود: تا پایان هفته جاري، حکم دادگاه در 

خصوص این پرونده به طرفین ابلاغ مي شود.

رویت آنلاین هویت رأی دهندگان در وزارت کشور
گفته می شود: رحمانی فضلی وزیر کشور با اشاره به این که شناسایی هویت افرادی که قصد شرکت در 
انتخابات را دارند حتماً بایستی به دقت انجام شود، اظهار کرد: یکی از دغدغه های ما در انتخابات گذشته تاکنون 
سن رأی دهندگان و نیز افرادی بوده است که چند بار رأی می دادند و یا از شناسنامه های فوت شدگان و یا 
مدارک جعلی و تقلبی استفاده می کردند که با تلاش صورت گرفته توسط وزارت کشور و با همکاری سازمان 
ثبت احوال قرار بر این شد که همه صندوق های رأی در سراسر کشور به صورت آنلاین به سازمان ثبت احوال 
و نیز وزارت کشور متصل شوند و اطلاعات هر رأی دهنده ای در سراسر کشور در هر دو سازمان به صورت 

آنلاین نمایش داده شود اما رأی او خوانده نشود بلکه تنها هویت او دیده شود.

نامه 3۴۰ خاخام به کنگره در حمایت از توافق
گفته می شود: 34۰  خاخام آمریکایی در نامه ای به نمایندگان کنگره این کشور ضمن حمایت از توافق 
هسته ای با ایران از آنها خواسته اند تا این توافق را تایید کنند. به گزارش خبرگزاری فرانسه، در این نامه که 
به امضای 34۰ خاخام آمریکایی رسیده، آمده است: اعضای سنا و مجلس نمایندگان را تشویق می کنیم که 
توافق اتمی با ایران را تایید کنند. خاخام های امضا کننده این نامه اعلام کرده اند که به همراه تعداد زیادی از 
رهبران جامعه یهودی آمریکا به طور کامل از توافق هسته ای تاریخی با ایران حمایت می کنند. خبرگزاری 
فرانسه امضای این نامه را نشانه ای از اختلاف در جامعه یهودیان آمریکایی درباره توافق هسته ای با ایران 

ارزیابی کرده است.

اعلام اسامي زمین خواران حیران توسط یک نماینده
گفته می شود: نماینده مردم اردبیل در مجلس در نامه اي به معاون اول رئیس جمهور شرحي از 
جزئیات زمین خواري گردنه حیران به همراه 66 نفر از افراد دخیل در این ماجرا ارائه کرد. روز گذشته پیرموذن 
نماینده نیر و نمین در مجلس شوراي اسلامي متن دست نویس نامه خود به معاون اول رئیس جمهور را در 
میان خبرنگاران پارلماني توزیع کرد؛ در این نامه به شرح برخي جزئیات زمین خواري در منطقه حیران و 
بخش هاي تابعه آن پرداخته شده و اسامي برخي افراد از جمله بستگان نزدیك یکي از نمایندگان این منطقه 
در مجلس در متن نامه آمده است. نماینده مردم اردبیل در این نامه همچنین اسامي 65 نفر از افراد دخیل 
در این زمین خواري را که عمدتا از بستگان مسئولان محلي هستند ضمیمه کرده است که این اسامي در 

خبرگزاري مهر محفوظ است.

جانشینان پراید معرفی شدند
گفته می شود: رضا نقی زاده در حاشیه پانزدهمین نمایشگاه خودرو و صنایع وابسته در مشهد با اعلام 
اینکه تا پایان سال ساینا و تیبا جایگزین پراید می شوند، اظهارداشت: برهمین اساس میزان تولید پراید تا پایان 
سال کاهش خواهد یافت. وی با اشاره به اینکه خودروهای ساینا و ساندرو تا دو ماه آینده به صورت تجاری 
عرضه خواهند شد، افزود: ساندرو بر روی پلتفرم ال 9۰ و بصورت هاچ بك و اتومات طراحی شده و مصرف 
سوخت پایینی دارد که قیمت آن از سوی شورای رقابت تعیین خواهند شد. تقی زاده تصریح کرد: البته 

خودروی ساینا به قیمت 2۸ میلیون 5۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شده است.

طرح جریمه برای سرنشینان بدحجاب خودروها
گفته می شود: یك نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: طرح جریمه 1۰۰ هزار تومانی برای سرنشینان 
بدحجاب خودروها در کمیسیون قضایی مجلس در دست بررسی است. محمدعلی اسفنانی با اشاره به طرحی 
که برای برخورد با بدحجابان در کمیسیون قضایی مجلس در حال بررسی است، گفت: ماده یك و دو قانون 
صیانت از عفاف و حجاب در کمیسیون مشترک به تصویب رسید در ماده یك آمده است که اگر راننده 
اتومبیلی کشف حجاب کرد و یا در اتومبیلی که نشسته است دیگری کشف حجاب یا روزه خواری کند و یا 
مزاحم نوامیس مردم شود علاوه بر بحث مجرمانه ای که در قانون مجازات دارد تخلف راهنمایی و رانندگی 
است و راننده جریمه 1۰۰ هزار تومانی می شود و 1۰ نمره منفی نیز می گیرد. وی ادامه داد: ماده دو مربوط به 
ادارات و سازمان های دولتی است که اگر کارکنان در ادارات و سازمان های دولتی بدون حجاب اسلامی ظاهر 

شوند با کسر حقوق و تذکر شفاهی با درج در پرونده مواجه می شوند.

پیام جدید داعش این بار برای اردوغان
گفته می شود: دفتر رسانه ای موسوم به »ولایة الرقه« که وابسته به گروهك تروریستی داعش در 
سوریه است با انتشار ویدئویی تحت عنوان »پیامی به ترکیه« شماری از عناصر ترکیه و دولت این کشور 
را به انتقام گیری تهدید کرد. شبکه خبری »العالم« گزارش داد، یکی از عناصر ترُک زبان داعش در این 
ویدئو اعلام می کند که پس از پایان دوران »کمال الدین آتاتورک« لائیك، دوران »اردوغان خائن و طاغوتی 
فرارسیده است؛ کسی که به غیر آن چیزی حکم می کند که خداوند نازل کرده است«. وی تأکید کرد که 
این پیام خطاب به اردوغان، آمریکایی های سرور یهودیان، پ.ک.ک.، »ارتش آزاد و به جیره خواران مرتد آل 

سعود است«.

حمل قرص استامینوفن کودئین دار ممنوع!
گفته می شود: سرهنگ حسن مهری رئیس پلیس فرودگاه های کشور در حاشیه نشست مشترک 
فرماندهان پلیس فرودگاه کشور با سپاه حفاظت هواپیمایی در جمع خبرنگاران به اعزام حجاج از اول 
شهریورماه اشاره کرد و گفت : تنها موضوعی که در این زمینه برای پلیس مورد اهمیت است حمل مواد مخدر 
توسط زائرانی است که به دلیل سن بالا مجبور به استفاده از مواد مخدر هستند؛ یا بیمارند یا اعتیاد دارند. رئیس 
پلیس فرودگاه های کشور افزود:  ما در کلاس هایی که برای حجاج گذاشته ایم و همچنین طی عملیات های 
تخصصی به این افراد توصیه کرده ایم که از حمل مواد مخدر بپرهیزند. سرهنگ مهری ادامه داد: زائران بهتر 
است برای حفظ کرامت خود از حمل مواد مخدر و حتی قرص های استامینوفن کدئین دار صرف نظر کنند 
چرا که حجاج 1۰ تا 15 سال در نوبت تشرف بوده اند و اگر به هر دلیل و حتی کشف کمترین مواد مخدر 

دستگیر شوند، سفرشان کنسل خواهد شد.

به مناسبت هفته دولت صورت می گیرد

بازدید استاندار قم از بخش های
 سلفچگان و خلجستان

فرماندار قم گفت: استاندار ضمن بازدید از بخش های سلفچگان و خلجستان و دیدار با مردم، 
تعدادی از پروژه های انجام شده در این دو بخش را افتتاح می کند.

رضا سیار در جلسه هفتگی فرماندار با بخشداران و معاونان فرمانداری ضمن تبریك سالروز ولادت 
باسعادت حضرت فاطمه معصومه)س( و آغاز دهه کرامت و همچنین گرامیداشت یاد و خاطر شهدای 
دولت بر حضور گسترده مردم در برنامه های این ایام و همچنین هرچه باشکوهتر برگزاری این برنامه ها 

تاکید کرد.
وی با توجه به نزدیك شدن به هفته دولت و لزوم اطلاع رسانی خدمات دولت در یك سال گذشته 
در شهرستان قم و بخش های تابعه ضمن برنامه ریزی در این خصوص در سطح بخش ها و معرفی 
دستاوردهای دولت در بخش های مختلف خدماتی، عمرانی در روستاها گفت: بخشداری ها در یك سال 
گذشته ضمن هماهنگ کردن بخش های مختلف دولتی منشا خدمات فراوانی برای مردم بودند که باید 
در هفته دولت به اطلاع مردم رسیده شود و در کنار این موضوع با حضور بیشتر در جمع مردم از نظرات، 

پیشنهادات و مشکلات آنها از نزدیك مطلع شوید.
فرماندار قم از بازدید استاندار قم از بخش های تابعه در هفته دولت خبر داد و افزود: استاندار ضمن 
بازدید از بخش های سلفچگان و خلجستان و دیدار با مردم تعدادی از پروژه های انجام شده در این دو 

بخش را افتتاح می کند.

نامحرمانه

خبر

چون  هایی  حماسه  گفت:  دادگستری  وزیر 
جمهوری  برای  اقتدار  پیام  قدس  روز  راهپیمایی 
های  صحنه  در  ایران  موفقیت  و  است  اسلامی 
های  صحنه  در  مردم  مقاومت  بدلیل  سیاسی 

مختلف است.
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی عصر 
آزادگان  بازگشت  سالروز  بزرگداشت  آیین  در  دوشنبه 
به میهن اسلامی در مجتمع امام خمینی )ره( قم بیان 
ساخته  متعالی  ای  جامعه  ایثارگری  فرهنگ  با  داشت: 
های  صحنه  در  ما  دانش  با  و  مجرب  فرزندان  که  ایم 
دیپلماتیك موفقیتی را بدست می آورند و قدرت جدل و 
مباحثه دارند و اگر دنیا را مقهور توانایی مبارزه و استدلال 
خود کرده اند بر اساس مقاومت و ایستادگی و صبوری 

مردم است. 
کند  می  عنوان  آمریکا  رییس جمهوری  گفت:  وی 
تحریم های فلج کننده ای که علیه ایران داشته اند در 
تاریخ کشورها سابقه نداشته است و نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی می گوید تحریم ها علیه ایران بهترین پیام 
و هدیه ای بود که به ما داده شد اما این که جمهوری 
و  قرار گرفت  تاریخ  اسلامی تحت شدیدترین محاصره 
سربلند شد به دلیل مقابله، صبوری و ایستادگی مردم 

ایران بود. 
وزیر دادگستری بیان داشت: 22 ماه تمام دیپلماسی 
و  گرفت  قرار  ایران  عزت  و  اقتدار  تاثیر  تحت  جهان 
هیاهویی در کانون استکبار همراه با رجز خوانی پیش 
تا به خیال خود تحولاتی در نظام سیاسی  آمده است 

ایران بوجود آید. 
ایران  با  مقابله  اینکه دشمن در صورت  بیان  با  وی 
درگیر جنگ فرسایشی نافرجام و بدون انتها خواهد شد، 
ابراز داشت: دشمن می داند ایران در تحریم ها تسلیم 
نشده است و این تاثیر قدرتی است که ملت ما از خود 

نشان داد تا شاهد تمکین قدرت های غربی باشیم. 
پیروزی  مذاکرات  بندی  جمع  گفت:  پورمحمدی 
بزرگی برای ملت ما به شمار می رود و دشمن به دنبال 
هوشمندی،  باید  و  است  دستاورد  این  کردن  خراب 
وجود  مذاکرات  طول  در  که  مردم  پایداری  و  مقاومت 

داشت و حمایت از مقاومت در منطقه را حفظ کنیم تا 
به برکت حضور مردم مراحل اجرایی پایانی توافق نیز طی 

شود.
وی با تاکید بر این که کشور ایران در جایگاه بسیار 
حساس و مهمی است، افزود: مشکلات زیادی در حوزه 
اقتصادی داریم و شاهد مشکلات اشتغال، تولید و گرانی 
کالاها هستیم اما همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند 
اقتصاد مقاومتی و متکی به درون می تواند مایه نجات 

کشور باشد.
وی ادامه داد: دولت تمام تلاش خود را بر آن گذاشته 
است که از این مراحل خطر به لطف خدا و حمایت و 

استقامت مردم به سلامت عبور کند.
وزیر دادگستری اظهار داشت: در جامعه ای زندگی 
می کنیم که مملو از عطر ایثار، حماسه و جهاد و آرمان 
های بلند الهی و انسانی است و شهادت همواره پیوندی 
عمیق با فرهنگ ملت ایران از پیش از انقلاب تا کنون 

داشته است. 
وی افزود: ایثارگری به تعبیر امام علی )ع( بزرگترین 
و یك  کرامت جامعه  اگر می خواهیم  و  است  کرامت 
ایثار را در نظر بگیریم و  باید  انسان را مشاهده کنیم 
ایثارگری  تاز  یکه  با دشمن  مبارزه  میدان  در  ما  ملت 

بوده است.
وی با بیان این که ایثارگران و رزمندگان در بالاترین 
مراتب اخلاقی و عرفانی قرار داشتند اظهار داشت: اوج 
عرفان را در مدرسه ایثارگری رزمندگان کشورمان می 
بینیم و اگر جامعه ای بخواهد با شخصیت زندگی کرده و 
عزت خود را حفظ کند در پناه ایثارگری این شخصیت و 

عزت را بدست می آورد.
وزیر دادگستری ابراز داشت: عزت ملت ایران در داخل، 
خارج و میدان های گوناگون به دلیل ایثار و جان نثاری 
فرزندانش است و ملت ایثارگر در بین دیگر ملت ها آقایی 

خواهد کرد.
وی افزود: با جهاد جامعه ای آباد و سالم ایجاد می شود 
و دین مردم در پرتو جهاد در جامعه حفظ شده و فراگیر 
می شود و خداوند جهاد را مظهر عزت ملت ها قرار داده 
است و باید خدا را سپاسگذار باشیم که فرهنگ جهاد در 

جامعه ما نهادینه شده است.

استاندار قم تاکید کرد:
ضرورت تلاش در صیانت از ارزش های ایثار و 

ایثارگری
این مراسم طی سخنانی گفت:  نیز در  قم  استاندار 
آزادگان اسوه های صبر، ایثار و نمادی از ایستادگی یك 
ملت برای حفظ اصول و آرمان های خود است، بنابراین 
باید در زمینه صیانت از ارزش های ایثار و ایثارگری در 

کشور تلاش کرد.
سید مهدی صادقی ضمن تبریك سالروز ورود آزادگان 
عزیز به میهن اسلامی، نقش مردم در شکل گیری و حفظ 
نظام اسلامی را مورد تأکید قرار داد و با اشاره به صبر و 
مجاهدت آزادگان در طول اسارت، عزت و اقتدار ایران 
اسلامی را مرهون مجاهدت های ملت ایران و ایثارگران 
دانست و افزود: به پشتوانه این ایستادگی و پایمردی ملت 
امروز ایران اسلامی بر موانع و مشکلات غلبه کرده است.

وی با اشاره به هدف والای ایثارگران در حفظ نظام 
از  مراقبت  افزود:  دشمن  تجاوز  با  مقابله  در  اسلام  و 
ارزش های اسلامی و انقلابی مهم ترین هدف دلیرمردان 

نظام جمهوری اسلامی بود.
صادقی با بیان اینکه آزادگان اسوه های صبر و ایثار 
و  اصول  حفظ  برای  ملت  یك  ایستادگی  از  نمادی  و 
آرمان های خود است، بر ضرورت تلاش در زمینه صیانت 

از ارزش های ایثار و ایثارگری در کشور تأکید کرد.
این  در  نیز  ایثارگران  امور  و  بنیاد شهید  کل  مدیر 
مراسم طی سخنانی گفت: ایشان با صبر و استقامت و 
ایثار الگوهای شایسته آزادگی در اسارت بودند و ایثارگرانه 
از ارزشها و آرمانهای خویش در دوران اسارت دفاع کردند.

در  ایثارگران  کرد:  اضافه  هاشمی  سردار سید جواد 
دوران هشت سال دفاع مقدس حماسه ها آفریدند و بعد 
از آن نیز در اسارت آزاده بودند و امروز نیز ضمن تجدید 
میثاق با آرمانهای حضرت امام راحل و فرزند برومندش 
حضرت امام خامنه ای تا آخرین نفس بر آرمانها و ارزشها 

می ایستند.
در ابتدای این مراسم یکی از آزادگان سرافزار استان قم 
به بیان خاطرات از دوران دفاع مقدس و ایام اسارت برای 

مدیران و کارکنان استانداری پرداخت.
در این مراسم که همزمان با میلاد با سعادت حضرت 
معصومه )س( و دهه کرامت برگزار شد، کاروان زیر سایه 
خورشید نیز با پرچم بارگاه متبرک حضرت ثامن الحجج 
علی بن موسی الرضا )ع(  حضور یافتند. یکی از خادمان 
ورود  تبریك سالروز  مراسم ضمن  این  در  حرم رضوی 
ترویج  را   کاروان  این  از سفر  به میهن، هدف  آزادگان 
با  همزمان  دینی  زندگی  سبك  و  )ع(  رضا  امام  سیره 
شروع جشن های دهه کرامت در  شهرهای مختلف ایران 

اسلامی ذکرکرد.
در پایان این مراسم از 14 آزاده سرافراز هشت سال 
دفاع مقدس و از نخبگان آزاده  با حضور نماینده مردم 
استاندار قم و مدیرکل  قم در مجلس شورای اسلامی، 

بنیادشهید و امور ایثارگران تجلیل بعمل آمد.
به  قرعه  قید  به  همچنین  مراسم  این  پایان  در 
تعدادی از آزادگان و خانواده معظم ایشان نیز هدایایی 

اهدا شد.

اخبار
در بازدید مسئول معاونت روابط عمومی عمومی اداره کل 

حفظ آثاراستان قم از روزنامه ایمان تاکید شد:

همه آحاد جامعه باید در حفظ ارزش 
های دوران دفاع مقدس تلاش کنند

مرتضی قاسمی مسئول معاونت روابط عمومی عمومی اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم ضمن بازدید از 
روزنامه ایمان با دست اندرکاران این روزنامه درزمینه ترویج بهتر و 

بیشتر فرهنگ ایثار و شهادت تبادل نظر کردند.

روح ا... کرمانی در این بازدید با اشاره به اینکه دفاع مقدس موضوعی است 
که همه جامعه باید در حفظ ارزش های آن تلاش کنند و سهیم باشند، اظهار 
داشت: در آن دوران طلایی همه اقشار مردم حضور داشته و نقش آفرینی 

کردند، لذا پرداختن به آن در حیطه گروه خاصی نیست.
وی ادامه داد: ضرورت دارد هر رسانه ای با هر گرایشی موضوع ترویج 
فرهنگ دفاع مقدس را افتخار خود دانسته و در راستای پرداختن به آن که 

همانا پاسداشت خون شهدا و تکریم شعائر دفاع مقدس است، گام بردارد.
کرمانی همچنین با اشاره به اقدامات گسترده ای که در راستای ترویج 
فرهنگ دفاع مقدس در سطح استان انجام می شود و تعاملات بیش از پیش 
دستگا های استان در این زمینه، خاطر نشان کرد: مسئولان روزنامه سراسری 
ایمان این آمادگی را دارند صفحه ای را به طور ویژه به موضوعات دفاع مقدس 
اختصاص دهند تا در زمینه حفظ و انتشار آثار مرتبط با آن و انتقال به نسل 

های آینده، اقدام موثری صورت پذیرد.
مسئول معاونت روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان قم، نیزدر این دیدار، با اشاره به ظرفیت های بالای رسانه ای 
در حوزه آثار دفاع مقدس، موضوع مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس، ثبت 
خاطرات پیشکسوتان و ...را یادآور شد و آمادگی اداره کل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان را در جهت همکاری رسانه ای و معرفی گنجها 
و مفاخر ارزشمند آن دوران اعلام نمود. مرتضی قاسمی افزود: اخبار حوزه 
دفاع مقدس درروزنامه ایمان به شکل مطلوبی پردازش می شود که قابل 
تقدیر است. موضوع فعالیت خبرگزاری دفاع مقدس و تعامل با آن نیز از جمله 
مواردی بود که در این جلسه مورد تاکید و تبادل نظر قرار گرفت. در این دیدار، 
یك نسخه از کتاب چلچراغ ویژه زندگی نامه شهدای شاخص نیروهای مسلح 
و اقشار استان قم از سوی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 

به روزنامه ایمان تقدیم شد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبر داد:

اجرای طرح جلوگیری از کار اتباع افغانی 
غیر مجاز و کودکان

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم از اجرائی طرح 
جلوگیری از کار اتباع خارجی غیر مجاز و کودکان در استان خبر داد.

نصرا... بازوند ظهردیروز در نخستین همایش پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی محیط کار با رویکرد اعتیاد که در سالن همایش های اداره کل اصناف 
برگزار شد، با تبریك دهه کرامت اظهار کرد: این همایش یك همایش علمی 

است.
وی خاطرنشان کرد: امروز رویکرد دستگاه های اجرایی پیشگیری از وقوع 
حادثه است که در این حوزه رهبر معظم انقلاب نیز توصیه کرده اند که مدیران 

و مردم به سمت پیشگیری از وقوع حادثه بروند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به اینکه دستگاه های 
اجرایی باید همراه یکدیگر باشند، گفت: در همه استان ها برنامه ریزی برای 

کاهش آسیب های اجتماعی صورت گرفته است.
بازوند تصریح کرد: تاثیر روانی که یك فرد معتاد در محیط کار روی دیگران 
می گذارد، بسیار زیاد است، از همین رو آموزش های مهارتی را در راستای 

فعالیت خود قرار دادیم تا شاهد کاهش آسیب های اجتماعی باشیم.
وی با اشاره به جلوگیری از کار اتباع افغانی غیر مجاز و کودکان، گفت: 
برنامه ریزی های خاصی برای جلوگیری از فعالیت این افراد در دستور کار قرار 

گرفته است.

معاون فرهنگی حوزه هنری قم خبر داد:

نمایش ۲4 عکس از مکه و مدینه 
در حوزه هنری قم

 معاون فرهنگی حوزه هنری استان قم گفت: ۲0 عکس از اماکن 
مذهبی، مکه مکرمه و مدینه منوره در سالن سوره حوزه هنری قم به 

نمایش گذاشته شد. 
محمد حسین آقا بابایی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به آغاز هفته حج 
اظهار داشت: 24 اثر از عکاسان کشور برگرفته از اماکن مذهبی، مکه مکرمه و 

مدینه منوره در سالن سوره حوزه هنری قم به نمایش گذاشته شد.
وی بیان داشت: آثار این نمایشگاه با موضوع وحدت و زیارت در اماکن 
مذهبی بوده و به همت موسسه فرهنگی هنری مشعر و حوزه هنری قم برپا 

شده است.
معاون فرهنگی حوزه هنری قم افزود: این نمایشگاه تا 31 مردادماه برپا بوده 
و علاقمندان برای بازدید از آن می توانند از ساعت 9 تا 13 به حوزه هنری قم 

واقع در کوچه 23 خیابان شهدا)صفائیه( مراجعه کنند.
گفتنی است پیش از این آثار خوشنویسی و تزئین هنرمندان سیستان و 

بلوچستان در حوزه هنری قم به نمایش گذاشته شده بود.

رئیس اتحادیه میوه و تره بار قم:

با گرانفروشی برخورد می شود
 رئیس اتحادیه میوه و تره بار قم گفت: در حال حاضر در بازار قم 

میوه بیش از اندازه نیاز وجود دارد و قیمت ها نیز مناسب است. 
محمدحسین فیروزی در گفتگو با خبرنگار مهر، به بازار میوه قم اشاره و 
بیان کرد:  بازار میوه و تره بار در حال حاضر در برخی از میوه ها کساد است و 

حتی هزینه کارگران نیز تأمین نمی شود.
وی با بیان اینکه صادرات برخی از میوه ها همچون هندوانه قطع شده 
است، بیان کرد: به علت اینکه گمرک هزینه صادرات در زمینه صیفی جات 
را افزایش داده صادرات در این زمینه صورت نمی گیرد و بازار از این میوه ها، 

اشباع شده است.
رئیس اتحادیه میوه و تره بار قم به گرانی برخی از میوه ها در بازار اشاره کرد 
و گفت: میوه هایی مانند گلابی و شلیل چون بومی استان نیستند و از سایر 

شهرها وارد می شوند در حال حاضر قیمت بالایی دارند.
وی با اشاره به گرانی برخی از میوه ها در سوپر میوه های محلی، گفت: در 

این زمینه قطعا بازرسان باید وارد عمل شده و این گرانی ها را کنترل کنند.
فیروزی به افزایش تعداد وانت بارها و چرخ های فروش میوه در سطح شهر 
اشاره کرد و اظهار داشت: افزایش این تعداد وانت بار فروش میوه در بازار نشان 

دهنده فراوانی میوه در میدان تره بار قم است.

وزیر دادگستری در آیین بزرگداشت سالروز بازگشت آزادگان در قم:

22 ماه دیپلماسی جهان تحت تاثیر اقتدار و عزت ایران قرار گرفت
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